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Districte de Ciutat Vella 
 
 
ACTA DEL CONSELL DEL DISTRICTE 
 
Identificació de la sessió  
Núm.: 1/2024 
Data: 12 de març de 2024 
Caràcter: ordinari 
Horari: de les 18.30 h a les 21.48 hores 
Lloc: Seu del Districte de Ciutat Vella 
 
Assistents  
 
Vicepresident 
Alfons Molons Antius 
 
Regidor del districte 
Albert Batlle Bastardas 
 
Gerent 
Fèlix Ortega Sanz 
 
Consellers i conselleres  
Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Sra. Sonia Beltrán Dey 
Sr. Albert Salmerón Cojo 
Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Sra. Elena Guim Vallejo 
Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 
Sra. Raquel Viejo Sobera 
Sr. Alberto Álvarez Pérez 
Sr. Alex G. Román González 
Sra. Muriel G. Sánchez Guy 
Sra. Alba Segura Gomila 
Sra. Esther Miralles Ripoll 
Sr. Antonio Juan López Sáez  
  
Secretària del Consell 
M. Teresa Martí Vidal 
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ORDRE DEL DIA 

  
A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
 
Acta Plenari Ciutat Vella 21-12-2023.  
  
B) Part Informativa 
  

a) Despatx d'ofici: 
 
1. – Contingut que estableix l’art. 34.2 del Reglament d’organització i funcionament del 
districte corresponent als mesos transcorreguts entre l’1 de desembre de 2023 i el 31 
de gener de 2024. 
 

b) Mesures de govern 
 

c)  Informes 
  
1. – Informe del regidor de districte.  
  
C) Part decisòria / Executiva 
  

a) Propostes d'acord 
 

1. Proposta de designació de la Presidència del Consell, d’acord amb el tràmit 
previst a l’article 12 de les Normes Reguladores del funcionament dels 
districtes i l’article 22 de la Carta Municipal de Barcelona.  

 
2. Informe sobre el Pressupost Municipal 2024.  

 
3. Informar de l’aprovació inicial de modificació del Pla d’Usos de Ciutat Vella.  

 
4. Reglament del Consell Sectorial d'Esports de Ciutat Vella. 

 
5. Reglament del Consell Sectorial de Cultura de Ciutat Vella. 

 
6. Reglament del Consell Sectorial de Seguretat, Prevenció i Convivència de 

Ciutat Vella. 
 

b) Proposicions 
  
D) Part d'impuls i control 
 

a) Proposicions / Declaracions de Grup 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/8) Que el Plenari del districte acordi: 1.Que es faciliti per escrit als Grups 
Municipals tota la informació relativa a la resolució del programa “Amunt Persianes” i 
s’informi, també per escrit, de la situació actual de cadascun dels locals municipals 
adscrits als programes Baixos de Protecció Oficial i Amunt Persianes. 2. Que després 
d’una diagnosi d’avaluació del programa es valori posar en marxa una nova 
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convocatòria, la quarta, del programa Baixos de Protecció Oficial a Ciutat Vella, amb 
els locals municipals que hi siguin disponibles després de l’adjudicació definitiva del 
programa “Amunt Persianes”, afegint els locals d’anteriors convocatòries que puguin 
estar disponibles i nous locals que ja es van identificar per part del districte i Foment 
de Ciutat l’any 2023 com a potencials BPOS. 3. Que es valorin les propostes de millora 
fetes per part de l’equip tècnic de seguiment dels BPOs per facilitar la renovació del 
lloguer de les activitats socioeconòmiques d’especial interès que es desenvolupen als 
BPOs, així com generar noves oportunitats als locals de propietat municipal de 
darreres convocatòries i que es trobin buits o sense activitat rellevant.  
Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 
  
2. (M2327 D1/9) Que el Govern Municipal: 1.Incrementi les inspeccions als locals amb 
venda de productes amb concentració de CBD i comprovi especialment que els 
productes no superin el 0.3% en la molècula de THC i estiguin autoritzades pel 
reglament de nous aliments de la Comissió Europea. En cas que no ho estiguin, que es 
retirin les llicències i es precintin els locals esmentats. 2.Creï un epígraf especial de 
llicència d’obertura de local per la venda dels productes amb concentració CBD i 
cannabinoides, així com llavors i d’altres derivats i obligui que es comuniqui al districte 
de Ciutat Vella.3.Creï un cens d’establiments ubicats al districte de Ciutat Vella de 
venda dels productes ja esmentats. 4.Incrementi les inspeccions i control sobre els 
clubs cannàbics per assegurar el compliment dels conjunts de normatives 
urbanístiques i d’activitats. 5. Insti i negociï amb el Govern de l’Estat per tal de crear un 
tribut específic sobre aquests establiments i la venda d’aquests productes, així com a 
entomar de nou la creació d’una norma específica per la restricció d’obertura i 
funcionament dels Clubs i Associacions de consumidors de cànnabis.  

 
Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 
  
3. (M2327 D1/4) Que el Districte de Ciutat Vella elevi a la següent ponència del 
Nomenclàtor, d’acord amb les reivindicacions històriques el canvi de nom del Passeig 
Joan de Borbó per Passeig Nacional.  

 
Del Grup Municipal Partit Popular: 
  
4. (S/N) El posar en marxa el desenvolupament dels APEU (Àrees de Promoció 
Econòmica Urbana) en el districte de Ciutat Vella. Que el nostre districte assumeixi el 
lideratge per a tota de ciutat en l’adaptació del comerç a les noves exigències dels 
consumidor. Convertir Ciutat Vella en el pol d’atracció comercial de Barcelona basat 
amb la innovació, tracta personal i diferenciació de l’oferta.  
  
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 
 
c) Precs 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/7) 1. Que es realitzi i es publiqui un informe detallat amb l’estat de 
compliment de l’esmentada instrucció en el que s’especifiquin el nombre total de 
contractes realitzats pel Districte, nombre de persones amb bagatges culturals 
diversos contractades i inclogui una valoració de com s’ha complert amb les 
condicions de la instrucció i fomentar que així continuï sent. 2. Que es refermi el 
compromís amb l’impuls del Pla d’Acció Intercultural del Districte de Ciutat Vella a 
través de: - La presentació del calendari 2024-2025 dels òrgans de governança 
contemplats al mateix Pla: Grup d’Acció Intercultural (GAI; amb freqüència trimestral), 
Grups de treball i Grup Coordinador (amb freqüència semestral). - La presentació de 
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l’informe de seguiment bianual en el marc d’una trobada oberta a veïns, veïnes i grups 
municipals. La presentació dels dos informes, han de realitzar-se durant el 1er 
semestre de 2024 i 2026, a meitat i a la finalització del Pla respectivament.  
  
Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 
  
2. (M2327 D1/10) 1.Es dignifiqui tot l’entorn de la capelleta de Santa Eulalia, la volta, 
els elements, les parets, etc. 2.Que es mantingui net i endreçat aquest espai. 3.Que 
s’ampliï la informació sobre el que representa la capella i el lloc amb una placa més 
visible i amb informació ampliada. 4.Que es faci una il·luminació correcte de la volta i 
el carrer. 5.Que s’il·lumini la capelleta per a donar visibilitat a la mateixa i a la placa 
que descriu el que és.  

 
Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 
  
3. (M2327 D1/2) Que el Govern del Districte de Ciutat Vella al pròxim plenari d’octubre, 
presenti el Pla d’Adolescència i Joventut de l’Ajuntament de Barcelona aterrat al 
districte de Ciutat Vella, fent sessions participatives amb les taules de joves, entitats i 
associacions de joves o que treballin amb joves per fer del pla una eina de millora pels 
joves del districte. Que la territorialització faci especial èmfasi amb l’espai públic pel 
lleure i respongui les demandes i preocupacions dels joves del districte.  
  
4. (M2327 D1/3) Que el Govern del Districte de Ciutat Vella abans de finalitzar el 
mandat posi una placa commemorativa en honor de la Presidenta Marina Gassol i 
Ventura a l’entrada del Borsí situat a la Plaça de la Verònica i una vegada acabades 
les obres i rehabilitació de l’equipament municipal, es doni el nom de Marina Gassol i 
Ventura a una de les sales.  
  
Del Grup Municipal Partit Popular: 
  
5. (S/N) Instar al govern municipal a establir un calendari detallat finca per finca per 
revertir aquestes situacions irregulars.  
  
6. (S/N) Instar al govern municipal a mantenir al drogodepents dintre del espai reservat 
a la punció. Mobilitzant els elements tant de GU com agents cívics per evitar aquestes 
situacions. Incrementar la neteja retirant tots aquells elements que podem ser causa 
d’infeccions greus.  
  
d) Preguntes 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/5) 1. Per què s’ha implantat la prohibició de la circulació de bicicletes per 
vint-i-cinc carrers del Gòtic, i a més, s’ha fet sense comptar amb cap procés de 
participació ciutadana? 2. Per què es canvia l'horari actual de la DUM al Gòtic i al Casc 
Antic (de 9 h a 12 h) per un horari partit (de 8 h a 12 h i de 14 h a 16 h) sense 
respectar les entrades a les escoles quan els estudis realitzats en el Pla de Mobilitat 
de Ciutat Vella 2018-2024 demostraven que augmentant el nombre de places 
d'estacionament per la càrrega i la descàrrega amb tres hores era suficient per dur a 
terme l'activitat? 3. Quines sessions s’han convocat (nombre, lloc i data)? Quins i 
quants veïns i veïnes, col·lectius, centres educatius i comerciants han participat en 
aquestes sessions? com han estat convocats? i amb quanta antelació han estat 
convocats? 4. Se sol·licita còpia per escrit de tota aquesta informació. 
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Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 
  
2. (M2327 D1/11) 1.Quan té previst el districte presentar el Pla d’Estiu 2024? 2.Quines 
polítiques de mitigació a llarg termini per ajudar veïns i animals a millorar el seu confort 
tèrmic, té previst el districte?  
  
e) Seguiment proposicions / declaracions de grup 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/6) Que s’informi de l’estat d’execució de la Proposició aprovada al 
Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 21 de desembre de 2023 amb el 
següent contingut: El plenari del Districte acorda: 1. Que no es modifiqui el Pla 
Especial Urbanístic d’Allotjaments Turístics (PEUAT) perquè comportaria un increment 
de places hoteleres i turístiques al districte de Ciutat Vella molt afectat per la 
gentrificació i on els veïns i veïnes estan sent expulsats per l'increment de preus dels 
habitatges i lloguers. 2. Que l’equip de govern del Districte de Ciutat Vella es 
comprometi a mantenir el PEUAT tal com està, aprovat per una majoria progressista, 
amb la prohibició de noves obertures d'hotels a Ciutat Vella. Igualment, que es 
comprometi a l’extinció de les llicències dels habitatges turístics en edificis compartits 
amb veïns i veïnes i regular els lloguers de temporada, en benefici del lloguer 
permanent i habitual adreçat a la ciutadania i no al negoci turístic. 3. Que es faci 
arribar l’aprovació d’aquesta proposició i el compromís i voluntat del Consell Municipal 
de Districte de Ciutat Vella pel manteniment i aplicació de l’actual PEUAT sense cap 
modificació, als responsables polítics i tècnics del departament d’Urbanisme de 
l’Ajuntament de Barcelona. 4. Que s’intensifiqui la tasca inspectora en allotjaments que 
actuen fora de la legalitat o generen problemes de convivència per garantir l’ús com 
habitatge usual i el descans veïnal. 5. Que el govern continuï amb la política de 
l’anterior consistori de compra d’edificis de propietat vertical per part de l’IMHAB 
perquè no se’n pugui expulsar el veïnat ni apujar el preu d’arrendament i que insti al 
govern de l’Estat a implementar com més aviat millor la regulació dels lloguers per tal 
de congelar uns preus que ja són massa elevats. 

  
E) Mocions 
 
F) Declaracions institucionals 
 
1. Conjunta del Grup Municipal Partit Socialista de Catalunya i del Grup Municipal   
Barcelona en Comú 
 
Des del districte de Ciutat Vella, en motiu del 8 de març, Dia Internacional de les 
Dones, i del 21 de març, Dia Internacional de l’Eliminació de la Discriminació Racial, 
volem declarar el nostre compromís ferm per dedicar tots els esforços i recursos 
necessaris per avançar en la igualtat entre dones i homes. Així com també en 
l’erradicació de desigualtats de gènere i racials. Sabem que s’ha treballat molt, però 
encara hem de fer-ho molt més, i ho hem de continuar fent conjuntament amb altres 
administracions, la Generalitat de Catalunya i l’Estat. Com Ajuntament, volem 
continuar avançant amb polítiques feministes interseccionals innovadores i 
transformadores. Per això, ens comprometem a:  
 

● Treballar de manera contínua i actualitzada les polítiques públiques tenint en 
compte la veu i la realitat quotidiana de les dones i entitats de la ciutat (sempre 
des de la seva diversitat). 
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● Continuar visibilitzant els avenços aconseguits gràcies a les lluites feministes i 
antiracistes amb el reconeixement de dones que han estat partícips d’aquestes 
mitjançant accions de feminització del nomenclàtor, promoció d’activitats al 
districte i l’elaboració d’un glossari d’aquelles que ja ho són al nostre territori. 

 
● Consolidar l'estratègia de transversalitat de gènere, prioritzant mesures integrals, 

amb mirada interseccional i aprofundint en l’aplicació d’aquesta perspectiva al 
districte, així com reforçar la perspectiva intercultural, per lluitar contra la 
feminització de la pobresa i la precarietat, així com aquelles que fomentin 
l’empoderament i l’accés als drets i la plena ciutadania de totes les dones des de 
la seva diversitat. 

 
●  Millorar i engegar polítiques per acabar amb les bretxes que afecten les dones 

en l’àmbit laboral i econòmic (com la bretxa salarial, la segregació vertical i 
horitzontal); apostar pel talent femení en tots els sectors productius punters; i 
abordar la manca de corresponsabilitat i el reconeixement del treball de cures, 
entre d’altres.  

 
● Promoure la incorporació de personal racialitzat als serveis municipals. 

Promoure també la formació antiracista al personal d’àmbits estratègics com 
l’educació, la salut, l’esport, la seguretat i la cultura, entre d’altres, per tal d’oferir 
eines que ajudin a saber com actuar vers aquests comportaments, així com 
afavorir inclusió dins els seus àmbits. 

  
● Incrementar recursos tècnics i econòmics pel desenvolupament de polítiques que 

reivindiquin el valor de les cures, així com que lluitin contra el racisme 
immobiliari, treballin per revertir la segregació escolar i la discriminació en el 
sector laboral, sanitari, esportiu, cultural, associatiu, comunicatiu i en el conjunt 
de l’espai públic. 

 
● Impulsar accions formatives i diversos programes per fomentar la coeducació i la 

corresponsabilitat des de la primera infància, amb tots els agents educatius. Així 
mateix, continuar els programes de masculinitats igualitàries amb estratègies 
diferenciades per a infants, joves i adults, així com el programa Escoles per la 
Igualtat i la Diversitat. 

● Augmentar els recursos econòmics i tècnics dels punts d’informació i atenció a 
les dones, així com seguir impulsant l’aterratge del circuit contra les violències 
masclistes del districte, així com vetllar per la millora constant de la coordinació i 
el treball de l’atenció psicològica i l’assessorament laboral i jurídic, entre altres 
serveis. Sempre posant al centre la defensa i promoció dels drets de les dones i 
infants.  

 
● Reforçar el Pacte del Temps fonamentat en l’equitat de gènere interseccional i 

en l’economia plural per promoure accions que facilitin una organització del 
temps més saludable, igualitària, eficient i sostenible a la ciutat  
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● Portar a terme al districte de Ciutat Vella una campanya que visibilitzi la 
importància d’una societat intercultural així com activitats de sensibilització 
contra el racisme i la discriminació en equipaments municipals i també la 
celebració d’actes entorn el 21 de març.  

● Condemnar formalment els actes públics i declaracions que facin apologia del 
racisme, de la xenofòbia, masclisme, LGTBIfòbia, dels genocidis o de la 
discriminació contra els drets humans que es produeixin a Ciutat Vella. 

● Donar suport a les diverses mobilitzacions i activitats convocades a Ciutat Vella i 
a la ciutat, dins el Dia internacional de les Dones i del Dia Contra la Discriminació 
Racial. 

● Comunicar aquests acords a les associacions de dones i col·lectius feministes i 
antiracistes del districte i ciutat, als grups polítics al Parlament de Catalunya, a 
l’Institut Català de les Dones, a la Unitat Contra el Feixisme i el Racisme i a les 
entitats municipalistes. 

  
G) Altres 
  
H) Torn extraordinari de paraula 

 
Desenvolupament de la sessió 
 
El regidor saluda els assistents a la sessió ordinària del Consell del Districte, la 
primera de l’any 2024, i abans de començar amb l’ordre del dia explica que ell 
presidirà la sessió per la baixa de maternitat de la presidenta, Jessica González, a qui 
desitja un bon procés. També aprofita per felicitar l’antic regidor del districte, Jordi 
Rabassa, que acaba de ser pare per segon cop.  
 
A continuació comenta que en la part decisòria avui hi haurà la proposta de designació 
de la Presidència del Consell, i per això dona la benvinguda a la candidata, mentre 
Jess González estarà de baixa, que és la regidora Carol Recio. 
 
Finalment, dona les gràcies per la seva presència al consell de consellers, 
especialment del vicepresident, Alfons Molons, que avui farà d’apuntador dels temps 
d’intervenció. Dona inici a la sessió. 
 
A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
 
El regidor anuncia que comença l’ordre del dia aprovant l’acta de la sessió anterior del 
consell ordinari, del 12 de desembre del 2023. Es dona per aprovada per assentiment. 
 
B) PART INFORMATIVA  

 
a) Despatx d’ofici 

 
El regidor pregunta si, pel que fa a Despatx d’Ofici, tots els grups municipals han rebut 
la informació. Com que no hi ha comentaris, es dona per informat. 
 

a) Mesures de govern 



8 
 

 
b)  Informes 

  
1. – Informe del regidor de districte.  
 
El regidor passa a llegir el seu informe: 
 
L'informe del regidor es va entregar el divendres de la setmana passada i, per tant, 
l’han tingut a disposició totes les conselleres i els consellers i l'informe serà el que 
repassarem al llarg d'aquesta intervenció.  
Per la meva banda, voldria començar destacant que aquests mesos que han passat 
des de l'últim plenari del districte han estat mesos intensament marcats pels diversos 
òrgans de participació, com els consells de barri i també alguna audiència pública que 
hem tingut. Pel que fa referència als consells dels diferents barris, pel que fa a les 
vicepresidències als barris del Gòtic, al Casc Antic, estem a l'espera de veure els 
resultats de la comissió de seguiment. I pel que fa referència al barri del Raval, 
lamentablement la votació va ser ajornada perquè vam tenir un problema de superació 
de l'aforament permès i això va impossibilitar fer la votació de la vicepresidència. La 
comissió de seguiment marcarà al calendari una data per fer la votació entre els dos 
candidats que s'hi han presentat. A la Barceloneta, com va passar i com ja es va 
anunciar, doncs, el conjunt d'entitats i de participants en el Consell de Barri van 
manifestar que no es presentaria candidatura, de fet no s'han presentat i, per tant, a la 
Barceloneta no hi ha vicepresidència.  
També hem d'informar sobre la creació dels nous consells sectorials, que reflecteixen 
els diferents aspectes de la vida del nostre districte: el Consell de Cultura, el Consell 
d'Esport i el Consell de Seguretat, Prevenció i Convivència. Aquests consells els 
considerem essencials per al desenvolupament del Districte i per als actes de 
participació que desenvoluparem en el proper període. En matèria econòmica, hem 
dedicat especial atenció a les demandes i necessitats de la ciutadania en la preparació 
dels pressupostos per a l'any 2024. Ens hem assegurat que els recursos es destinin 
de manera adequada per millorar la qualitat de vida dels nostres veïns i veïnes, 
invertint en projectes que beneficiïn a tota la comunitat.  
En aquesta sessió, el gerent del districte Félix Ortiga ens presentarà el pressupost 
municipal de l'any 2024, un pressupost potent que arriba als 3.807 milions d'euros per 
al conjunt de la ciutat i que vol que vol actuar com a motor de la ciutat i en benefici de 
tothom. Ho hem dit des del govern municipal i ho vull reiterar: considerem des del 
govern que és el pressupost més social de la història de Barcelona perquè posa com a 
eix central les persones i perquè la política social s'incrementa i es converteix en la 
principal partida del pressupost. Això inclou polítiques tan importants com les d'atenció 
a la dependència o el suport a les famílies vulnerables.  
També és un pressupost que compta amb tota l'ambició i que contempla el major 
volum d'inversions de la història de la ciutat. De fet, la inversió entre Ajuntament i 
empreses municipals arriba als 944 milions d'euros, la més elevada de tots els 
ajuntaments d'Espanya, per davant de ciutats com Madrid o com València. Què 
suposa això a la pràctica? Doncs, per exemple, que tirar endavant aquest pressupost 
pot ajudar a la creació i manteniment de deu mil llocs de treball a la nostra ciutat, que 
són els llocs de treball propis de l'Ajuntament, més els que poden crear també totes les 
empreses del sector municipal. Això només és una petita mesura del que implica 
aquest pressupost. Però hi ha molt més. El pressupost permetrà ‒després ho explicarà 
amb més deteniment el gerent, com acabo de dir‒ avançar cap a una Barcelona més 
justa i amb més oportunitats també per a tothom.  
En resum, necessitem aquest pressupost per continuar avançant amb totes les eines i 
poder ser la Barcelona que volem. Està clar que aquest és un pressupost que en 
aquests moments avui el presentem, que esperem que pugui ser aprovat al llarg de les 
properes setmanes. De fet, està previst que es portin al plenari del 22 o, en tot cas, 
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també hi ha una reserva de plenari especial de pressupostos el dia 27. I esperem que 
s'aprovin aquests pressupostos perquè la no aprovació significaria deixar inversions i 
recursos al calaix. Significa perdre oportunitats i frenar l'impuls que necessiten 
Barcelona i els districtes. Sempre hi ha el recurs de la pròrroga del pressupost, que és 
el moment en el que estem actualment, que és una qüestió que ens sembla que en 
aquests moments no desitja ningú. Hi ha altres instruments que preveu la mateixa 
legislació. Però no avancem esdeveniments i esperem que amb un procés normal es 
pogués aprovar el pressupost.  
Altres punts que estem treballant aquests mesos són la revisió i la modificació de 
l'ordenança de convivència per respondre també millor a les demandes actuals de la 
ciutadania. Saben vostès que el civisme i la convivència és una de les preocupacions 
bàsiques també de la ciutat. A proposta del grup d'Esquerra Republicana en l'inici del 
mandat es va demanar una revisió de l'ordenança de convivència, que data de l'any 
2006 i estem amb els treballs de modificació d'aquesta ordenança. Hem analitzat el 
text vigent i hem realitzat reformes per garantir, o estem realitzant reformes per 
garantir, que l'ordenança sigui justa, equitativa i que promogui una millor convivència a 
la ciutat i també, per descomptat, al districte. De fet, ja aquí al Districte, al Pati Llimona, 
fa unes setmanes es va fer una sessió informativa sobre el contingut d'aquest per 
debatre sobre el contingut d'aquesta proposta de modificació.  
Al llarg dels darrers mesos també hem tingut la necessitat de fer una revisió de la 
distribució urbana de mercaderies. Aquest és un tema sensible en el nostre barri i 
l'hem fet pel que fa referència als barris del Gòtic i del Casc Antic, sense prejutjar que 
en el futur no es pugui també fer una revisió als altres dos barris del districte. I el motiu 
d'aquesta revisió de la distribució urbana de mercaderies, en aquests dos barris que 
els dic el Gòtic i el Casc Antic, té com a objecte millorar la mobilitat i la convivència al 
centre de la ciutat, en el cor de Ciutat Vella. Tenen com a objectiu garantir un espai 
públic més segur i amable per als ciutadans. Per fer els horaris de les zones de 
distribució urbana de mercaderies hem organitzat tres sessions participatives amb 
diverses entitats, com transportistes, comerciants, veïns de la zona per arribar al millor 
acord entre tots els afectats. Vull dir que aquest és un tema que em sembla que s'hi ha 
fet una molt bona feina en un tema que no era fàcil i vull agrair molt especialment el 
pilotatge que ha fet d'aquesta problemàtica el nostre gerent.  
Pel que fa referència a una de les altres preocupacions... Parlàvem abans del tema de 
la convivència, n’hi ha un altra, que és el marc de millora de la neteja al nostre 
districte. A banda que crec que comencem a tenir elements i objectius d'una millora 
substancial de la neteja en els espais del territori ‒jo crec que ha anat bé l’intens diàleg 
que hi ha hagut amb els contractes de neteja i també les campanyes que hem realitzat 
dintre del programa Endreça‒, i comença a percebre una millora en aspectes de la 
neteja.  
També, dins del marc de la millora de la neteja, hem aconseguit una adjudicació 
significativa en el conjunt de la ciutat de 16 milions d'euros per a la contracta de neteja 
de les pintades. Aquesta inversió inclou la neteja de façanes d'edificis patrimonials de 
més d'altres elements de la via pública com bancs, fonts, jardineres, faristols 
informatius, baranes, aparcabicis a les plaques amb el nom del carrer. Hem de dir que 
tot això també ha estat informat en els diferents consells de barri. 
Pel que fa referència a actuacions concretes d'obres a l'espai públic, estem molt 
satisfets d'informar sobre la inauguració de diversos equipaments municipals que 
beneficiaran la comunitat i molt especialment els que s'han produït en el barri de la 
Ribera. L'hivernacle, un espai emblemàtic al Parc de la Ciutadella, ha obert les seves 
portes al públic des del passat mes de desembre. El primer pas per fer la Ciutadella 
del coneixement, un pol de divulgació i innovació capdavanter a Europa i accessible 
per a tota la ciutadania.  
A més, el Centre Martorell d'Exposicions ja està en funcionament i acull dues 
exposicions científiques que enriquiran la vida cultural del districte i crearan 
conscienciació de la crisi climàtica i mediambiental que estem patint. I, finalment, 
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l'Espai Familiar de criança municipal de la Barceloneta ha iniciat el seu servei des del 
gener del 2024 proporcionant suport i recursos per a les famílies del barri. En relació 
amb les dues primeres actuacions, tant el tema de l'hivernacle com el tema del centre 
Martorell d'exposicions, vull significar també la voluntat d'una recuperació definitiva del 
Parc de la Ciutadella per al conjunt de la ciutat. Però no hem d'oblidar també que el 
Parc de la Ciutadella és el gran pulmó del districte mateix de Ciutat Vella i per tant, 
també és vocació del govern del districte que el Parc de la Ciutadella es converteixi 
per sobre de tot en un parc que puguin gaudir els veïns i veïnes del nostre barri, 
d'aquest barri de la Ribera, però també el conjunt dels barris del districte.  
Una altra notícia positiva que ja vam anunciar en els consells de barri i en les 
audiències públiques és la cessió al Servei Català de la Salut dels terrenys per a la 
construcció del nou CAP a la Barceloneta, una infraestructura molt reclamada i vital 
per millorar els serveis de salut a la nostra comunitat. Aquest pas ens acosta més a 
l'objectiu de proporcionar una atenció sanitària de qualitat i accessible a tots els 
residents del barri. I ara l'Ajuntament també ha fet l'adquisició de la finca i el procés 
també de lliurament en el Servei Català de la Salut per a l'elaboració del projecte i 
l'inici de les obres.  
Està clar que continuem preparant-nos per l'arribada de la Copa Amèrica a Barcelona. 
Avui mateix hem tingut una sessió per parlar dels temes de mobilitat, dels quals també 
anirem informant el conjunt dels barris del districte i molt especialment el barri de la 
Barceloneta. Estem coordinant esforços per garantir que tot estigui a punt per acollir 
aquest esdeveniment esportiu de gran magnitud i aprofitar també per realitzar millores 
en l'espai públic, la comunicació i l'impuls d'activitats econòmiques, culturals, 
formatives i esportives.  
A més, aquest esdeveniment suposarà una inversió i això també va ser un dels acords 
que hem inclòs en el pacte amb Esquerra Republicana per l’aprovació dels 
pressupostos, de 10 milions al barri de la Barceloneta, recaptats amb la taxa turística, 
que aniran a aquestes actuacions al barri. 
I pel que fa als projectes futurs, jo crec que el més important, ho vull destacar, és la 
transformació de la nova plaça dels Àngels, un projecte que precisament fa uns minuts 
hem aprovat en la Comissió d'Ecologia i Urbanisme del plenari, que a més s'ha fet 
amb el vot unànime de tots els grups. Hi ha hagut una abstenció d'un grup però la 
resta de grups hi han donat el seu suport. És una molt bona notícia. És un projecte 
també que hem discutit i dialogat, que ens permetrà la creació de nous equipaments, 
com el centre d'assistència primària, a més de la reforma que hi haurà del museu i, 
sobretot, l'ampliació que hi pot haver i recuperar l'espai públic, dintre d'un projecte de 
reforma del conjunt de la zona nord del barri del Raval.  
Per tant, crec que també és una molt bona notícia i deixaria, si us sembla aquí la 
presentació. En qualsevol dels casos quedo a disposició dels grups per atendre les 
qüestions que vulguin plantejar. 
 
El regidor dona la paraula al Grup de Barcelona en Comú. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies, regidor. Gràcies també a les veïnes que ens segueixen avui a la sala i amb la 
retransmissió online. Comencem la intervenció un cop més, mostrant la nostra 
solidaritat amb la població ucraïnesa i el rebuig a la invasió russa del govern de Putin, 
que ara ja fa dos anys que dura. També exigim l'alto el foc a Gaza, que s'aturi d'una 
vegada el genocidi de l'estat d'Israel sobre el poble palestí a la Franja i l'ocupació a 
Cisjordània. Més de 30.000 persones mortes, el 42 per cent d'aquests nens i nenes. 
Quina humanitat pot sostenir aquesta realitat? El govern d'Israel ha de ser jutjat i 
condemnat per la Cort Internacional.  
Aquest mes de març tot just acabem de celebrar el 8M, Dia Internacional de les 
Dones, i volem fer un especial reconeixement a les entitats veïnals que segueixen 
teixint feminismes al districte i impulsant una ciutadania més lliure i igualitària, així com 
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també els equips tècnics dels equipaments culturals de proximitat, els equips del 
districte. En conjunt han construït una programació diversa, intergeneracional, 
interseccional, molt potent. De fet, ara mateix el Casal de Barri del Raval hi ha un taller 
d'autodefensa i encara queden moltes més activitats durant la resta del mes. Aquestes 
activitats són una mostra de la feina col·lectiva que treballa perquè Ciutat Vella sigui 
un districte on es visqui de manera més lliure.  
La nostra contribució el 8M es fa avui, conjuntament amb el PSC, una declaració 
institucional per refermar el nostre compromís amb la igualtat des d'una perspectiva 
interseccional que busca deixar les discriminacions enrere i comprometre's també amb 
l'antiracisme, sumant-hi la commemoració del 21 de març, Dia Internacional contra la 
Discriminació Racial.  
Pel que fa als temes concrets de districte, en aquest primer trimestre de l'any volem 
agrair a les entitats i col·lectius que han treballat per dur a terme celebracions com per 
exemple el Sinulog, on la comunitat filipina de Cebú ens convidava a una celebració 
oberta al barri. Aprofitem també per desitjar Ramadan Kareem, avui que comença. 
També celebrem l'èxit de l’espigolada i la gran participació comunitària que hi va 
haver, així com les celebracions dels carnavals dels barris, l'enterrament de la sardina, 
típic a la Barceloneta.  
Volem felicitar també de nou els joves graduats de la tercera promoció del projecte 
Prometeus. Us recomanem coneixe'ls en primera persona a través del discurs que va 
fer la Shaima Rashdi, que podeu trobar al canal de Youtube de l'Ajuntament. Val molt 
la pena.  
Volem facilitar felicitar també i celebrar l'èxit del Festival Ravals i l'Institut Miquel 
Tarradell, que enguany ha rebut el Premi Ciutat de Barcelona en els àmbits de cultures 
populars i comunitàries i d'educació. Les veïnes del Raval ens sentim molt orgulloses 
del nostre barri i dels seus projectes. Felicitats! I per últim, celebrar també la posada 
en marxa, tot i que sense inauguració pel barri de l'Espai Familiar de Criança Municipal 
de la Barceloneta.  
Bé, tot això és el que ha passat a districte, però també hi ha moltes coses que no han 
passat. No s'ha posat en marxa la ZATHN del Casc Antic ni la ZATHN de Barceloneta, 
que el govern es va comprometre a implantar durant l'octubre passat.  
Sí que s'ha convocat una reunió per informar del suposat nou Pla de soroll de Ciutat 
Vella, però sense cap concreció. A la pràctica, les veïnes segueixen desprotegides 
contra el soroll i sense full de ruta. No s'ha aconseguit aturar el desnonament de la 
Blanca al Gòtic, quan l'acord amb la propietat estava a punt de signar se. A l'últim 
moment, i després de la feina ingent dels serveis socials, de les tècniques d'habitatge 
que actuen en desnonaments, l'Ajuntament ha aplicat un canvi de criteri que ha 
impedit que la Blanca es quedi a casa seva fins que la mesa d'emergència no li 
adjudiqui el pis que ja té aprovat a hores d'ara.  
També tanca Vila Veïna. El 29 de febrer el Gòtic es va quedar sense un servei pioner 
pel que fa a les polítiques de cures, que donava suport i acompanyament a les 
cuidadores, persones que són imprescindibles. Tothom necessitem, necessitarem, 
hem necessitat o cuidarem algú durant la nostra vida, i això no ho podem oblidar.  
Per últim, el Nadal s'inaugurava incomplet, el nou Casal de Gent Gran del Casc Antic i 
encara no s'han posat en marxa els allotjaments per a persones amb risc d'exclusió. 
Quant haurem d'esperar? Nou mesos després d'aquest nou mandat, encara continuem 
amb un govern al districte feble que actua a remolc de decisions de Casa Gran, de la 
pressió de certs lobbys, intentant tapar les queixes per la inacció i les retallades en 
serveis de proximitat. 
No s'està parlant del Pla d'acció del districte enlloc, el pla que hauria de definir les 
principals prioritats del mandat conjuntament amb la ciutadania. No s'ha iniciat. No s'ha 
anunciat ni iniciat el procés participatiu per definir-lo. Això sí, el govern va dient que ja 
el té llest i que va avançant, que tindrà problemes per dur a terme alguns projectes, 
però que d'altre costat sí que diu que avançarà tres anys les obres de la Rambla 
aportant els milions de pressupost que falten, sempre contraintuïtius.  
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Tampoc tenim concreció del Pacte per Ciutat Vella, tot i que s'hauria d'esperar que un 
pacte sigui el resultat d'un procés de construcció. I per construir, doncs, en alguna 
cosa s'ha de participar, com a mínim amb les veïnes. Els grups municipals portem des 
del juliol esperant reunions, però les veïnes porten des del primer anunci esperant que 
se'ls cridi per decidir alguna cosa. Sembla que el Govern té por a la participació 
ciutadana. Als consells de barri hi ha una sensació generalitzada de retallades. 
Després d'aquesta última ronda constatem una intenció de menysteniment dels 
consells, eliminant el punt deliberatiu de l'ordre del dia, canviant els títols dels temes 
acordats a les comissions de seguiment, reduint el temps de participació i de debat de 
les veïnes. Més temes. La setmana passada ens assabentem per premsa dels plans 
de la reforma de la plaça dels Àngels de la mà de l'ampliació del MACBA. De nou 
torna a plantejar-se la modificació d'un espai central al barri del Raval, però sense un 
procés participatiu que reconegui, a més, una iniciativa ciutadana impulsada al barri en 
el marc de pressupostos participatius. Instem el Govern a esmenar aquesta falta 
d'acord en els objectius i el disseny de la plaça. No tenen consens de veïns i veïnes 
ara mateix, que ni tan sols han vist mai aquest disseny fins a les notícies. A la vegada, 
semblaria també que pugui ser com més un exercici pirotècnic per als mitjans que no 
un canvi real, ja que no ens han informat que hi hagi cap inversió pressupostària per a 
la reforma de la plaça.  
Seguim. El procés de participació de la modificació de l'ordenança, que en parlava el 
regidor també a la seva intervenció. Doncs, ha comptat només amb tres sessions de 
participació, un procés exprés d'un mes de participació. La ciutadania vol parlar de 
coses que el Govern vol excloure en la decisió dels temes que s'han tractat, per 
exemple la reducció de llicències i el control de l'ocupació de l'espai públic per part de 
la industria turística o la incorporació de responsabilitat dels grans restauradors en la 
gestió de residus, sorolls, etcètera.  
Llavors, per un costat, hi ha una aparent manca d'iniciativa polítiques que desenvolupa 
el PSC perquè, per exemple, no s'ha presentat cap iniciativa, cap mesura de govern a 
plenari. A l'hora, el 80% dels anuncis sobre grans projectes de la ciutat són herència 
dels comuns. Per cert, a l'informe de regidoria s'atreveixen a dir que la transformació 
de la Rambla i la Via Laietana seran el llegat de la Copa Amèrica, quan tothom sap 
que són projectes públics de l'Ajuntament i que venen de lluny, i que les obres fa anys 
que han començat. I a la pràctica el govern s'està dedicant a alentir tramitacions, 
deixar de fer, o directament desmuntar, la majoria dels projectes que portaven la 
nostra signatura.  
Ens copien el relat per explicar el model de ciutat que volen, però quan es posen a fer 
política el que fan és endreçar per deixar la catifa vermella a l'especulació. Nosaltres 
no venim a escalfar cadires, sinó a transformar en favor de les majories i de les 
persones en situació de vulnerabilitat d'aquesta ciutat. Per això hem portat iniciatives 
als plenaris amb algunes d'aquestes prioritats, com el compromís amb la contenció i el 
decreixement turístic amb el PEUAT, l'extinció dels HUT, l'impuls a polítiques 
d'habitatge, de compra i rehabilitació, la quarta convocatòria de baixos de protecció 
oficial per protegir l'activitat econòmica de proximitat, el descans veïnal, l'impuls de 
polítiques de foment d'interculturalitat i racisme, antiracisme, etcètera. Nosaltres ho 
tenim clar.  
Tant de bo el partit que conforma aquest govern feble prengui consciència ja, perquè 
aviat haurem perdut un any.  
Moltes gràcies. 
 
El regidor dona la paraula al Grup de Junts per Catalunya. 
 
El Sr. Alex G. Román González 
 
Gràcies, regidor. En primer lloc, enviar els millors desitjos a la presidenta, Jess 
González, que ha agafat la baixa per maternitat. Benvolguts veïns i veïnes que ens 
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seguiu al Consell Plenari des de la sala o per via telemàtica, abans de començar, des 
de Junts per Catalunya Trias per Barcelona volem deixar palès en la nostra primera 
intervenció en aquest Ple que rebutgem qualsevol boicot als òrgans de participació del 
districte, així com condemnar les faltes de respecte que ha patit el regidor a les 
diferents sessions de participació. I de la mateixa manera, demanar, tal com ja vam fer 
a la Junta de Portaveus, que tots els grups representats aquí ens conjurem per lluitar 
contra això. Ciutat Vella no és de ningú en particular, com de tots en general, i no 
podem cedir davant d'aquells que més criden i menys són. Aquesta serà una gran fita 
per afrontar durant aquest mandat.  
Aquest és el tercer informe que el regidor Albert Batlle ens dirigeix aquest plenari i la 
sensació que tenim cada vegada que ens el fa avinent és que ens trobem de nou un 
document genèric sobre la gestió diària del districte, però sense cap proposta política 
nova on deixar d'escoltar què vol fer el govern del districte per aquest mandat i 
començar a veure’l executar. 
Com ja hem fet en altres rèpliques, vull explicar l'actualització de respostes del govern 
del Districte sobre els precs i preguntes entrats pel Grup Municipal de Junts per 
Catalunya a Ciutat Vella, fora de la part d'impuls i control dels consells plenaris. 
Trobem que hem registrat 20 preguntes, de les quals 11 es troben sense resposta, 6 
fora de termini ja, i 5 dins del termini de 30 dies, i de les respostes, 3 fora de termini i la 
resta de respostes en temps i forma.  
Per què creiem que són importants aquestes dades? Perquè demostren una vegada 
més, com amb l'informe del regidor o com amb les actuacions del govern del districte, 
que parlem d'un govern de mínims, un govern de deu regidors, i a Ciutat Vella cinc 
consellers municipals, que no és capaç... I és ben lògic, perquè arribar a un districte 
tan complex i que demana fer mans i mànigues és un problema molt gran.  
Malgrat tot, vostès segueixen fent anuncis i proclames, per exemple, del que hem 
parlat moltes vegades, però vostès mai acaben de contestar. Endreça alguna cosa el 
Pla Endreça? La sensació que hi ha és que la seguretat, la neteja i la convivència 
segueixen sent el que més reclama el veïnat que cal canviar. És habitual, i segur que 
més d'una persona a la sala dels que ens estan seguint ha caminat pel carrer i ha vist 
el carrer brut o directament amb bosses d'escombraries fins la bandera, o deuen haver 
vist alguna conducta incívica o algú deu haver patit un robatori o ha sentit o coneix 
d'algú que ha patit... (Inaudible.) D'acord. I ahir, en aquest sentit, vam entrar una 
pregunta a registre, senyor regidor, sobre el reforç pressupostari que acompanyava el 
Pla Endreça, i que amb la pròrroga de pressupostos s'ha vist liquidat. Per tant, què 
passarà amb els indicadors del Pla Endreça? Això afectarà clarament la valoració de 
l'èxit d'aquest pla.  
A més a més, i tal com en d'altres ocasions, hem defugit sumar-nos a fer un atac poc 
constructiu al voltant de la figura del Comissionat pel Pacte per a Ciutat Vella, a 9 
mesos d'haver accedit al govern del districte encara no se'ns ha convocat ni s'ha 
participat de cap acció que vam prometre al voltant d'aquesta eina. Sí que reconeixem 
en la figura del senyor Ivan Pera un actiu del govern del districte, però no la tasca que 
se li ha encomanat. Està fent funcions d'un conseller tècnic més i aquesta no és de 
cap de les maneres la tasca d'un comissionat. I això ens preocupa. Quant més hem 
d'esperar per veure constituït aquest espai? Aquesta és una altra de les mostres del 
que he explicat. 
Entre d'altres qüestions que ens adrecen avui hi trobem el pressupost del districte de 
Ciutat Vella, que ens presenten quatre eixos de treball i deu àmbits d'actuació. Per fer 
un resum, i permetin-me l'expressió, el seu top 3 és habitatge, espai públic i verd i 
urbanisme.  
Des de Junts per Catalunya celebrem que l'habitatge sigui una prioritat per a vostès 
als pressupostos, perquè creiem que és la columna vertebral a les prioritats polítiques 
del districte, però ens manca saber, i no serà perquè no han tingut temps d'explicar-se, 
quins són els projectes previstos: seguir amb els de l'anterior govern municipal del qual 
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participaven o fer un canvi de rumb, tal com va expressar a la ciutadania el passat 28 
de maig?  
Diversos exemples. Què passa amb la finca del carrer Arai número 3, que l'Ajuntament 
va comprar per 4 milions d'euros el 2022 i que el Govern, els socialistes i comuns van 
prometre rehabilitar i fer retorn de setze habitatges nous a lloguer social. O què passa 
amb el Born Centre Cultural, que ja li vam preguntar en darreres ocasions sobre el 
mateix, i on el regidor de Cultura del seu govern diu que té un acord amb totes les 
formacions sobre això i que nosaltres hem de sortir a negar. O què passa amb la 
rehabilitació del Centre Sant Pere 1892, que vostès fixen en aquest pressupost amb 
nom «actuacions d'emergència», amb una xifra que no arriba als 400.000 euros, quan 
l'entitat reclama, i vostès es comprometen, a l'inici de la segona fase d'obres de l'edifici 
del carrer Sant Pere més Alt, 25.  
Sí, li podem dir que no se'ns escapa que la capacitat del districte per construir parc 
d'habitatge nou o guanyar més espai públic és limitada, i que per poder ampliar-lo 
caldrà treballar molt, amb voluntat política i tenir bons contactes a l'Estat. I em consta 
que vostès els tenen, tant vostès com els comuns. Per tant, caldrà demanar la cessió 
de la comissaria a Via Laietana, l'edifici del Registre Civil o fins i tot parlar amb la 
Generalitat de Catalunya sobre la foneria de canons, i aquí caldria fer una reflexió ‒i 
miro els companys i les companyes d'Esquerra Republicana‒, sobre si cal que al bell 
mig de la Rambla, davant del Centre d'Arts Santa Mònica, al costat del Gran Teatre del 
Liceu, més amunt el Poliorama o ben a prop d'espais que fa anys que esperen i 
necessiten una inversió, com el Teatre Arnau, fa falta un altre espai de cultura que no 
sabem ben bé què vol aportar a la Rambla ni a Ciutat Vella.  
La construcció de la Ciutat Vella del futur no pot ser publicitant grans inversions, però 
amb poca concreció i sense diàleg amb la resta d'institucions amb qui, per sort o per 
desgràcia, compartim espai, i a més a més, menystenint els privats.  
En darrer lloc, malgrat tenir una llista llarga de qüestions que ens preocupen i ens 
ocupen, volem reflexionar al voltant de les paraules de l'alcalde Collboni davant la 
incerta promesa de reduir a zero els pisos turístics de Ciutat Vella. No només perquè 
alimenta un discurs turismofòbic i de decreixement econòmic que esperàvem veure 
superat, sinó perquè és una afirmació més aviat pròpia d'un il·lusionista que d'un 
alcalde. Perquè, encara que la norma que ha promogut la Generalitat li ho permetés, 
pensen retirar llicències d'aquells que compleixen i aporten dinamisme econòmic i 
benestar per a Ciutat Vella? O és que només apostaran pels hotels a l'hora de parlar 
de turisme?  
Des de Junts per Catalunya seguirem proposant que la recepta és la regulació del 
turisme, per afrontar les externalitats negatives que aquesta activitat, com d'altres, 
genera, amb la mirada posada en la redistribució de la riquesa i el retorn social que el 
turisme pot i creiem que ha d'aportar a Ciutat Vella. I els hi diem: no es confonguin de 
zero, el que ens cal és zero inseguretat, zero brutícia i zero incivisme. 
Moltes gràcies. 
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
 
Bona tarda a tots, regidor, consellers, veïns i veïnes que ens seguiu aquí o que ens 
seguiu online. Avui vull aprofitar uns quants minuts que tinc per recordar totes les 
víctimes de violència masclista a la ciutat, el país, l'Estat o el món. Víctimes 
d'assassinats, de violació, agressions, maltractaments, desigualtats socials, violències 
laborals, víctimes d'un sistema i una societat encara patriarcal. Ahir veia el documental 
de La Manada titulat No estàs sola i m'emocionava veure com tantes dones i homes 
sortíem al carrer per recolzar una dona víctima d'una violació grupal i en contra d’una 
sentència injusta, i com moltes altres sortíem al carrer o veiem el documental sentint-
nos reflectides i alhora recolzades per milers de persones que reclamaven justícia. Era 
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com si demanéssim justícia per a totes les que hem sigut víctimes. I em trenca el cor i, 
per què no, em cabreja veure com a dia d'avui l'extrema dreta i la dreta extrema, amb 
els seus discursos d'odi, propaguen odi envers les dones i hàgim de continuar veient 
dades com les següents: l'Hospital Clínic aquest 2023 ha atès 678 agressions sexuals, 
un 2,8 més que el 2022. El 47 per cent de les agressions s'han comès a menors de 16 
a 25 anys. El 65% de les dones van patir una violació. El 47,3% de les agressions a 
dones es van cometre en un domicili. El 37 per cent de les dones s'han registrat amb 
lesions físiques. L'any passat van ser un 22 per cent. L'11% de les agressions es 
produeixen en locals d'oci nocturn. El 3,4% de les agressions han estat a persones 
sense sostre. Del total, 16 dones i 7 homes, i de totes les agressions a persones sense 
sostre, set han estat grupals. I la meitat de dones agredides coneixia el seu agressor. 
El pitjor és que no veiem ni ens assabentem ni de la meitat de dones que pateixen 
violències cada dia.  
I és que fins que no tinguem una societat justa i igualitària, les feministes que tant 
molestem alguns homes encara estancats segurament al paleolític, continuarem sortint 
al carrer per cridar ben fort que volem ser tractades com a iguals, que volem els 
mateixos drets i que només sí és sí. 
També m'agradaria desitjar un bon mes del Ramadà a aquelles persones que el 
celebren i agrair a totes les entitats que organitzen celebracions per aquest mes i per a 
aquest col·lectiu de persones, la seva implicació amb el districte i el barri. I, ara sí, 
entrant a l'informe del regidor, des del nostre grup municipal volem manifestar la 
necessitat que en els pròxims informes de regidor el contingut sigui més extens sobre 
les actuacions del districte, la situació del districte, que expliquin quines mesures i 
polítiques tenen previst fer, per millorar les situacions que es generen i que es donen. 
En resum, un contingut més útil per als grups municipals i per a la ciutadania. Aquest 
informe és la manera en la qual nosaltres tenim la possibilitat de conèixer més a fons 
què estan fent per als nostres barris i quina és la previsió que tenen a futur.  
L'informe que el regidor ens presenta no és més que un resum dels consells de barri 
als quals tots els grups assistim.  
Per tant, és informació que almenys nosaltres ja hem sentit quatre vegades perquè les 
dues anem als quatre consells de barri, i que no és gaire útil per poder respondre un 
informe perquè són situacions o ja fetes o informacions que ja s'han debatut i parlat i 
qüestions que ja estan donades i beneïdes. Tan poc marge hi ha per debatre el 
document que ens heu enviat. Per a les pròximes vegades, doncs, agrairíem un 
informe una mica més detallat i amb més contingut.  
Per altra banda, volem expressar també el nostre suport a tots aquells comerços que 
han patit robatoris els últims mesos. El comerç de la nostra ciutat, i especialment al 
nostre districte, s'ha de protegir. Cal que engeguem, per tant, mesures per 
acompanyar aquells comerços que pateixen els problemes que hi ha al nostre districte, 
des de la pressió turística a aquells comerços destinats al veïnat i que a dia d'avui 
encara sobreviuen, com també la regulació dels preus del lloguer comercial, com els 
problemes de seguretat que patim en aquest districte. Hem de posar, per tant, totes les 
eines que tenim a disposició d'aquests comerciants que donen servei a barcelonins i 
barcelonines. I en un districte tan tensionat com el nostre no ens podem permetre que 
tanquin definitivament comerços, ja sigui per jubilació, com ha passat amb la botiga 
Humbert al costat de l'església del Pi, i que no hi ha relleu, com tampoc ens podem 
permetre que hi hagin de tancar comerços de proximitat perquè els lloguers siguin 
desorbitats. O com tampoc ens podem permetre que els nostres comerciants pateixin 
robatoris dia sí dia també.  
Ara està passant al Raval, el maig del 2023, al Casc Antic i ara està passant al Gòtic. 
Calen mesures urgents socials, judicials, de seguretat i, sobretot, d'acompanyament 
als comerciants que ens donen servei a tots i totes nosaltres.  
Una altra qüestió que m'agradaria tractar és que als consells de barri s'ha parlat molt 
de neteja i els anteriors consells de barri també es va portar com a punt deliberatiu tot 
el tema de la nova contracta del Pla Endreça, i ara aquest cop una altra vegada. I és 
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que és veritat que compartim la visió d'alguns veïns quan li diuen al senyor regidor que 
és cert que s'ha notat certa millora en la neteja del districte, no mentirem. És veritat 
que podem veure que els carrers estan una mica més nets, però cal continuar 
treballant per tal de que Ciutat Vella sigui un lloc on passejar tranquil·lament, sense la 
brutícia que ens seguim trobant al carrer, com les olors, pintades o sobretot, l'incivisme 
de la gent. I sobre aquesta qüestió volem fer esment.  
Aquesta és una qüestió a abordar. No podem continuar posant recursos infinits a la 
nova contracta de la neteja o els serveis de neteja, mentre no fem res més. Calen 
campanyes de civisme contundents, que la gent comenci a estimar una mica més els 
nostres barris i deixar de tirar escombraries i residus per terra. Cal augmentar, per tant, 
el sentit de pertinença. No tot és posar diners a amb més recursos per netejar, sinó 
que cal augmentar aquest sentit de pertinença i estima al barri. Quan algú s'estima 
alguna cosa, normalment la cuida. Doncs, fem que Ciutat Vella sigui un lloc per 
estimar i cuidar i sentir-nos-la nostra.  
Fem que els comerços facin una bona gestió de residus, que el veïnat també, i 
sobretot, que el turisme ens respecti una mica. Perquè sí que és cert que hi ha veïns 
que no ho fan bé, però el turisme que rebem no és precisament net i cívic. I no ens 
serveix que no coneguin les normatives perquè segurament a casa seva no tiren la 
llauna a terra ni fan les coses que aquí sembla que els permetem fer. Estaria bé, per 
tant, que s'apliquessin sancions per evitar que els nostres carrers siguin una 
escombraria, però també calen campanyes de conscienciació i convivència.  
Un altre tema. I és que ens preocupa la falta d'equipaments i espai per al barri, per als 
veïns i veïnes de Ciutat Vella. I és cert que vivim en un districte que urbanísticament 
està saturat. Tenim poc espai públic per poder construir i pocs equipaments buits. I si a 
més comptem amb les diverses seus de les institucions que tenim o museus que 
sovint són més a nivell de ciutat o inclús país, creiem que ens falta repensar una mica 
quins són els equipaments que volem i necessitem per al barri i per revitalitzar el 
districte, per crear xarxa i comunitats, perquè els joves, adults i grans, tinguin espais 
on fer vida de barri. Llavors aquí ens trobem amb els edificis de l'Estat, una extensa 
llista d'edificis estatals que o no tenen ús o l'ús que se’ls dona no es pot traslladar a 
altres espais, com la Prefectura Via Laietana, que és una reivindicació històrica de 
retorn a la ciutat i homenatge a les víctimes de tortura en aquella comissaria, o com 
l'antiga seu de Governació Civil d'Espanya, o el que vindria a ser també les duanes, 
que és el mateix, que està abandonat fa anys i que el districte de Ciutat Vella podria 
treure'n profit.  
Avui ho deixaré aquí, però crec que cal començar a fer passes endavant. Cal posar-
nos mans a l'obra i començar a dissenyar la ciutat vella que volem tots i totes, i fer-ho 
amb mirada àmplia, entenent que Ciutat Vella és diversa, que les realitats, i per tant 
les necessitats, també són diverses i que cal escoltar a tothom per poder construir 
aquesta ciutat vella que volem i que tant ens mereixem, estimem, els veïns, i després 
d'anys de degradació i de carta blanca cap a certs sectors de la societat, ens 
mereixem.  
Gràcies. 
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Senyor regidor, consellers, veïns i veïnes, bona tarda. Jo..., el primer de tot era dirigir-
me a vostè, senyor regidor, primer per agrair-li la paciència i després per dir-li que he 
assistit amb vostè a gairebé tots els consells de barri, i crec que la paraula templanza 
vostè me l’ha redimensionat. Ha donat un exemple del que exactament vol dir la 
paraula templanza, especialment amb el Consell del Raval del passat dia 5. He dit 
consell i volia dir que caótico Consell de Barri del dia 5. En tots aquests consells, quan 
et llegeixes l'objectiu era clar, era dir, home, és un espai comú on els veïns faran una 
sèrie de propostes i l'equip de govern contestarà en el moment o prepararà la resposta 
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successivament. Aquest era l'objectiu, però d’això no n’estem ni lluny. Estem justament 
en el camí contrari, perquè què ens estem trobant? Primer, ens estem trobant amb 
col·lectius que venen aquí, deixen anar la seva demanda, volen imposar la seva 
solució i se'n van. No tenen ni tan sols temps d'escoltar la seva resposta. I si l'escolten, 
o vostè diu “escolti, me l’he de preparar”, de seguida diuen “està manipulant” i no els 
interessa escoltar.  
La segona cosa a la qual vull fa referència és a la representativitat. La representativitat 
la tenen la gent que ha sigut votada en un procés democràtic verificable i no 
qüestionable i que reporta una sèrie de milers de vots dels ciutadans. Les altres 
representativitats, si no compleixen aquests requisits, posem-les en el seu lloc. Li faig 
esment de l'obra del famós Homer, que parlava de no deixar-se portar pels cants de 
sirena. Bé, quan algú diu que representa a no sé qui, o  ho demostra o es representa a 
si mateix. La resta és bufar i fer ampolles.  
Continuem. En els temes aquests de participació ciutadana, si no som capaços 
d'endreçar-los o de col·locar-los en un espai de col·laboració, d'intercanvi d'opinions, 
d'intercanvi de pareceres, al final ens farem mal perquè els traurem, perquè per 
convertir-nos en un frontó, on vostès són la paret, això no val la pena. O reformulem-
los d'alguna altra manera.  
Dit tot això, passem a la teca. Anem a parlar de l'informe. L'informe de la regidoria, 
doncs bé, sempre comencem amb aquestes bones paraules, amb el positivisme 
“vamos a hacer, vamos a tal”, estem d'acord amb això. Anem per parts. Ja comencem 
a desescalar els punts.  
El primer, parlem de la neteja. Jo crec que el Pla Endreça ha començat bé, ha 
començat fort. Hi havia ganes, per tot arreu, però cada vegada aquest impuls va 
perdent força i només estem quedant-nos amb el màrqueting, ja només queda el 
record del màrqueting i ja no veiem la força aquesta d’un principi.  
Un altre punt, els nous consells sectorials. Jo hi estic d'acord, però carreguem-nos les 
taules, perquè si tenim les taules més els consells sectorials i no sé què, això serà un 
maremàgnum burocràtic.  
El pressupost. Bé, quan en pari l'estimat Ivan ja entrarem en detalls. 
Anem a un tema que era la modificació de les ordenances de convivència. Home, ja 
comencem a tocar teca, no?, ja ve lo bo. D’entrada anem lents, perquè vam arrencar 
el 31 d'agost i encara estem que encara no ha acabat, portem set mesos. Llavors, bé, 
què hem canviat? Als seus punts deien, “hem canviat la terminologia”, important. No 
hem canviat la forma, però sí les paraules. Segona, l’actualitzem amb la 
jurisprudència. L’adeqüem a la llei orgànica. Només faltaria que l'ordenança no 
estigués d'acord amb la llei orgànica. I després ja es diu “ahora vienen las novedades 
relevantes”. I dius: “ara és quan hem de llegir lo bo”. El primer que ens posa és la 
corresponsabilitat. És clar, qui està en contra de la corresponsabilitat? És com estar en 
contra de l’aire pur o estar en contra de l'aigua transparent. És clar que estem tots 
d'acord amb la corresponsabilitat. Següent punt: noves conductes que s'incorporen. 
Incorporació o modificació de les conductes que ja estaven incorporades. També està 
buit. Mesures alternatives a les sancions, per no caure en el bonisme una altra 
vegada. Revisió del procés sancionador i, per últim, revisió de les ordenances, però 
sense cap concreció. Ens hem quedat amb les meravelloses paraules. 
Anem per parts. Següent punt. Renovació de les terrasses. Jo amb aquest tema de la 
renovació de les terrasses m'ho estic passant bé, perquè aquí tenim un matrimoni que 
s'ha separat des de l'anterior legislatura i estem preocupats a veure qui va fer més o 
qui va fer menys en el tema de les terrasses. La típica baralla d’ex. És divertit per als 
que estem a fora, però absolutament irrellevant per a la resta de veïns.  
Àrees DUM, ha millorat. A mi m'agrada més la proposta que estan vostès treballant. 
Crec que és una bona proposta. També s’ha de dir que el llistó estava bastant baix. 
Era fàcil millorar el que hi havia abans. Pintades: 16 milions d'euros, 16. De 26 a 36 
equips. Realment estem arribant al moll de l'os o ens anem a dedicar simplement a 
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reparar el que uns altres destrossen. Fins quan anirem incrementant els equips i els 
diners? Sembla un procés infinit.  
I ara anem a la part que no serà a l'informe, que ha caigut. Agafem els altres informes 
del regidor. Hi havia una part que hi posava molta carn a la graella. El primer: parlaven 
de la dinamització comercial. Se'n recorden? Deien “tenim 30 projectes, dels quals tres 
són de gran impacte”. Això ja no ha sortit en aquest informe, i quan rasques les dades 
entens per què ha caigut de l'informe. Comencem. Rutes comercials. En tres anys, 
650 participacions. A mi em surt de mitjana 0,7 al dia. Un altre: Telegram, 259 
subscriptors. Estic convençut que hi ha un gat que té més subscriptors que el 
Telegram de l'Ajuntament. El gat no sap escriure. Comerç punt a punt. Aquest també 
va bé. Hem fet en tres anys, 183. Em sembla que surten a 0,2 al dia. És clar, amb 
aquestes ràtios és normal que no surti a l’informe. Què hi posaràs? Si és que els 
números freguen el ridícul.  
Seguim amb coses que han caigut de l'informe. Pla d’usos. Aquí és on el govern 
començarà a mostrar el seu caràcter. Què hem fet? Hem canviat l'epígraf de forns. 
Abans hi havia obradors i sense obradors. Ara estan tots junts. Els gimnasos, un altre 
gran avenç. Contemplem els gimnasos de més de 1.500 metres. Seguim. El tema de 
les sales polivalents, que era una errada perquè no sortien els números perquè eren 
75 metres i s’ha hagut d'ampliar perquè no quadrava. Hem corregit l'error. I els 
autoserveis de més de 400 metres també s'han inclòs. L’única cosa que he vist que ha 
tingut d'impacte són els serveis majoristes d'alimentació, que allò era un colador que 
han aconseguit, diguem-ho així, parar-ho. Què veig jo? Home, encara sent molt 
benvolent, algú es creu que totes aquestes mesures del canvi de pla d'usos tenen el 
més mínim impacte?  
I ja per últim, un altre tema que ha caigut. La seguretat. O l'han tocat així a vuelo 
pluma. Què tenim amb la seguretat? Doncs bé, que ha pujat un 10 per cent. 
Desescalem la dada. On ha pujat aquest 10 per cent? Tenim 450 delinqüents 
reincidents hiperactius. A més, tenim un 40 per cent d'increment de robatoris a 
botigues. El robatori de mòbils s'ha incrementat en un 48 per cent, les agressions 
sexuals en un 24,5, les estafes en un 35 per cent. És depriment això. Només guanyem 
Melilla. Per sobre nostre només hi ha Melilla en casos de delictes per cada 100.000 
habitants. I què fem? Diuen, no, no, ho deixem tot perquè ara traurem una nova 
ordenança. Esperem-la. O la segona cosa: “no, el que necessitem són més 
instruments”. I jo dic: però si és la mateixa llei que tenen a València, si és la mateixa 
llei que tenen a Màlaga, si és la mateixa llei que tenen a Sevilla... Quina és la 
diferència? Per què aquí tenim tots aquests problemes i no passen en altres ciutats?  
Senyor regidor, continuï treballant i gràcies per la seva paciència i la seva templanza. 
Moltes gràcies. 
 
El regidor dona resposta als grups municipals: 
 
(Inaudible) dels serveis municipals. Respecte al primer tema, jo crec que tenim un 
tema que és important, que és la necessitat imperiosa que tenim de poder tenir un 
pressupost. Jo estic convençut que abans de finals del mes d'abril tindrem un 
pressupost i a partir d'aquí podem executar un seguit d'obres de les quals, per 
descomptat, voldrem instar la participació de tota la ciutadania. És important dotar-nos 
d'un pla d'actuació del Districte que ens permeti realitzar totes les actuacions que ja el 
Govern té previst. El Pla d'actuació del Districte el tenim a disposició de tots els 
consellers i conselleres i, per descomptat, també del Consell del Veïnat en el moment 
en què ens puguem dotar de pressupost. Està clar que hem estat treballant. Tenim 
previstos tota una sèrie d'actuacions amb aquest pressupost, que és un pressupost 
ambiciós i a més, un pressupost ben dotat. Ciutat Vella no haurà tingut al llarg de la 
seva història un pressupost com el que pretenem que pugui tenir un cop els 
pressupostos estiguin aprovats.  
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Però no obstant això estem ja també executant unes obres, algunes de les quals 
tenien un futur incert. Jo voldria assenyalar, doncs, els eixos bàsics del districte i, 
naturalment, també les ramificacions que aquests eixos bàsics tenen: la Rambla, la Via 
Laietana i la Ronda de Sant Antoni. Crec que aquí les obres van a bon termini i la 
transformació d'aquests eixos, per descomptat, incidirà també en una millora del 
conjunt de l'espai públic dels barris del nostre districte.  
Estem en terminis. La Rambla va ser una aposta que es va fer des del govern 
municipal, d'escurçar els terminis d'execució. I en les obres de la Via Laietana, tenim la 
primera fase acabada i va a bon ritme la segona fase. I també una obra que teníem 
molt encallada i amb un futur molt incert, que era el de la Ronda de Sant Antoni, s'està 
executant a un bon nivell també d'execució.  
Temes de seguretat. Està clar que aquest és un tema que preocupa el conjunt de la 
ciutadania i també ens preocupa a nosaltres. Sempre hem dit que Barcelona és el 
contenidor del conflicte social del país, i dins de Barcelona aquest contenidor sovint es 
trasllada a Ciutat Vella. La pressió que Ciutat Vella suporta des del punt de vista de la 
convivència és un tema que afecta d'una manera molt important els temes de 
seguretat. Vostès han pogut veure també les mesures que hem emprès. Mesures 
que... Per un cantó hi ha una major presència policial. Tant Mossos d'Esquadra com la 
Guàrdia Urbana han incrementat les seves plantilles. Hem incrementat la col·laboració 
amb els operadors de la judicatura i de la fiscalia, i això hem de posar-ho també en 
valor. També la bona coordinació entre les forces policials, per descomptat la Guàrdia 
Urbana i el Cos de Mossos d'Esquadra. Però també la Policia Nacional i la mateixa 
Guàrdia Civil. (Inaudible.) Anava dient que també vostès deuen haver vist les 
propostes legislatives de modificacions legislatives que hem realitzat tot just fa una 
setmana. És més, hi ha en aquests moments una comissió no permanent del plenari 
municipal per analitzar la problemàtica més important que tenim en matèria de 
seguretat, que és el tema de la multireincidència.  
En temes de convivència, estem fent la reforma de l'ordenança. Crec que estem fent 
un procés participatiu rigorós perquè també es tracta de no eternitzar els debats, sinó 
ser capaços de buscar la manera de tenir un ordenança que sigui útil. La qüestió és 
que l’ordenança és de l'any 2006, per tant, necessita aquesta revisió i aquesta 
educació.  
I respecte als temes, també lligat als temes de l'espai públic, hem parlat del tema de la 
neteja. Crec jo que estem en el bon camí. S'estan fent passos importants per millorar 
la neteja en els carrers del conjunt de la ciutat, però també del nostre barri. I en 
matèria d'equipaments ja els he explicat, doncs, el tema important que hem fet d'un 
equipament tan sensible i que teníem també molt encallat com eren els CAP del nostre 
districte. Teníem el CAP de la Misericòrdia, tenim el cap del Raval i espero que dintre 
de pocs dies puguem també tenir bones notícies pel que fa referència al CAP del Gòtic 
i al CAP del Raval Sud. El tema del Pla d'usos és d’una imperiosa necessitat de fer 
una revisió d'aquest Pla d'usos, que, a més, el portarem a aprovació abans de finals 
del mes d'abril. Per tant, també estem treballant en això, i seguirem.  
Ara, també els he de dir, conselleres i consellers, que en aquests moments, per fer 
moltes d'aquestes coses necessitem pressupost. He explicat el perquè. Està clar que 
moltes de les actuacions que vostès aquí plantegen són temes que necessiten una 
aprovació pressupostària per poder-los tirar endavant i en la mesura de les seves 
possibilitats i de la participació que puguin tenir en els seus grups municipals els 
demanaria que també ens ajudin, sobretot que ens ajudin de cara a Ciutat Vella. 
Tenim moltes coses pendents.  
I no voldria acabar sense fer una referència a la important feina que s'està fent per part 
del Comissionat. No és cert que no s'hagi fet res. L’Ivan Pera està tenint un procés de 
relació amb el conjunt d'entitats ciutadanes de molts sectors per poder tirar endavant 
aquest pla, que és un pla estratègic. No és un pla del dia immediat, sinó que és un pla 
de futur, un pla que pretén també, doncs, crear les condicions de com ha de ser el 
districte de Ciutat Vella, no ja els propers quatre anys, sinó també projectant-lo més de 
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cara al futur. Per tant, estiguin tranquils, perquè jo crec que aquest tema està ben 
encaminat i esperem que, arribat el moment, comptem amb la col·laboració de tots 
vostès.  
 
El regidor torna a donar la paraula als grups per si volen intervenir en el segon torn.  
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Només recordar al regidor que iniciar el procés d'elaboració del PAD ni necessita 
abans cap aprovació prèvia de pressupost. 
 
El Sr. Alex G. Román González 
Senyor regidor, faré referència a les poques notícies que tenim i alguna cosa més. En 
primer lloc, celebrem que el CAP de la Barceloneta tingui un lloc per poder ampliar la 
seva atenció primària al doble de metres quadrats i millorar l'atenció d'usuaris. 
Esperem també rebre aquesta bona notícia sobre el CAP del Casc Antic, que fa molt 
temps que reivindiquem i que reivindiquen els veïns i associacions.  
També celebrem la posada en marxa del canvi en l'ordenança de civisme, que ha de 
renovar i posar al dia una norma tan important. O que ens expliquin, encara que sigui 
minsament, els beneficis que ha d'aportar la Copa Amèrica.  
Però hi ha una cosa que em sorprèn, regidor, és a dir, amb això poder és la primera 
vegada que amb els comuns ens posarem d'acord. Les obres de Via Laietana les 
enceta el govern de Jordi Rabassa; les obres de la Rambla... Vostès eren al govern, 
eh? Si això ho accepten, endavant. És a dir, Jaume Collboni deixa de ser tinent 
d’alcalde al desembre per afrontar les eleccions al maig. Les obres de la Rambla, més 
del mateix. Les obres de la ronda Sant Antoni, és que si ens esperàvem una mica més 
ja no feia falta fer obra, ja s'havia tot arreglat sol. Trobo que és una mica... No ens 
estan proposant res, estan fent de gestors. És el mateix que podria fer qualsevol 
funcionari, i em sap greu, perquè podrien, i esperem molt de vostès.  
En darrer punt, felicitar-nos al final perquè avui a la Comissió d'Ecologia ha sortit 
endavant el projecte de la plaça dels Àngels, amb l'ampliació del MACBA, el nou CAP 
del Raval Nord i l'adequació de l'espai públic d'aquella zona, on caldrà també tenir en 
compte, i això també és una cosa que demano, l'històric edifici de Richard Meier, que 
és l'actual seu del MACBA. I amb tot això sí que caldrà treballar i buscar molts 
consensos per tenir una plaça més participada i més verda per fer un millor barri. Fins 
aquí, regidor. 
 
C) Part decisòria / Executiva 
  

a) Propostes d'acord 
 
1. Proposta de designació de la Presidència del Consell, d’acord amb el tràmit 
previst a l’article 12 de les Normes Reguladores del funcionament dels districtes 
i l’article 22 de la Carta Municipal de Barcelona 
 
El regidor dona pas al primer punt de la part decisòria, la proposta de designació de la 
nova presidència del Consell. Recorda que l’actual presidenta va presentar la seva 
renúncia al càrrec provisionalment pel permís de maternitat i en la Junta de Portaveus 
es va fer la proposta de candidatura de Carolina Recio Cáceres. El regidor proposa 
que per assentiment s’elevi la proposta a l’alcaldia de nomenament de la senyora 
Carolina Recio, li dona la benvinguda, li desitja sort, anuncia que el proper Plenari ja el 
presidirà ella i finalment li dona la paraula. 
 
La Sra. Carolina Recio Cáceres 
En menys d'un minut. Agrair la presència dels veïns i veïnes a la sala. Tindrem ocasió 
en aquest breu període de temps que presideixi el ple d’anar-nos coneixent i també 
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agrair l'assentiment de tots els consellers i conselleres que esteu aquí presents. 
Sapigueu que vinc de fer vuit anys de consellera, per tant, tot el respecte per la vostra 
feina i espero també saber treballar amb vosaltres des d'aquest respecte, que he 
viscut en primera persona la importància de tenir un conseller o consellera de districte, 
d'estar a peu de carrer, d'estar a les trinxeres, d'escoltar i de vehicular les necessitats 
que tenen els veïns dels barris.  
Sense més, ja em presentaré més al proper òrgan d'audiència o ple que tingueu. 
Espero fer-ho el millor possible. També presideixo Nou Barris, per tant, crec que, bé, 
ho sabrem treballar. És una cosa col·lectiva, de tots, com intervindrem en els plens, 
tant veïns com conselleres. És un projecte col·lectiu i és un espai col·lectiu on espero 
poder també aprendre i gaudir d'aquest districte tan meravellós com és Ciutat Vella.  
(Aplaudiment.)  
 
2. Informe sobre el Pressupost Municipal 2024 
 
El regidor dona la paraula al gerent del districte perquè exposi el punt. 
 
El gerent del districte 
Molt bé. Gràcies, regidor. Explicarem els pressupostos a partir d'un PowerPoint. 
Disculpeu de vegades, perquè se’n va el micro i sembla que és un tema de 
freqüències que hi ha per aquí a la sala. Ho hem estat mirant i està funcionant, però 
bé. Perfecte. Bé, el pressupost l'explicarem en clau Ciutat Vella, però lògicament és un 
pressupost municipal que avui s'informa aquí i que, com deia el regidor, doncs, estem 
pendents que es pugui aprovar a nivell de ciutat. A veure si això passa un momentet. 
Doncs, no passa. Ara, ara ha passat. Perfecte. Doncs, tenim un pressupost municipal. 
Com sabeu, és el marc d'actuació d'aquest mandat. Després en parlarem. Des del 
punt de vista de les inversions tot el que és l'àmbit financer s'estableix en termes de 
mandat, per tant, de quatre anys. I és un pressupost que, com s'ha dit, doncs, pretén 
garantir i maximitzar tots els recursos de l'Ajuntament disponibles. Veig que continua 
sense passar. Ho sento. A veure, passem. Si no faig la introducció, com a mínim. Bé, 
ho comentàvem abans, i és en el mateix informe, per tant, és una dada que es coneix. 
La proposta de pressupost municipal és de 3.807 milions d'euros per al pressupost del 
2024. Suposa un increment del 5,9 % en relació amb pressupost de l'any 23. I en 
termes absoluts són 211 milions respecte al de l'any anterior. Aquí es veu la xifra. El 
pressupost global d'inversions és de 777,6 milions de cara a aquest 24.  
L'Ajuntament intenta treballar sempre amb un marc estable que ve determinat primer 
per les regles fiscals, també, que venen d'Europa, les que s'estableixen a nivell del 
conjunt de l'Estat, i a nivell de l'Ajuntament també sempre s'intenta treballar amb una 
capacitat d'estalvi brut de més del 15 %, per poder precisament fer front a les diverses 
contingències que puguin anar sortint. I sempre amb un endeutament que sigui inferior 
a un terç del conjunt, diguéssim, del pressupost. Els ajuntaments poden tenir fins a un 
75 % d'endeutament, 70-75 %. Per tant, aquí trobem una ràtio molt bona, el 31,2 per 
cent.  
També és important destacar la data del pressupost de pagament a proveïdors, que és 
de 21,7 dies, perquè això permet que l'economia circuli i que, per tant, la petita 
economia de la ciutat també, que es nodreix del pressupost municipal, que és un agent 
important, doncs, tingui aquesta capacitat.  
Aquí es veu una mica explicat d'on provenen també els ingressos de l'Ajuntament. Els 
ingressos essencialment deriven sobretot dels impostos locals, també de l'impost 
d'estades turístiques i, sobretot, de l'aportació que fa l'Estat, que s'ha conegut ara el 
mes de desembre de l'any passat i que ha afegit a aquesta xifra aquest increment 
fonamental que hi ha hagut també de més de tots aquests 211 milions d'euros.  
Aquí es veu una xifra global d'inversions de 944 milions. Abans comentava els 777. 
Aquesta diferència de 152 milions és perquè aquí es veu tot l'agregat que fan també 
les empreses municipals, sobretot les empreses que se'n diuen “de mercat”. Són 
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Barcelona Serveis Municipals i l'Institut Municipal d'Habitatge. El conjunt, per tant, de 
l'Ajuntament del pressupost d'inversió agregat serien 944 milions. 
I aquí es veu detallat una mica els ingressos i les despeses.  
Avanço una mica perquè em vull centrar sobretot en Ciutat Vella. Com es veu, també 
és el pressupost més alt de la història i el més social de la història. I aquí es veu la 
diferència a nivell de l'Ajuntament per polítiques, amb la comparativa del que és la 
gràfica del 2024 amb la gràfica de barres del 2023. I aquí es veu per districtes. Crec 
que la dada és interessant. El pressupost de Ciutat Vella previst serà de 49,9 milions 
d'euros. Serà un 15% del total del pressupost del conjunt dels districtes, i serà el més 
alt també que ha tingut Ciutat Vella.  
Aquest és el pressupost de despesa corrent. Lògicament això ho farem, com s'ha 
comentat abans, per fer front a aquest Pla estratègic de Ciutat Vella 2024-2030, amb 
un horitzó a sis anys, dins el marc del pacte, que estableix bàsicament aquests quatre 
eixos de treball, amb una proposta d'inversions ‒després detallaré una miqueta el 
tema de les inversions‒, de 225 milions d'euros per a aquests propers quatre anys, i 
aquests 49,9 milions d'euros de pressupost de despesa.  
I aquests quatre eixos prioritats van alineats d'alguna forma amb el que s'està 
treballant amb el PAM, que després baixarà a nivell de PAD de districte. No s'ha obert 
cap procés encara perquè formalment no està aprovat. Per tant, l’estem treballant en 
clau interna. 
I aquesta és l'evolució que es veu dels capítols 2 i 4, per tant, el de despesa corrent i 
el de transferència també corrent que hi ha, des de l'any 18 fins ara.  
I aquí es veu aquest increment. D’això ja estem parlant lògicament en termes de 
districte de Ciutat Vella. Aquí es veu la despesa, la distribució que hi ha en aquest 
pressupost, i bàsicament aquí es veuen els increments, la diferència entre el 
pressupost inicial de l'any 23 i el del 24, amb aquests increments en els tres capítols, 
d'alguna forma, que corresponen a aquests 49,9 milions de districte.  
I aquí per polítiques també hem fet la mateixa comparativa, d'alguna forma. I aquesta 
dada per polítiques és continuista en relació amb el mandat anterior, i simplement per 
fer un esment aquí hi ha tota una sèrie de dades específiques. Sí que vull fer esment, i 
abans es comentava també, del tema de les inversions. Aquí en destaquem unes 
quantes. Si s'aprova el pressupost, no només podrem fer la Rambla en tres anys amb 
un pressupost d'inversions de 48 milions d'euros; hi ha pressupost de més 10 milions 
d'euros per començar a rehabilitar el teatre Arnau. Hi ha una proposta de més de 16 
milions d'euros per poder anar acabant el projecte del Borsí també, manteniment de 
centres educatius i climatització d'escoles, la cooperativa Segle XX de la Barceloneta o 
començar projectes que són de dos mandats, molt més costosos, alguns que tenen a 
veure amb la Copa Amèrica, com el Parc Tecnològic de la Nàutica, que deixarà llegat, 
i un Pla de Barris que serà també el més ambiciós que hem tingut la darrera dècada.  
Tota la informació està aquí en els diversos links, amb detall de totes les partides. 
Gràcies  i disculpeu que m'hagi passat del temps.  
 
El regidor dona la paraula als grups municipals perquè es posicionin sobre el 
pressupost. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies, regidor. Bé, sense desmerèixer per res la presentació que ens ha fet avui el 
gerent i que ja ens va fer a la consultiva i que li agraïm, sí que notar que esperàvem la 
presentació del pressupost per part d'algun membre de l'equip de govern, amb un 
tema rellevant com és aquest.  
Un petit apunt, que jo crec que de cara a futures explicacions, crec que és interessant 
no només comparar pressupostos de sortida, 24 a 23, sinó també potser afegir en 
aquesta lectura, diguem-ne, el pressupost executat, perquè no és el mateix el 
pressupost de sortida amb el que tu acabes executant. Però bé, en tot cas, això és 
més un suggeriment que també ens ajuda d'alguna manera a llegir aquestes dades.  



23 
 

I bé, entrant en el contingut del posicionament, durant els últims nou mesos de mandat 
hem estat molt clares amb la nostra posició des de comuns. Ningú podrà dir que ens 
hem amagat posicionaments, som honestes, tenim molt clar el projecte i model de 
ciutat que volem. Volem una ciutat que posa al centre les persones, que vetlla pels 
seus drets, que fomenta i diversifica l'economia, que mira al futur i que funciona.  
En qüestió de pressupostos, convidem a mirar les dades econòmiques del període que 
vam governar i comprovar el bon estat de salut dels comptes de la ciutat. Primer de tot 
cal dir que som les primeres que volem que aquesta ciutat tingui pressupost, però que 
s'ha de fer amb responsabilitat. Perquè el pressupost tingui sigui efectiu necessita 
també de govern. A la Comissió de la Casa Gran hem estat molt clares amb el que 
hem fet i les opcions que hem donat. Un cop més, fent un gest de generositat, hem 
aprovat el tràmit de pressupostos i per això estem tenint aquest debat, i vam 
comunicar que és imprescindible un acord de govern que defineixi objectius, projectes, 
amb la mateixa, amb la màxima ambició de transformació de la ciutat.  
Es necessita un govern progressista i d'esquerres que estigui a l'altura dels reptes que 
té la ciutat. I aquest govern només pot tenir la mirada llarga. Els reptes de la ciutadania 
de Barcelona no poden ser abordats amb un únic pressupost a curt termini. Necessiten 
un acord de mandat i de govern que concreti les inversions necessàries i que tingui 
una majoria àmplia per impulsar una Barcelona amb visió de futur. De fet, va ser el 
mateix alcalde qui va lligar el pressupost a la formació de govern i es va comprometre 
amb la ciutadania a tenir-los tots dos abans de la primavera.  
Ara sembla, però, que només vol tirar endavant un dels dos compromisos. Seria 
inacceptable acordar mesures vinculades al pressupost que es presenta avui perquè 
després el mateix Govern les pugui rebaixar o desmuntar mirant a grups de dretes al 
plenari. És per això que Barcelona en Comú vinculem la discussió de pressupostos a 
un acord de mandat i a la construcció d'un govern progressista i d'esquerres, estable i 
ampli. Però el PSC ha sortit ‒és conegut‒ aquest divendres anunciant que renunciava 
a un acord amb la majoria àmplia d'esquerres del ple municipal. Renunciar aquesta 
majoria que pot donar estabilitat en aquest mandat per tirar endavant polítiques i 
inversions crucials en aquest moment ens sembla irresponsable. Nosaltres hem 
concretat propostes de mesures a suposats espais de negociació. Dic “suposats” amb 
cometes perquè es fa difícil dir que hi hagi hagut una taula formal. Per això hem definit 
quins són els eixos, les polítiques en les que cal avançar i no tenim clar que aquest 
govern ho vulgui fer. Hem acabat? La posició és d’abstenció. 
 
El Sr. Alex G. Román González 
Gràcies, regidor. Junts per Catalunya som un grup responsable, amb vocació de 
governar la ciutat, que intentem tenir una posició constructiva i col·laborativa. Som 
davant d'un moment molt difícil i, en aquest context, la voluntat de Junts per Catalunya 
sempre serà ajudar a fer possible que la ciutat de Barcelona avanci i que ciutadans, 
empreses i teixit social trobin en l'Ajuntament un aliat i no pas un adversari. Junts per 
Catalunya creiem que l'Ajuntament de Barcelona ha d’esdevenir una solució i no pas 
un problema, fet que amb l'actual govern municipal no és així. Hi ha moltes coses que 
fallen en aquest discurs de govern municipal, hi ha moltíssimes contradiccions. I és 
que aquest pressupost d'avui és exactament igual que el pressupost que van 
presentar i retirar el passat mes de novembre a Casa Gran.  
Només hi ha una diferència de 75 milions més d'ingrés per la participació en els 
ingressos de l'Estat. Així doncs, avui, cinc mesos després, ens presenten el mateix 
pressupost que van presentar i retirar a l'octubre. I en tot aquest temps ni hi ha hagut 
negociació ni hi ha hagut cap canvi. I això és responsabilitat només de l'alcalde i del 
govern municipal. Si avui porten el mateix pressupost sense cap canvi i esperen que 
algun grup l'aprovi, només hi ha una explicació possible, que sigui a canvi el suport a 
Madrid o al Parlament. Perquè si el pressupost és el mateix, quina altra raó pot haver-
hi per canviar el vot?  
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Doncs, ja els avisem que per a Junts per Catalunya Barcelona no és moneda de canvi 
de res i no votarem favorablement aquests pressupostos. En política acostumem a dir 
que el primer pressupost sempre marca el mandat, i nosaltres el que constatem és que 
aquest és un pressupost sense ambició, un pressupost d'anar fent, de continuïtat de 
qui dia passa, any empeny.  
Avui, com cada dia, volen fer creure'ns que la ciutat funciona, però la realitat és molt 
diferent. Barcelona no està en marxa sinó al ralentí en tot allò que requereix l'impuls i 
feina de l'equip de govern. Han passat nou mesos des de les eleccions i Barcelona, en 
comptes de tenir el govern del canvi que la ciutadania reclamava avui té govern i 
l'alcalde de la procrastinació, el govern que tot ho deixa per demà o fins i tot per demà 
passat, i per tant, a l'espera de com prosperen les al·legacions que hem presentat i 
presentarem, des del Grup de Junts per Catalunya - Trias per Barcelona, votem en 
contra. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Gràcies. Bé, nosaltres sempre hem dit que el nostre principal objectiu, el d'Esquerra a 
Barcelona, és millorar la vida dels barcelonins i barcelonines. Ho hem fet i sempre hem 
estat responsables i hem posat Barcelona al centre. Ho vam fer a l'anterior mandat, 
amb el govern d'Ada Colau, i ho fem amb aquest. Ara bé, sempre tenim una condició 
que és irrenunciable, que és el model de ciutat. Per nosaltres és el més important, 
posar-nos d'acord en què, i en aquest cas és en quina Barcelona volem. Nosaltres 
podem arribar a acords si parteixen del que considerem que han de ser prioritats i 
necessitats avui dia la ciutat, que es resumeixen en tres grans eixos. Una ciutat 
moderna, que té ambició de futur, però alhora també una Barcelona que protegeix la 
seva manera de ser i que protegeix allò que la fa singular. I, sobretot, una ciutat que 
cuida la quotidianitat, que millora el dia a dia de la gent, que cuida els barris i garanteix 
els drets bàsics de la ciutadania. Barcelona necessita iniciar una nova etapa i per això 
hem acordat amb el govern del PSC el retorn social dels grans esdeveniments de la 
ciutat, com la destinació de 10 milions d'euros del recàrrec municipal de l'impost 
turístic a inversions a la Barceloneta, impulsant un programa Prometeus amb 500.000 
euros per facilitar l'accés a la universitat de joves en barris i districtes com el nostre, 
desenvolupar la T-Cultura, que és una targeta que facilita l'accés a l'oferta cultural 
pública a preus assequibles, protecció de comerços emblemàtics a través d'un pla de 
relleu generacional o augmentant 300 milions d'euros les inversions d’habitatge o 
desenvolupar un programa de tardes educatives dotat amb 1,5 milions d'euros.  
Amb aquest acord garantim, doncs, que Barcelona tingui un pressupost per a una 
nova etapa que garanteixi que la ciutat avanci i alhora protegeixi la nostra identitat i el 
benestar i la vida dels veïns i veïnes.  
Per això hi votarem a favor. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Respecto al presupuesto, lo primero es que es un presupuesto que yo esperaba ver 
vuestra impronta de copias, empezar a ver cambios. Me ha parecido bastante 
continuista de lo que estábamos viendo hasta ahora mismo. Vayamos por partes. Los 
ingresos. Los ingresos suben a 1.520 millones, que representan 87 millones 
adicionales que les vamos a pagar de sablazo a los ciudadanos. ¿De dónde salen 
estos 87 millones? 15 del IBI, 17,5 de la plusvalía. La plusvalía no es eso que se 
ganan los especuladores. No, no, ese es el pisito que te dejó tu madre, que 
desgraciadamente ha fallecido, y que compró en el año 60 y que te mete en el viaje. 
22 millones del denostado turismo y 2,6 millones que nos vienen de la tasa de 
institución. En una liquidación de presupuesto que dicen que ha tenido un superávit de 
51 millones. Aun así, nos pegan un buen sablazo. Sigamos. Las inversiones. Dice “no, 
las inversiones las hemos aumentado en 211 millones”.  Pero no son inversiones. 
Inversiones, inversiones hay 18. Los otros 211 millones son gasto corriente. El gasto 
corriente son los gastos habituales.  
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Si queremos ahorrar, vamos a dar ideas. Publicidad, 10 millones. Estudios y trabajos 
técnicos, teniendo buenísimos técnicos dentro del Ayuntamiento, esto se nos lleva 
12,4 millones. Subvenciones directas, a dedo, 47 millones de euros.  
De todas las inversiones que nos han dicho, los 711 millones, el 50 por ciento está sin 
definir, es decir, ahí están. Y de las que sí que están definidas, más de una son 
cuestionables, como puede ser el tema de Sant Antoni o la Via Laietana.  
Seguimos. Reducción de programas. Bueno, estamos viendo que Emprenedoria se 
cae en 3 millones. De la Digitalización se caen 1,3 millones. Respecto a la Guardia 
Urbana, en nuestro programa queríamos incorporar 1.000 guardia urbanos más y 
pegar una buena lavada de cara a todas las casernas, y dotarlas de medios suficiente. 
Hablábamos aquí de otros 7 millones adicionales. 
Y vamos a la parte más jugosa, las subvenciones directas y nominativas. 
Normalmente hay dos tipos de subvenciones, las que pasan por un concurso público, 
que cualquiera de nosotros se puede presentar, y las directas a dedo.  
Obviamente, nosotros estamos siempre a favor de que sean todas en concurrencia 
pública. Tenemos 230 entidades, que todas se supone que tienen que aportar algo, 
que se nos llevan 50 millones de euros en el presupuesto. Estamos cronificando la 
creación de nuevas entidades sociales y que se creen. Y aún no tengo claro si todas 
estas cumplen un objetivo claro, y cuál es ese objetivo claro. La concesión directa 
debería ser excepcional. No debería ser lo habitual y lo normal. Es decir, coger en un 
grupo reducido y darles la subvención. Y ya para acabar, si somos un ayuntamiento 
rico, que estamos generando dinero y ganamos 51 millones, bajemos los impuestos. 
Gracias. 
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè es posicioni. 
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Hola, bona tarda a tothom. Benvinguda també a vostè. Bé, la voluntat de diàleg es 
demostra amb el pacte amb Esquerra Republicana en aquests pressupostos, un acord 
construït a través de la confiança, des de la lleialtat i amb el compromís amb el 
pressupost i amb les polítiques de la ciutat. Continuem treballant perquè es puguin 
sumar més forces a l'aprovació d'aquest pressupost. És evident que es dona 
continuïtat a algunes polítiques de l'etapa anterior, perquè creiem que es van fer coses 
positives i les mantenim, però també afrontem coses de forma clarament diferent, com 
la gestió del turisme, l'aposta decidida per la seguretat, la neteja de l'espai públic, 
etcètera.  
Avui debatem el pressupost. No entenem que si pensem que aquest pressupost és el 
més social de Barcelona, no el recolzem  sense dubtes. El que portem a votació avui 
són les polítiques públiques de la ciutat i és per aquest motiu que no entenem que es 
parli d'acords. Anem pas a pas. Avui estem parlant de pressupostos. No s'ha apujat la 
pressió fiscal per a la ciutadania. Defensem uns serveis públics de qualitat que 
defensin la qualitat de vida. Barcelona és la gran ciutat amb més inversions socials 
d'Espanya i això, òbviament, topa frontalment amb les baixades d'impostos que 
proposen alguns partits de dretes. 
Barcelona té un govern responsable que dona prioritat a les polítiques socials i lluita 
contra les desigualtat social. Aquest pressupost enforteix les polítiques socials i 
incrementa els recursos per als districtes, prioritzant els barris. I ja està, d'acord?  
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal de BCN En Comú, que demana la 
paraula per una qüestió d’ordre. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Jo voldria fer una qüestió d'ordre. Hem deixat acabar la intervenció, per descomptat, 
de la consellera Cisneros, però al Govern no li quedava temps. El temps s’havia 
consumit en la primera intervenció. Només ho constato.  
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El regidor li dona la raó i diu que mirarà d’ajustar-ho. Pel que fa al punt sobre els 
pressupostos, fa saber que en el decurs del debat s’ha manifestat el vot favorable dels 
pressupostos el Grup Socialistes Units per Avançar i Esquerra Republicana; el vot en 
contra de Junts per Catalunya i el Partit Popular i l'abstenció dels comuns. 
 
3. Informar de l’aprovació inicial de modificació del Pla d’Usos de Ciutat Vella 
 
El regidor dona pas al punt 3 de la part decisòria, i dona la paraula al gerent perquè 
l’exposi. 
 
El gerent del Districte 
Aquí sí que seré molt breu, perquè bàsicament és una informació una mica de tràmit. 
Com saben, el Pla especial de Ciutat Vella es va aprovar el 2018 i l'any 22 es va 
començar a treballar després de quatre anys analitzant com havia anat el 
desenvolupament d'aquest Pla d'usos, durant el qual s'havien analitzat que s'havien 
atorgat 156 llicències d'activitat a la zona de Ciutat Vella, que no inclou la Rambla.  
Al mes de gener del 2023 es va procedir el mes de desembre l'aprovació a l'aprovació 
inicial d'una modificació puntual del Pla d'usos, es va publicar el mes de gener i, atesa 
ja tota la convocatòria electoral, no s'havia informat en aquest plenari. Per tant, en 
aquests moments, mentre encara està vigent la suspensió de llicències, s'està acabant 
de treballar tècnicament per poder aprovar aquesta modificació definitiva, s'informa, es 
dona compte en aquest plenari d'aquesta aprovació inicial. Per tant, molt tècnic.  
Gràcies.  
 
El regidor dona la paraula als grups municipals perquè es manifestin sobre aquest 
punt. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, regidor. En el plenari de desembre el nostre grup va presentar un prec 
acceptat pel govern demanant la tramitació de la modificació del Pla d'usos que van 
pactar Barcelona en Comú i el PSC com a govern en el mandat passat. L'objectiu 
d'aquesta modificació del Pla d'usos és protegir el petit comerciant, diversificar 
l'economia enfront del monocultiu turístic i promoure un teixit econòmic en el districte 
que estigui al servei dels seus veïns i veïnes, i no a l'inrevés. Del que es tracta, doncs, 
és de consolidar Ciutat Vella com un lloc on viure. Per tant, celebrem que el PSC 
estigui executant el nostre prec, fet que ens porta avui aquí per donar continuïtat a la 
tramitació de l'aprovació de la modificació del Pla d'usos. Per això hi votem a favor.  
 
El Sr. Alex G. Román González 
Nosaltres hi votarem favorablement. Bé, és un tràmit que s'havia de fer. Això ve del 
desembre del 2022, estem a març del 2024, per tant, ara ja poc més podem fer. Moltes 
gràcies.  
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Des del grup municipal d'Esquerra el Pla d'usos és per a nosaltres una de les prioritats 
per al districte, ja que aquest instrument fins ara no ha funcionat. Nosaltres tenim 
moltes ganes d'un nou pla d'usos per Ciutat Vella per revertir el model de parc temàtic 
en què ens hem convertit. En el passat mandat, les coses no van millorar i algunes 
problemàtiques es van si més no enquistar.  
Des d'Esquerra creiem que el districte necessita recuperar el control. Necessitem 
regular de manera eficaç quins comerços obren evitant els monocultius. Necessitem 
fomentar la continuïtat dels comerços de proximitat i acompanyar-los des de 
l'Administració perquè siguin adreçats als veïns, que siguin de qualitat i ens 
representin. I necessitem, finalment, reforçar les inspeccions per garantir que les 
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normes es compleixin. No cal que els diguem ni que expliquem a la ciutadania que 
tenim un pla d'usos que no funciona. Només cal que surtin al carrer i passegin pel 
districte i veuran que la gentrificació social que es viu pel que fa a l’habitatge també 
s'estén a l'àmbit comercial. Ja ho hem explicat en reiterades ocasions; l'última 
proposició que vam presentar Casa Gran a la Comissió Ecològica d'Urbanisme, 
Mobilitat i Habitatge el desembre, on demanàvem al Govern un nou pla d'usos per al 
nostre districte. Un nou pla que esperem que s'abordi tot just es tanqui la carpeta 
d'aquesta modificació. Votarem aquesta modificació engegada per l'anterior govern per 
responsabilitat amb el Districte, intentar aturar la proliferació d'algunes activitats que 
no estaven incloses en el pla. Per més Barcelona i menys parc temàtic hi votarem a 
favor. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Votarem a favor de la modificació.  
 
El regidor confirma que el punt s’informa favorablement amb la unanimitat de tots els 
grups. 
 
4. Reglament del Consell Sectorial d'Esports de Ciutat Vella 
 
El regidor passa als punts dels reglaments dels consells sectorials i dona la paraula al 
Govern perquè els exposi.  
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Pel que fa al nou Consell Sectorial d'Esports del Districte de Ciutat Vella, aprovada la 
seva creació per la Comissió de Govern del 16 d'octubre del 2023, informat el plenari 
extraordinari del 26 d'octubre del 2023, es va realitzar una sessió informativa sobre el 
Reglament de funcionament el 5 de febrer del 2024, que va aplegar moltes entitats i va 
tenir un aforament important. El Consell Sectorial d'Esports del Districte de Ciutat Vella 
és, com ja s'ha informat, un òrgan consultiu i de participació ciutadana en l'àmbit de la 
pràctica i la promoció esportiva. Està integrat per representants municipals i o d'altres 
administracions públiques, entitats i persones individuals de reconeguda vàlua i 
trajectòria en l'àmbit de la pràctica i la promoció d'aquest àmbit esportiu.  
La composició del Consell garantirà la paritat de gènere i haurà de comptar persones 
d'origen divers També, entre d'altres, les persones que no hagin de ser membres, com 
a mínim una de les persones representants de les entitats i una de les persones 
membres a títol individual hauran de ser joves menors de trenta anys.  
D'aquest consell, una persona escollida dins del Consell Sectorial d'Esports de Ciutat 
Vella representarà el Consell en les plenàries del Consell d'Esports de Barcelona i en 
aquells consell esportius d'àmbit de Ciutat.  
I finalment, perquè hi ha un reglament, el Consell Sectorial d'Esports es reunirà com a 
mínim tres vegades a l'any en sessió ordinària i després, quan sigui necessari. També 
ho recull... S'està dient en trets generals però en el reglament es recull molt més. Quan 
sigui necessari es podran construir grups de treball per abordar temes d'interès i tal. El 
reglament. El document de reglament de funcionament del nou Consell ha estat 
debatut amb la resta de grups municipals i han fet arribar també les seves aportacions 
i les seves variacions. I res, portem a plenari aquest reglament perquè tinguin plena 
validesa i eficàcia i demanem el vot favorable dels diferents grups que conformem el 
districte. Gràcies. 
 
El regidor torna a donar la paraula als grups perquè es posicionin sobre el punt. 
 
El Sr. Alberto Álvarez Pérez 
Nosaltres votarem a favor del reglament del Consell d'Esports que avui es presenta, 
donat que s'han incorporat algunes de les peticions que hem fet des de Barcelona en 
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Comú i creiem que és imprescindible aquest tràmit perquè el Consell comenci a 
treballar.  
No obstant això, sol·licitem que un cop constituït el Consell, es pugui realitzar, si 
escau, durant el primer semestre, un procés de revisió del Reglament, amb l'objectiu 
que el Consell mateix pugui traslladar aquells canvis que es considerin necessaris 
perquè aquest Reglament esdevingui veritablement útil a les necessitats del nostre 
districte. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Hola, bon vespre a tothom, consellers i conselleres i presidències. Nosaltres votarem 
també a favor del reglament. Com s'ha dit ja en aquest plenari, les eines de 
participació són això, eines que s'han d'utilitzar bé, i les hem d'utilitzar, com hem dit, 
amb el respecte i amb la consideració que tenen. Crec que el Consell d'Esports pot 
provocar unes sinergies positives amb tot el ric teixit esportiu que tenim a Ciutat Vella, i 
el que ha de fer és que les entitats i tots els representants puguin, d'una manera 
formal, fer arribar totes aquelles reivindicacions que dia a dia ens donen i que encara 
tenen moltes mancances. Per tant, el nostre vot serà favorable. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Votarem a favor del Reglament del Consell d'Esports, però sí que demanarem que el 
Consell pugui abordar aquelles problemàtiques que tenim al districte a nivell esportiu, 
com la falta d'espais tant públics i oberts com també tancats. Sobretot també la 
necessitat de millorar i cuidar aquells espais que ja tenim i trobar la fórmula per tenir-
ne de nous. Esperem que s'abordin les problemàtiques generals i transversals, com 
per exemple la desigualtat de gènere dins l'esport i que hi trobem mecanismes per 
trencar amb patrons establerts, sovint patriarcals i estereotipats, i esperem que sigui 
un espai de treball realment útil per a la participació, escoltar debat i propostes i que 
sigui un espai representatiu de la realitat del districte, tant d'origen, gènere, edat, 
classe social... 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Nosaltres hi votarem a favor, perquè considerem que és una bona eina. 
 
El regidor confirma el vot unànime de tothom. 
 
5. Reglament del Consell Sectorial de Cultura de Ciutat Vella 
 
A continuació, el regidor dona pas al següent punt, el Reglament del Consell Sectorial 
de Cultura i dona la paraula al Govern perquè l’exposi. 
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Més o menys l'estructura serà la mateixa que l'anterior, d’acord? El Reglament del nou 
Consell Sectorial de Cultura del Districte de Ciutat Vella, aprovada la creació per la 
Comissió de Govern el 16 d'octubre del 2023, va ser informat al Plenari extraordinari el 
26 d'octubre del 2023 i també va comptar amb una sessió informativa de funcionament 
d'aquest nou Consell el 28 de febrer del 2024, realment amb afluència, i va ser una 
sessió informativa amb una gran participació. 
El Consell Sectorial de Cultura del Districte de Ciutat Vella és un òrgan consultiu de 
participació ciutadana en l'àmbit de la cultura. El Consell de Cultura de Ciutat Vella 
estarà integrat per diferents membres escollits, persones individuals de reconeguda 
vàlua i trajectòria en l'àmbit de la cultura. Com a l'anterior, la composició del Consell 
garantirà la paritat de gènere i haurà de comptar amb persones d'origen divers. També 
entre les persones que n’hagin de ser membres, com a mínim una de les persones 
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representants de les entitats i una de les persones membres a títol individual hauran 
de ser joves menors de trenta anys. Igualment, una persona representant escollida 
dins del Consell Sectorial de Cultura de Ciutat Vella representarà el Consell en les 
plenàries del Consell de Cultura de Barcelona i en aquells consells d'àmbit cultural 
d'àmbit de ciutat.  
Poden formar part d'aquest Consell entitats, fundacions, organitzacions o associacions 
ciutadanes sense ànim de lucre amb seu i activitat al Districte, que tinguin com a àmbit 
d'actuació la cultura i/o memòria al districte de Ciutat Vella. Com l'anterior, es reunirà 
tres vegades a l'any en sessió ordinària i, això sí, quan sigui necessari, es podran 
constituir també grups de treball, taules, etcètera.  
Aquest reglament, igual que el d'esports, ha estat debatut amb els diferents grups, els 
quals han fet arribar les seves valoracions, aportacions, etcètera. I bé, portem al 
plenari aquest reglament perquè, com l'anterior, tingui plena validesa i eficàcia i 
demanem el vot favorable als diferents grups municipals d'aquí de districte. 
Gràcies. 
 
El regidor dona la paraula als grups municipals perquè es posicionin sobre el punt. 
 
El Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 
Votem favorablement al Reglament del nou Consell de Cultura. Gràcies també per 
tenir en compte aquestes esmenes, i esperem que aquest nou consell doni fruits molt 
aviat. Moltes gràcies. 
 
La Sra. Muriel G. Sánchez Guy 
Bon dia, president. Bon dia, regidor i consellers i veïns que han vingut avui. Bé, jo volia 
felicitar personalment el conseller Sr. Salmerón per la seva iniciativa de portar un 
Consell de Cultura a Ciutat Vella. Em sembla una molt bona idea i evidentment que hi 
estem totalment d'acord.  
Trobo molt interessant la incorporació de la joventut en aquests consells. Em sembla 
que era més que necessari. Sovint es confon cultura amb gent gran, i que s'hi 
incorporin els joves em sembla a mi molt bé. Per altra banda, aprecio particularment 
que es faci el nomenament de la cultura i/o memòria. La memòria té un pes important 
en el nostre país, la nostra ciutat i concretament en el nostre barri. I quan parlem de 
memòria, doncs, diguem-ne, crec que hauríem d'influir totes les memòries perquè hi ha 
diverses memòries en equip en aquest districte, no només diguem de les memòries de 
la segona meitat del segle XX, sinó les anteriors també. Res més. Felicitar la creació 
d'aquest consell i endavant. Ens hi trobaran participant amb molta energia. Moltes 
gràcies. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Votarem a favor del Consell de Cultura, perquè la cultura també és identitat d'una 
ciutat i d'una societat, i per això cal cuidar-la, preservar-la i potenciar-la. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Hi votarem a favor. 
 
El regidor confirma que el punt s’aprova per unanimitat.  
 
6. Reglament del Consell Sectorial de Seguretat, Prevenció i Convivència de 
Ciutat Vella 
 
El regidor dona la paraula al comissionat Ivan Pera perquè exposi el punt. 
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El gerent del districte 
Moltes gràcies, regidor. Bon vespre a tothom. Bona nit a tothom, les conselleres, 
veïns, veïnes. Primer de tot agrair la bona predisposició dels grups municipals per 
poder debatre el reglament i per poder entre tots buscar un reglament de consens, que 
ens sembla que l'hem trobat. Aquest mandat tenim aquest repte. Hem començat amb 
aquest repte de crear un Consell de Seguretat, Prevenció i Convivència, que fins ara 
no teníem perquè teníem dividit en quatre taules, que han fet la seva feina, però hem 
considerat que precisament com que la seguretat és una prioritat i com que hi hem de 
posar tots els ets i uts, valgui l'expressió, havíem de convertir en aquestes quatre 
taules amb un consell on poguéssim tenir representats no només tots els cossos de 
seguretat, també hi hem incorporat els cossos de protecció civil i també la Policia 
Portuària, perquè estaven a taula de la Barceloneta, el fet de poder abordar els temes 
de seguretat, convivència i prevenció des d'una òptica global de tot el districte, perquè 
en el fons, els problemes venen a ser els mateixos a cada barri, però a la vegada no 
hem volgut perdre de vista aquesta visió que teníem en cada barri i en cada situació o 
en cada tema.  
I això ho hem pogut expressar no només en la representació, és a dir, totes les entitats 
que abans estaven a les taules ara seran entitats que estaran al Consell, per tant, 
podrem tenir la visió de cada barri, sinó també amb la possibilitat de crear aquests 
grups de treballs no només per temes, sinó també per barris, quan hi hagi un tema 
concret a cada barri.  
Per tant, hem volgut fer un consell que doni resposta a totes les problemàtiques i 
reptes de seguretat que venen els mateixos, però a la vegada no perdi de vista el 
terreny que trepitja i els temes que trepitja. Per tant, només això, agrair la feina feta i 
ben aviat ens posarem en marxa perquè ja hem dit que faríem tres sessions. Vam 
acordar que faríem tres sessions a l'any, dues sessions que aniria molt lligades als 
resultats i a les dades i a la Junta Local de Seguretat de Ciutat Vella, i una altra sessió 
seria monogràfica dels grans temes que podem tractar des de la convivència fins, per 
exemple, temes de protecció civil i dels habitatges de Ciutat Vella.  
Moltes gràcies. 
 
El regidor dona la paraula als grups municipals perquè es posicionin. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies, regidor. Molt ràpid, votem a favor del reglament del nou Consell de Seguretat 
avui, donat que hi ha hagut un procés d'esmenes, on realment s'han incorporat la 
majoria o totes les nostres consideracions. Per tant, gràcies.  
Estem a l'espera de la posada en marxa que ens arriba per part de les veïnes, que és 
molt esperada, donat que des del març del 23 no es convoquen aquestes taules de 
seguretat als barris. De fet, nosaltres votem a favor del Reglament i la constitució 
d'aquest Consell que ja vam comunicar a la Junta de Portaveus, però no en detriment 
d'aquells espais de barri, sinó que la nostra postura era la de, més enllà del Consell, 
mantenir les taules o mantenir espais de barri, perquè pensem que transformar aquells 
espais de proximitat en un consell generalista de ciutat pot allunyar de la ciutadania 
aquesta participació de proximitat. I també aquest debat complex en un àmbit com és 
la seguretat, que penso que necessita aquest estudi, aquesta observació de les 
particularitats de cada territori.  
Per tant, reclamem ‒que ja va en la línia del que ha avançat el Comissionat‒ que en el 
marc d'aquest Consell es puguin articular grups o espais de treball que puguin recollir 
aquestes visions.  
I, d'altra banda, com han comentat els meus companys, traslladem la petició de 
contrast del Reglament durant aquest primer període, doncs, amb les persones 
membres del Consell per tal que puguin, en tot cas, presentar alguna esmena o 
incorporar algun criteri més per poder complementar aquest raonament. 
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El Sr. Alex G. Román González 
Hi votarem a favor. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies. Votarem a favor del Reglament i volem agrair al Govern del Districte la 
modificació de la periodicitat de les reunions i temàtiques del Consell Sectorial de 
Seguretat per així garantir la màxima transparència, participació i consens possible.  
Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Hi votarem a favor. 
 
El regidor informa que aquest Reglament també ha estat votat favorablement per 
unanimitat. 
 
D) Part d'impuls i control 
 

a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/8) Que el Plenari del districte acordi: 1.Que es faciliti per 
escrit als Grups Municipals tota la informació relativa a la resolució del 
programa “Amunt Persianes” i s’informi, també per escrit, de la situació 
actual de cadascun dels locals municipals adscrits als programes Baixos 
de Protecció Oficial i Amunt Persianes. 2. Que després d’una diagnosi 
d’avaluació del programa es valori posar en marxa una nova 
convocatòria, la quarta, del programa Baixos de Protecció Oficial a Ciutat 
Vella, amb els locals municipals que hi siguin disponibles després de 
l’adjudicació definitiva del programa “Amunt Persianes”, afegint els locals 
d’anteriors convocatòries que puguin estar disponibles i nous locals que 
ja es van identificar per part del districte i Foment de Ciutat l’any 2023 
com a potencials BPOS. 3. Que es valorin les propostes de millora fetes 
per part de l’equip tècnic de seguiment dels BPOs per facilitar la 
renovació del lloguer de les activitats socioeconòmiques d’especial 
interès que es desenvolupen als BPOs, així com generar noves 
oportunitats als locals de propietat municipal de darreres convocatòries i 
que es trobin buits o sense activitat rellevant.  
 
El regidor dona la paraula als grups municipals perquè exposin les seves 
proposicions. La primera és del Grup Municipal Barcelona en Comú. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Bona tarda. Aquesta proposició té com a objectiu principal promoure les activitats 
socioeconòmiques de proximitat al nostre districte. Quan es va posar en marxa el 
programa dels BPO ens vam trobar amb una realitat molt sorprenent, el fet que 
l'Ajuntament tenia locals comercials de la seva propietat que no feia servir o que tenien 
un ús poc adequat per la promoció econòmica i social dels nostres barris. Des del 
2017 vam desenvolupar i millorar convocatòria rere convocatòria els programes dels 
baixos de protecció oficial, un programa d’èxit que va acabar servint com a model per 
al programa Amunt persianes, estenent aquesta iniciativa a tota la ciutat, però 
continuant amb una especificitat i intensitat diferent a Ciutat Vella.  
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Al llarg dels anys, el programa ha permès l'inici de més de 20 activitats 
socioeconòmiques vinculades amb el territori, amb un impacte econòmic i laboral 
directe als nostres barris. Ara mateix tenim l'oportunitat d'impulsar nous projectes, 
consolidar els ja existents i posar en marxa mecanismes de millora que es van acordar 
en diferents espais, com ara el Consell de Dinamització Econòmica o en aquest mateix 
Consell Plenari, amb propostes com la que va fer, doncs, Esquerra Republicana. És 
per això que volem més informació de la situació actual de la gestió dels locals 
municipals destinats als programes de dinamització i diversificació econòmica.  
 
El regidor dona la paraula als altres grups perquè es posicionin. 
 
El Sr. Alex G. Román González 
Gràcies, regidor. En aquesta proposició hem tingut molts dubtes sobre què volíem fer. 
És evident que la diagnosi del grup proposant i l'execució del projecte no ens agrada, 
però els BPO van néixer abans que Barcelona en Comú entrés a governar a 
Barcelona. Amb el govern de l'alcalde Trias i de la mà de la llavors regidora de Ciutat 
Vella Mercè Homs,  es van impulsar locals per establir comerços, alguns dels quals 
encara estan en funcionament al districte.  
Amb l'entrada de l'alcaldessa Colau i dels comuns a Govern, arriba aquest programa 
Amunt persianes i ens trobem una bona idea, molt mal executada. Per què? Què 
passa? Ens trobem que estableix unes zones prioritàries sense cap informe tècnic que 
ho avalés. Aquí ja primer problema. Després, propietaris que deien tenir els locals 
buits per poder vendre'ls i que amb el resultat final que no estaven buits i que van 
comportar que de 12 comerços a les Corts, 10 sí que tenien un ús comercial i 
l'Ajuntament va haver d'acabar fent fora els llogaters. L'objectiu de dinamitzar 
comercialment Barcelona. Amb la diagnosi que es va fer en aquell moment d'uns 
3.000 locals buits i a dia d'avui, amb menys d'una cinquantena d’adjudicats, fins ara, la 
veritat és que no hem aconseguit res absolutament, no hem dinamitzat res.  
Aquesta és una qüestió que, a més a més, al districte de Ciutat Vella ens hem cansat 
molt de criticar perquè cal entendre que l'economia o com a mínim a nivell comercial, 
per molt que nosaltres vulguem establir i posar un forn de pa, per exemple al barri del 
Casc Antic pot no tenir continuïtat perquè això no va en funció del que nosaltres 
vulguem que hi hagi en els nostres carrers, sinó de la necessitat que hi ha de la venda 
d'aquell producte. Poso l'exemple dels souvenirs, per què hi ha souvenirs o per què hi 
ha tants souvenirs? Perquè hi ha molts turistes a Ciutat Vella. Doncs, és exactament el 
mateix, o en d'altres situacions, com per exemple recuperar oficis que ara mateix 
s'estan perdent perquè la nostra societat està canviant i no aconseguirem establir una 
sabateria o un sabater que arregli sabates.  
Per tot això, i perquè no ens ha acabat d'agradar ni la proposta inicial ni la transacció, 
hi votarem en contra.  
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Estem d'acord que és imprescindible fer seguiment de projectes tan importants com 
els baixos de protecció oficial i l’Amunt persianes, ja que han estat potser una de les 
més grans inversions patrimonials de caràcter municipal que van fer en l'anterior 
mandat Barcelona en Comú i el PSC. Aquestes iniciatives, en les quals el nostre grup 
va estar a favor, eren una mesura per generar nova activitat econòmica i donaven 
acompanyament a activitats socials, culturals o econòmiques per dinamitzar una zona i 
prometien que el preu dels locals estaria per sota del preu de mercat, ja que la pressió 
immobiliària que viu la nostra ciutat, i especialment el nostre districte, fa que els 
lloguers dels locals siguin insostenibles per molts projectes. Es van comprar locals? Sí, 
però creiem que el projecte no ha funcionat. Potser els processos d'adjudicació han 
sigut massa llargs. Potser les reformes massa lentes i potser els tràmits ni són fàcils ni 
són accessibles.  
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En resum, les seves bases reguladores estaven mal desplegades. Casos com el nyap 
dels locals de les Corts, que van generar expulsions a negocis que funcionaven, o la 
llibreria Sant Jordi, que encara després de cinc anys no està funcionant al carrer 
Robadors, són exemples de fracàs. Tenim una bona recepta que ha estat mal cuinada. 
Necessitem una diagnosi amb un estudi rigorós i amb dades, i no s'ha fet aquesta 
feina. Creiem que al fer-la s'hauria de comptar amb l'opinió de tots els eixos 
comercials, culturals i socials. En el cas del nostre districte, són ells els que ens poden 
donar una valoració plural dels pros i els contres per ajudar a fer que aquest cop i 
aquest mandat el projecte definitivament funcioni. Ens cal un llistat, segur, segur que 
sí, però també cal fer diagnosi i un nou full de ruta.  
Potser ‒i de nou diem potser‒ ara no cal córrer, cal la diagnosi rigorosa per fer-ho bé i 
ser eficients en aquest mandat. Per tot això, igualment votarem a favor.  
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez 
Nosotros vamos a votar en contra, porque creemos que calificar estos dos programes 
de éxito es una hipérbole. Tenemos el programa de Amunt persianes, que ahí sí que 
han trabajado 27 proyectos. Pero si lo dividimos por el número de años, que han sido 
8, para que salen a 3 proyectos por año, Además de todos los proyectos solo se han 
comprado 9 locales. De los 9 locales tenemos cinco vacíos y de los cuatro abiertos 
tenemos dos que son les benzineres, el otro que es una asociación deportiva, que ya 
me dirán ustedes qué rentabilidad comercial obtienen estos dos y otros dos que sí que 
tienen carácter comercial, que es una tienda de donuts y me parece que la otra es una 
tienda de diseño, Laura Casanovas de diseño. 
Dicho esto, hablamos de la presión sobre los precios. Si tenemos una persona, en 
este caso una entidad pública, que es el Ayuntamiento que se dedica a comprar 
locales que nadie quiere, obviamente, la presión inmobiliaria va a ser (inaudible) 
porque tenemos alguien que compra lo que nadie quiere poner a la venta, con lo cual 
votaremos en contra. 
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè es posicioni. 
 
La Sra. Sonia Beltrán Dey 
La nostra resposta és senzilla: votem a favor per un motiu: estem en la línia de 
defensa del comerç de proximitat i tot allò que resulti beneficiós per al teixit comercial 
dels nostres barris. La dinamització de comerços i la creació de projectes és un dels 
objectius que ens marquem com a Govern, però com a responsabilitat, abans de 
prendre decisions sobre continuar programes tal com estan establerts, necessitem una 
diagnosi actualitzada des de Foment i Districte que executarem, i no prendrem cap 
decisió fins que puguem fer una bona avaluació. 
 
El regidor confirma que la proposició quedaria aprovada amb el vot favorable dels 
comuns, Esquerra Republicana i del grup de govern, i el vot en contra del grup de 
Junts per Catalunya i del Partit Popular. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Agraïm els vots positius dels grups que ho han decidit. Agraïm la proposta de 
transacció que ens ha fet també el Partit Socialista per demanar la incorporació 
d'aquesta diagnosi. Li hem acceptat perquè la nostra prioritat era que la proposició 
s'aprovés per caminar cap a l'orientació d'aquest projecte i cap als objectius d'aquest 
projecte. Sí que voldríem recordar-li que durant els últims dos mandats es portava a 
terme una comissió de seguiment tecnicopolítica cada quinze dies i que el març del 23 
nosaltres ja vam rebre l'encàrrec d'una valoració que vam realitzar conjuntament amb 
Foment i una empresa externa de 144 pàgines. Jo crec que si no s'hi han reunit 
encara, amb l'equip de seguiment tècnic de Foment, cal que ho facin, perquè aquesta 
valoració ja està feta. Òbviament, al seu criteri, poden encarregar-ne una altra. Jo li 
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recomanaria també que agafessin aquesta de base, per poder-ho estudiar. En aquesta 
diagnosi, valoració, estudi, ja es plantejaven alguns reptes de futur canvis, millores, 
etcètera. D'aquesta diagnosi s'havia també articulat un llistat de locals buits o a 
disposició que ja es podien incorporar o preveure d'incorporar a la quarta convocatòria. 
I donat que en aquesta tercera convocatòria, doncs, entenem que hi ha alguns locals 
deserts, també es podria fer l'estudi de si cal reincorporar-los o no o treballar-los cap a 
una altra orientació.  
I aquest programa impulsat nous projectes que ja tenen un gran arrelament al barri, 
com Creadoness, Mujeres Carpinteras, Oasiurbà. També ha fet possible donar una 
nova vida a un comerç emblemàtic com la Casa de les Sabatilles, que havia estat 
expulsat al seu local pels especuladors. També ens preocupa que projectes com a 
dinamització del carrer Robador i Sant Ramon, que venen derivats de propostes 
anteriors d'altres grups com Esquerra, que he comentat que estaven relacionats amb 
l'impuls dels BPO, dels quals no tenim cap informació nou mesos després d'entrar al 
govern, doncs, que s'hagin parat o no, no ho sabem.  
Som conscients que actualment hi ha locals a l'espera d'adjudicació o que han quedat 
buits, com ja he comentat, i per tant, impulsar aquesta nova convocatòria, tot i que 
s'hagin de fer canvis o replantejaments o millores, és una decisió política que ha de 
prendre aquest govern. És una decisió senzilla. La pregunta és: volem impulsar noves 
activitats econòmiques i seguir lluitant contra l'especulació? Jo crec que esperem que 
sí i que properament ho puguem veure en una quarta convocatòria. Gràcies.  
 
El regidor confirma el vot a favor del grup de comuns, socialistes, Esquerra 
Republicana i el vot en contra d’Esquerra Republicana i del Partit Popular. 
 
Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 
  
2. (M2327 D1/9) Que el Govern Municipal: 1.Incrementi les inspeccions als locals 
amb venda de productes amb concentració de CBD i comprovi especialment que 
els productes no superin el 0.3% en la molècula de THC i estiguin autoritzades 
pel reglament de nous aliments de la Comissió Europea. En cas que no ho 
estiguin, que es retirin les llicències i es precintin els locals esmentats. 2.Creï un 
epígraf especial de llicència d’obertura de local per la venda dels productes amb 
concentració CBD i cannabinoides, així com llavors i d’altres derivats i obligui 
que es comuniqui al districte de Ciutat Vella.3.Creï un cens d’establiments 
ubicats al districte de Ciutat Vella de venda dels productes ja esmentats. 
4.Incrementi les inspeccions i control sobre els clubs cannàbics per assegurar el 
compliment dels conjunts de normatives urbanístiques i d’activitats. 5. Insti i 
negociï amb el Govern de l’Estat per tal de crear un tribut específic sobre 
aquests establiments i la venda d’aquests productes, així com a entomar de nou 
la creació d’una norma específica per la restricció d’obertura i funcionament dels 
Clubs i Associacions de consumidors de cànnabis.  
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya perquè exposi la 
seva proposició. 
 
El Sr. Alex G. Román González 
Avui presentem aquesta proposició, que neix amb la voluntat de regular una activitat 
que ha proliferat darrerament en el nostre districte, com els locals de venda de 
productes amb contingut de CBD i o cannabiols. Primer van ser les associacions i 
clubs de consumidors de cànnabis i que els tribunals van acabar lligant de peus i mans 
administracions locals. La lluita contra les drogues i especialment del cànnabis entre 
els nostres joves, ha de ser una constant per poder construir una societat igualitària i 
benestant, i així ho demana el Pla de drogues 2021-2024. A més a més, aquesta 
activitat comercial malmet de forma gradual, i el simple fet que el govern municipal no 
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porti un control de comerços relacionats sobre aquest fet. Ja és simptomàtic del 
descontrol que produeix aquesta mateixa activitat. Aquesta ha de ser una lluita que 
afronti el govern municipal i d'altres administracions, com així hem acabat incloent a la 
proposició, com siguin la Generalitat, l'Estat o fins i tot la Comissió Europea.  
 
El regidor dona la paraula a la resta de grups perquè es posicionin. 
 
La Sra. Raquel Viejo Sobera 
Gràcies, president. Com a grup municipal de Barcelona en Comú estem d'acord amb 
la continuïtat del pla d'inspeccions i el cens que nosaltres ja vam fer amb l'operació 
Cànem el 2021. En aquesta operació es va posar en marxa un dispositiu transversal, 
conjuntament amb l'Agència de Salut Pública i diversos departaments de l'Ajuntament i 
de la Generalitat.  
Quant a les llicències, també estem d'acord amb la flexibilització dels epígrafs i la 
creació d'un de nou que sigui específic per a les botigues de venda de productes 
cannàbics. Així, es podrà regular i limitar de manera més ràpida els nous establiments 
que no promouen la diversificació comercial i no tenen en compte les necessitats de 
les veïnes. L'objectiu d'aquest tipus de flexibilització i modificació d’epígrafs ha de ser 
evitar el monocultiu turístic. Pel que fa als clubs cannàbics, ja es van tancar i precintar 
53 clubs il·legals amb les inspeccions fetes el 2018 i 2019. A més, amb data de 
desembre del 2022, s'havien obert 62 expedients disciplinaris amb la voluntat sempre 
de posar ordre i aturar les activitats delictives.  
Per tant, estem a favor que es continuïn les inspeccions i controls a aquestes 
associacions. Per altra banda, i amb l'objectiu de reduir la problemàtica social del 
consum de cànnabis, com es menciona a la seva proposició, també creiem que 
s'hauria de promoure una normativa específica per a les associacions sense ànim de 
lucre que promouen la reducció de riscos i la priorització de la salut pública.  
Aquestes associacions han de tenir un marc legal que garanteixi la seguretat dels 
locals, els seus membres i els seus treballadors, evitant així la seva criminalització i 
distingint-les dels negocis il·legals que s'allunyen del model d'associació i de l'objectiu 
de protegir la salut de les persones. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Bé, crec que aquesta proposició en un principi, quan va ser registrada, se centrava 
més en l'ús comercial o en el monocultiu que hi ha i l'augment de botigues de CBD o 
de llavors i altres, o d'aquestes botigues que tenen com a foto o cartell principal una 
fulla de Maria més gran que la mida d'una persona, i crec que amb la transacció que 
s'ha fet, doncs, ha acabat derivant en un altre tipus de proposició.  
I és que si ens centrem en la primera, en la primera proposta que es feia, on no es 
parlava de la regulació dels clubs cannàbics, nosaltres hi estàvem a favor i hi estàvem 
a favor perquè volem una Barcelona que protegeixi el comerç de proximitat, volem una 
Barcelona en la que puguem passejar i no ens faci mal als ulls o al cor veure com 
farmàcies històriques del carrer Ferran es converteixen en botigues de CBD, i volem 
una Barcelona que treballi per preservar el comerç de proximitat que dia rere dia va 
desapareixent mentre augmenten sense parar botigues de cannabinoides, 
empanades, mules o fundes de mòbil.  
I cal parar especial atenció al Gòtic, si ens centrem en les botigues de cannabinoides, 
CBD o les anomenades growshops, on van proliferant, i casualment també ens hem 
de centrar en que és un dels barris que rep més turisme.  
Per tant, això no només val la llicència, epígrafs i inspeccions, que també, però això va 
de model de ciutat, això va de que més turisme és el mateix que més growshops, més 
fundes o més empanades. Això va de més barcelonins i més barcelonines, va de 
sabateries, carnisseries o peixateries. Per tant, no és un únic debat sobre quin epígraf 
o quin altre, sinó quin model de ciutat volem.  
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Nosaltres tenim clar, per tant, què és el que volem, i volem més Barcelona, volem més 
comerç de proximitat, volem més ciutat i més districte amb identitat pròpia i no volem 
tants growshops, empanades o fundes. Per tant, com he dit, nosaltres anàvem a votar 
a favor d’aquesta primera proposició que portava el grup de Junts per Catalunya, però 
a l'arribar a l'esmena del Grup Municipal del PP crèiem que barrejar botigues de CBD 
amb clubs i associacions cannàbiques és un error. El consum de cànnabis a 
Catalunya, terapèutic i lúdic, és una realitat social que tenim al nostre districte, a la 
ciutat i a Catalunya. El consum de cànnabis ha tingut, doncs, la tendència 
prohibicionista emparada amb la desgastada guerra contra les drogues, que obligava a 
persones a viure a la clandestinitat i a estar vinculades al mercat il·lícit amb tots els 
problemes i perills que això suposa, especialment a Ciutat Vella. Girar-nos d'esquenes 
a una realitat que existeix no ens permetrà, per tant, dotar-nos de polítiques públiques 
que representin a totes les persones i abordin, per tant, la salut pública de totes les 
persones.  
Volem un país lliure de persones lliures, amb consciència crítica per exercir de forma 
responsable aquesta llibertat. Però després de l'esmena i l'afegit d'última hora, ens 
abstindrem, esperant que tota la part en la que es busca regular i acabar amb 
l'augment de botigues de CBD i que es busca també continuar amb les associacions 
cannàbiques... Però hem de tenir en compte que ja existeix una ILP Lament i una llei 
europea que regula aquests espais. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Nosotros solo hacemos que alegrarnos y estaremos a favor de la propuesta de Junts. 
Creo que más o menos en el mes de octubre presentamos una propuesta similar, por 
lo cual nos sumaremos. Nosotros creemos que las tiendas que venden canábico y 
todas las asociaciones que están a su alrededor deberían ser suprimidas de nuestra 
ciudad. No aporten absolutamente nada. I si alguien cree que el cánabis es un 
medicamento, ya tenemos una red para comercializar medicamentos. Se llaman 
farmacias. Entonces, todo esto de que porque lo hace mucha gente, lo tenemos que 
legalizar es un absurdo. Es un absurdo, porque entonces, como roban muchos 
muebles también se aplicaría la misma lógica, con lo cual votaremos a favor de la 
proposición de los compañeros de Junts. 
 
El regidor parla en nom del Govern sobre la proposició: 
Jo agraeixo la proposició que fa el grup de Junts i la transacció que he pactat amb el 
Partit Popular. Ho he dit, m'han sentit dir-ho moltíssimes vegades: no volem que a 
Barcelona proliferin les activitats vinculades a la venda i el consum de cànnabis, entre 
altres raons perquè sovint associades a altres activitats il·legals. 
Tenim a la ciutat una problemàtica clara i que, a més, es va veure agreujada per 
l'anul·lació per via judicial del Pla especial urbanístic per a l'ordenació territorial de les 
associacions cannàbiques, el 27 de maig del 2016, i el Pla especial urbanístic per a 
l'ordenació territorial dels clubs i associacions de cànnabics fou declarat nul de ple dret 
per la sentència del Tribunal Superior de Justícia del 2 de juny del 2020, en la qual es 
declara la nul·litat per envair la competència exclusiva estatal en matèria de legislació 
penal i estableix que la impossibilitat de regular una llicència d'activitat que permeti el 
consum de cànnabis dins d'un establiment fora dels límits permesos per la normativa 
penal.  
La problemàtica és prou complexa, així que intentaré molt esquemàticament concretar 
les diverses qüestions que es demanen. Pel que fa a l'epígraf per definir aquest tipus 
d'activitats, des de la Direcció General de Llicències de l'Àrea d'Urbanisme s'està 
treballant amb la previsió que, un cop aprovats els annexos de l'ordenança municipal, 
que estan en revisió i s'activi l'App e-Activitats, es determini una definició específica 
d'aquesta activitat.  
Cal tenir en compte que la Llei de facilitació de l'activitat econòmica ens condiciona el 
control de l'obertura d'aquestes activitats. No es poden extreure dades per tal de tenir 
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un cens. Estem a l'espera de poder tenir un epígraf per poder precisament identificar-
lo. Mentrestant, per poder fer un cens cal fer una tasca de camp. La darrera 
actualització que es va fer va ser el novembre del 2023, és a dir, fa poc més de quatre 
mesos, amb un total de 41 growshops detectats a Ciutat Vella.  
S’han portat a terme inspeccions de locals, s'han realitzat contínues inspeccions amb 
milions de llavors intervingudes, quasi un centenar de persones identificades i només 
activament 199 infraccions detectades, s'han obert 2 diligències penals per tràfic de 
drogues, una amb 14,3 quilos presumptament de marihuana i una altra 740 grams, i 
s'han immobilitzat 12.823 articles per diferents infraccions referents a la normativa de 
consum, seguretat alimentària, condicions tècniques de la mateixa activitat, agricultura, 
farmàcia i tabac.  
A partir d'aquesta operació hi ha hagut alguna intervenció específica. L'agost del 2023, 
la Guàrdia Urbana ha fet inspecció de supermercats, una intervenció de diversos 
productes juntament amb l'Agència de Salut Pública. Per tant, es va fer una inspecció 
de clubs, assenyalant que es permet únicament l'activitat de club social, que s'ha 
limitat a proporcionar informació, elaborar o difondre estudis i promoure reunions o 
seminaris.  
I queda ben clar, i això és el tema que també ens hi volen referir, que queda prohibida 
la promoció del consum del cànnabis, el seu cultiu, la seva distribució, ni cap altra 
actuació o conducta que pugui ser constitutiva d'infracció administrativa o penal. 
Aquest és un fet que incompleixen sistemàticament tots els clubs cannàbics. Per tant, 
la nostra intenció és a mesura que puguem anar limitant aquesta activitat. 
 
El Sr. Alex G. Román González 
Bé, molt breument, ens agradaria aclarir: la intenció d'aquesta proposició si poguéssim 
i tinguéssim el control no seria regular-ho, seria prohibir-ho. I en això coincideixo amb 
el regidor. No només això, sinó també les associacions de consumidors. Se’ns fa 
estrany que una associació de consumidors, en els termes que els comuns han parlat 
d'ajuda..., se'ns fa molt estrany i la normalització de que els nostres joves ‒i això és 
una batalla que el president del nostre grup municipal, l'alcalde Trias, treu molt 
sovint‒... no és normal. No podem permetre que es normalitzi que el jovent consumeixi 
marihuana. No. I pensem que tant les botigues com les associacions, totes dues 
normalitzen, com a mínim, visualment ja ho fan i internament segurament també, que 
el seu consum és el més normal. Per tant, moltes gràcies a totes les persones que ens 
han votat a favor.  
 
La Sra. Raquel Viejo Sobera 
Volia aclarir que el nostre sentit de vot és l'abstenció, perquè el nostre enfoc no és en 
termes de prohibició, com ja ha quedat clar a la meva intervenció. De fet, nosaltres 
vam iniciar la creació d'aquest epígraf específic per a les botigues cannàbiques, que si 
hagués estat disponible el mandat passat, s’hauria afegit al nostre Pla d'usos com a 
activitat restringida d'alt impacte.  
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Només volia afegir una cosa, no? I és que estem parlant de la marihuana, que sí que 
és un problema. Però també m'agradaria que en algun moment, donat que tenim una 
discussió oberta sobre la facilitat per accedir a l'alcohol que hi ha a la nostra societat. 
 
El regidor informa que la proposició queda aprovada amb el vot favorable de Junts per 
Catalunya, del grup de Govern, l’abstenció dels comuns i d’Esquerra Republicana. 
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Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 
  
3. (M2327 D1/4) Que el Districte de Ciutat Vella elevi a la següent ponència del 
Nomenclàtor, d’acord amb les reivindicacions històriques el canvi de nom del 
Passeig Joan de Borbó per Passeig Nacional.  
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal Esquerra Republicana perquè exposi la 
seva proposició. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Portem de nou a plenari el canvi de nom de passeig Joan de Borbó per passeig 
Nacional. Ho fem en forma de proposició, aquesta vegada, per sol·licitar l'aprovació de 
tots els grups i així finalment iniciar formalment aquest tràmit que per a les veïnes i 
veïns de la Barceloneta no és un tràmit, és una reivindicació històrica. El nom de 
Passeig Nacional figurava a les plaques del passeig des de l'any 1845, l'any de 
l'establiment del primer règim constitucional modern. Va sobreviure al franquisme, a 
l'inici de la democràcia, i no va ser fins l'any 1993, després de quasi 150 anys, que es 
va canviar a Joan de Borbó, nom que mai han fet seu els veïns de la Barceloneta, ni 
tampoc molts veïns de la ciutat, i que l'actual nom sempre ha comptat amb molts 
detractors dintre del nostre districte.  
L'any 2013 ja es va aprovar en el plenari de Ciutat Vella el canvi de nom, però es va 
guardar en un calaix. L'any 2014 es va sol·licitar de nou en plenari i es va fer una 
recollida de signatures per reforçar-ho i malgrat la seva aprovació en aquell plenari, 
novament es va guardar en un calaix. Els veïns de la Barceloneta encara continuen 
esperant que l'Ajuntament ho presenti a la ponència del nomenclàtor dels carrers de 
Barcelona.  
És l'Ajuntament, a través d'aquest ens, que ha de vetllar per preservar i socialitzar el 
patrimoni cultural material i immaterial que Barcelona ha atresorat al llarg dels segles i 
que configura la identitat de la nostra ciutat. I en aquest cas és el nom de passeig 
Nacional el que representa i és patrimoni cultural immaterial dels veïns de la 
Barceloneta.  
Aquesta reivindicació es basa també en un dret d'ús que forma part de la memòria 
històrica del barri, i és el nom que té sentit pels veïns i veïnes de la Barceloneta. És 
també una manera de recuperar la memòria històrica del barri de la Barceloneta, 
memòria que ara més que mai té sentit recuperar. I no només això, sinó conservar, 
tenint en compte que tant la Barceloneta com els altres barris del districte estan lluitant 
per mantenir-se vius, amb veïns que hi visquin, amb les seves tradicions, amb els seus 
comerços de proximitat, amb els seus teixits associatius, tot ells vitals envers les 
pressions externes que es volen deixar com a barris sense ànima.  
No volem apropiar-nos d'aquesta reivindicació. Venim de nou a defensar aquesta 
proposta en nom dels veïns, tal com vam fer el passat plenari, donant-los veu a ells en 
el prec que vam presentar, i cito. La Carmen Piera, presidenta de l'Associació de 
Veïns, diu: “És una reivindicació que fa molts anys, d'ençà que érem petits, estem 
presentant. El passeig Nacional ja es deia així. Els meus avis també es referien al 
passeig Nacional i els meus pares també.” Núria, una veïna: “Per a mi el primer és 
respectar el barri. No volem Joan de Borbó, volem passeig Nacional, com tota la vida.” 
La meva mare té 93 anys i no té idea de qui és aquest senyor. Ella vol que es digui 
Passeig Nacional.” En Jaume Tomillero, propietari del Jai-ca: “Fa molt temps que ho 
reivindiquem. Gairebé a ningú se li passa pel cap un altre nom que no sigui passeig 
Nacional. No diem Joan de Borbó. Si aconseguíssim el canvi de nom pel qual fa tant 
temps que lluitem seríem molt feliços.” La Carme Tomàs, de l'Associació de Veïns: “El 
canvi va significar un disgust. Ningú va demanar el canvi. Si el tornem a canviar a 
passeig Nacional serà una alegria i s’escoltaran les nostres reivindicacions.” Laura 
Ordóñez, veïna: “Passeig Nacional és el que la gent del barri accepta com a vàlid. Té 
una història i la volem recordar.”  
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És en nom dels veïns i veïns de la Barceloneta que demanem el seu vot a favor i que 
s'elevi aquest canvi de nom a la Ponència del Nomenclàtor per a la seva aprovació. 
Moltes gràcies. 
 
El regidor dona la paraula a la resta de grups perquè es posicionin. 
 
El Sr. Alberto Álvarez Pérez 
Des de Barcelona en Comú estem a favor de promoure el canvi de nom del passeig 
Joan de Borbó. Com és àmpliament reconegut, el nomenclàtor de Barcelona té una 
sobrerepresentació patriarcal, colonialista, aristòcrata i burgesa, un biaix que 
considerem imprescindible corregir. Un dels nostres compromisos durant el període en 
el que vàrem exercir responsabilitat de govern va ser precisament aquest. Si en el 
començament del nostre mandat només un 6 per cent dels carrers portaven noms de 
dones els últims quatre anys vam aconseguir augmentar la presència de noms 
femenins un 2,2 per cent. Aquesta progressió, tot i ser un avenç, encara resulta 
clarament insuficient. Per tant, instem a continuar avançant en la feminització del 
nomenclàtor, amb l'objectiu de reconèixer el protagonisme de les dones i de l'activisme 
veïnal, polític, sindicalista i cultural de la ciutat.  
Tornant al terme passeig Nacional, però, cal recordar que va ser adoptat en el marc de 
l'aprovació de la tercera Constitució espanyola, la primera d'un caire clarament 
conservador, i després dels bombardejos a la ciutat de Barcelona dels anys 1842 i 
1843 per part del general Espartero. Aquest programa de canvi de noms es va posar 
en marxa en aquest context de repressió del moviment liberal i va incloure, entre 
d'altres, la introducció de noms com el carrer Duc de la Victòria, que correspon al 
mateix general Espartero, el carrer Nou de fer Urbà o el mateix passeig Nacional. Són 
noms, per tant, que tenen la finalitat de commemorar la victòria d'un estat opressor 
sobre la ciutat de Barcelona, esdevenint símbols de repressió. 
Passeig Nacional, per tant, és un record directe de l'atac contra la ciutat de Barcelona, 
i considerem que, tot i algunes referències populars, aquest nom no s'hauria de tornar 
a posar. Tot i coincidir plenament en la necessitat d'eliminar el nom Joan de Borbó, 
figura històrica col·laboracionista amb la dictadura, optarem per l'abstenció d'aquesta 
proposta, ja que considerem que l'opció plantejada no és adequada. Entenem que en 
el seu lloc s'hauria d'obrir un procés participatiu, treballat des de la Taula de Memòria 
Històrica, per cercar un nom que apel·li a la diversitat, els valors democràtics i la 
contribució de totes les persones que han forjat la identitat del barri de la Barceloneta.  
 
La Sra. Muriel G. Sánchez Guy 
Hem tingut accés com a mínim a dos textos que confirmen l'antic nom del passeig 
Joan de Borbó. Un de caire acadèmic i un altre de caire més popular. La professora 
emèrita de la UB Mercè Tajer, reconeguda autoritat en la matèria, ha publicat diversos 
estudis dedicats a la conformació del barri de la Barceloneta del 1714 ençà. Cito 
literalment: “El passeig Nacional va adquirir aquest nom el 1845, l'any de l'establiment 
del primer règim constitucional modern, és a dir, l’any de promulgació de la Constitució 
dita liberal.” Ho corrobora el director del diari El Vigía de la Barceloneta, el senyor 
Avelino Guitart de Cubas, autor d'un estudi publicat el 1921, encara que escrit el 1893 
titulat Barceloneta. Cito textualment: “El passeig del costat del mar havia tingut nom de 
Reial com a homenatge tributat al rei per l'aprovació dels projectes del marquès de la 
Mina referents a la construcció de la Barceloneta, i es va canviar a Nacional després 
del restabliment constitucional el 1845.” En aquesta data 1845, a la que ha fet 
referència el meu company dels comuns abans, la Barceloneta no estava sota 
jurisdicció civil, sinó militar. El màxim comandament no pertanyia al subdelegat de 
Foment, sinó el capità general baró de Meer”. Donat el context històric, es fa evident 
que l'epítet Nacional feia referència a la nació espanyola i no pas a la catalana. Això 
ho dic ‒insisteixo en aquesta constatació‒, amb l'objectiu constructiu de portar els 
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grups contraris a la proposició a replantejar el seu sentit del vot. I no ens pot acusar a 
nosaltres d’instrumentalitzar el canvi que volem veure en el passeig. 
Com a mínim des del 2013, els veïns de la Barceloneta no han deixat de reivindicar el 
retorn del nom anterior al passeig. La companya ha citat abans diversos veïns, 
efectivament, amb qui he parlat jo mateixa. I corroboro les seves paraules. Els mou, 
als veïns, la voluntat de preservar un nom que no comporta cap connotació política i 
que ells senten com a propi, com si d'alguna manera formés part del patrimoni 
immaterial del barri.  
Des del nostre grup ens sentim interpel·lats per aquesta legítima aspiració veïnal i, per 
tant, subscrivim amb molt de gust el prec presentat pel grup d'Esquerra.  
Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Yo llevo unos cincuenta años viviendo en la Barceloneta, y siempre llamaba aquello 
paseo Nacional. Y aunque le cambies la nomenclatura, la gente sigue llamándole 
paseo Nacional. De la misma forma que la calle Andrea Doria para los vecinos es la 
calle Alegría. Y tú puedes ponerle el nombre que quieras, pero la siguen llamando la 
calle Alegría.  
A mí de todo esto del cambio de nombre me preocupa una cosa, y es ese tufillo a 
revanchismo que se aprecia en este debate. Es decir, cuando cogemos una calle que 
estaba dedicada a Cosme Damián Churruca, nuestro mejor navegante y uno de los 
astrónomos más brillantes que ha habido este país ‒para las víctimas de la ESO, 
antes, cuando no había GPS, ser un buen astrónomo era condición sine qua non para 
ser un buen marinero‒ le quitamos el nombre y se lo damos al señor Miquel Pedrola, 
que me parece que como mucho, como mucho, su mejor logro para esta ciudad fue la 
adscripción a una determinada ideología política, dices “¿y esto por qué?” Porque 
quizás llevaba la palabra almirante. Cuando quitamos la calle al Almirante Cervera y 
se la damos al señor Pepe Rubianes, que estuvo desayunando en el bar Emilio 
durante no sé cuántos años y que, siendo muy considerado, era bastante grosero con 
los vecinos y algunas veces bastante insultante, dices, bueno... Ya sé que en este 
país, cuando se muere alguien, lo glosamos y es buenísimo. Y por último tenemos que 
le quitamos la calle a otro ilustre marinero, porque también se llamaba almirante 
Aixada. Todo esto lo que da la sensación es de que “no, no, ahora que estamos 
nosotros aquí, vamos a imponer nuestra voluntad”. Lo que pasa es que al final no van 
a gobernar toda la vida. Y este guerracivilismo, porque cuando lleguen otros volverán 
a cambiarlo, creo que es malo. 
Yo en un principio iba a votar a favor, pero como veo que el ambientillo aquí es de 
venganza, votaré en contra. 
El regidor recorda que per part del Govern, ja es van expressar en una sessió 
anterior: 
 
Nosaltres pensem que els arguments que s'han utilitzat aquí corroboraran el que ara 
diré. Nosaltres votem a favor, en el sentit de que això ho passem a la Ponència del 
Nomenclàtor, i que pugui debatre i fer una proposta. Han sortit posicionaments a favor, 
posicionaments en contra, però també posicionaments en contra que es digui passeig 
Nacional. Amb la qual cosa tenim una Ponència del Nomenclàtor, en la qual hi han 
experts, també hi ha la possibilitat de participació dels veïns, que són els que demanen 
el passeig Nacional, per tant, afegint-nos a la petició que fa al veïnat, estaríem a favor 
d'això, però a l'espera també del que pugui dictaminar la Ponència de Nomenclàtor.  
Hi votem a favor amb aquestes consideracions. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
Gràcies als grups que ho han aprovat. Gràcies, Junts, per aprovar-ho, per veure que 
no és una connotació política, sinó que és una reivindicació veïnal, històrica i d'ús. I 
molt menys no és cap revenja, en absolut. Gràcies per l'abstenció, encara que us hem 
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de fer la petita crítica que encara estem esperant que poseu el nom de Josefa Vilaret 
al carrer Duc, per la feminització del nomenclàtor, com reivindiqueu vosaltres, que 
potser des d'Esquerra ho hem demanat unes deu vegades, però agraïm l'abstenció 
perquè prosperi la nostra proposta. Gràcies.  
 
El Sr. Alberto Álvarez Pérez 
Gràcies, també. Insistir només que retirar noms de carrers sense un procés reflexiu 
responsable no té sentit. Creiem fermament que ha estat crucial el que es treu com el 
que s'afegeix, i la proposta presentada per la supressió no ens satisfà, ja que 
històricament té les mancances que dèiem.  
No obstant, amb la nostra abstenció volem facilitar que aquesta proposició sigui 
traslladada a la ponència Nomenclàtor i si finalment no és considerada, insistim en que 
s’intenti cercar un nom de consens i que es pugui treballar des de la Taula de Memòria 
Històrica, apel·lant als valors democràtics, la diversitat o la geografia del barri.  
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez 
Només que anomenar una sèrie de veïns, un dels quals és el Jai-ca, un conegut 
militant d'Esquerra Republicana, doncs no sé si és una raó... Fa unes tapes 
boníssimes, el Jai-ca, us ho recomano a tots. 
 
El regidor confirma que hi voten a favor del Grup d’Esquerra Republicana, Junts per 
Catalunya i el grup del Govern, l’abstenció de Barcelona en Comú i el vot en contra del 
Partit Popular. 
 
Del Grup Municipal Partit Popular: 
  
4. (S/N) El posar en marxa el desenvolupament dels APEU (Àrees de Promoció 
Econòmica Urbana) en el districte de Ciutat Vella. Que el nostre districte 
assumeixi el lideratge per a tota de ciutat en l’adaptació del comerç a les noves 
exigències dels consumidor. Convertir Ciutat Vella en el pol d’atracció comercial 
de Barcelona basat amb la innovació, tracta personal i diferenciació de l’oferta.  
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular perquè exposi la seva 
proposició. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez 
A veure, l'associacionisme empresarial és una qüestió que arranca ja des dels antics 
gremis de l'edat mitjana i arriba fins a finals del segle XX. Potser el seu més gran 
moment d'apogeu de coneixences a finals del segle XIX, sobretot amb el gremi dels 
cotoners.  
Aquest tipus d'associacionisme empresarial portem una època que ha entrat en franca 
decadència, és a dir, ja és una cosa que s'està arrossegant i que va a menys. Les 
causes poden ser diverses, però jo les he agrupat en quatre punts. La primera és la 
viabilitat i la permanència. És a dir, ens trobem que no hi ha un marc regulador clar i fa 
que les atribucions que tenen aquestes associacions no quedin mai massa clares de 
què poden fer i què poden deixar de fer. La segona és el punt més feble, que és el 
finançament. El finançament es basa bàsicament en el voluntarisme dels associats i, si 
no, a esperar el suport públic. I després la insuficiència de representativitat que és 
conseqüència dels dos anteriors. En el moment en què no som capaços de 
representar la gran part de comerciants, doncs, tenen aquesta mancança de ser els 
portaveus. I per què tenen aquesta mancança de que no són representatius? Doncs, 
per la falta d'incentius. Si al final et beneficiaràs que posin els llums, siguis o no siguis 
del gremi, siguis o no siguis de l'associació, què guanyes estant dintre l'associació.  
Dit tot això, jo crec que hem d’anar evolucionant a models en què la iniciativa privada, 
juntament amb el suport públic, vagi guanyant terreny. Com ho podem fer, això? 
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Doncs bé, establint diferents convenis i acords dintre del marc de la Llei 15/2020, de 2 
de desembre, que crea les àrees de promoció econòmica urbana, o els coneguts 
APEU, que és buscar una solució per a determinades zones comercials, potenciant-
les, deixant-les mans de la iniciativa.  
Què proposem nosaltres? Doncs, la nostra proposta és posar en marxa el 
desenvolupament dels APEU a Ciutat Vella, i que el Districte assumeixi el lideratge en 
portar tot aquest tipus d'àrees de desenvolupament en benefici de tots els barcelonins i 
barcelonines. Fer de Ciutat Vella ser una mica el precursor de tots els APEU. 
 
El regidor dona la paraula als altres grups municipals perquè es manifestin. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Quan es va aprovar la Llei 15-72020, del 22 de desembre, de les àrees de promoció 
econòmica urbana, ja vam dir que aquest model no responia a les necessitats reals 
dels comerços de Barcelona i molt menys a un model de promoció i enfortiment del 
comerç de proximitat. En un moment com l'actual, on el problema principal que tenen 
els comerciants és l'especulació, que puja sense límits els lloguers dels locals 
comercials, ens trobem amb una iniciativa que incrementa la pressió als llogaters i no 
té en compte l'impacte que tindrà en el petit comerç la posada en marxa d'un APEU. A 
Ciutat Vella no es necessiten APEU. A Ciutat Vella el que es necessita és una política 
valenta de regulació dels preus dels lloguers comercials. El Partit Popular, com 
sempre, està al costat dels propietaris, que són els únics que veuran incrementada la 
seva renda amb una iniciativa com aquesta, i molt allunyat dels petits comerciants i les 
veïnes. Per això li recomano que parli amb ells, que veuen molts locals buits des de fa 
anys, perquè els propietaris no volen reduir el preu del lloguer i prefereixen especular 
amb els locals passant d'un propietari a un altre sense desenvolupar cap tipus 
d'activitat econòmica que generi i distribueixi riquesa.  
Si el que realment vol és la promoció econòmica d'una àrea determinada, el més lògic 
és escollir com a àrea prioritària aquella que estigui patint més i que necessiti un 
suport extraordinari per part de l'administració pública. Fa uns dies la regidora de 
Comerç deia que el Born, la marca comercial del barri de la Ribera, seria el primer a 
peu de la ciutat. Els convidem a passejar pels carrers de la Ribera i que trobin quins 
comerços estan orientats al monocultiu turístic i quants estan orientats els veïns i les 
veïnes. Potser així s'adonen que els APEU no són una eina de promoció econòmica 
d'àrees amb necessitats especials, sinó que són una eina per promoure la gestió 
privada dels recursos públics, com són la seguretat, la neteja i la lliure circulació de 
persones. I continuar amb la privatització de l'espai públic i la delegació o cogestió de 
potestats que han de ser exclusives de l'administració pública. Hi ha altres models a 
altres ciutats del món. Malauradament, aquí es va escollir el model orientat a reforçar 
el monocultiu turístic. Per totes aquestes raons votarem no a la proposició. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Com s'ha dit, en aquests moments no hi ha cap APEU a la ciutat de Barcelona, tot i 
que des del nostre grup, des de Trias per Barcelona, Junts per Catalunya, ho hem 
demanat reiteradament, perquè creiem que sí que és un bon mecanisme. És un 
mecanisme de col·laboració publicoprivada que permet la dinamització comercial i 
econòmica i la transformació i millora de l'entorn. La col·laboració publicoprivada és 
una oportunitat que cal desenvolupar, i una manera de donar suport a les 
associacions, eixos i iniciatives del teixit comercial. És una oportunitat i no una 
amenaça.  
Nosaltres creiem que és un bon model de gestió, de col·laboració per tal de dinamitzar 
i revitalitzar espais on es concentra activitat industrial, comercial i de serveis. Són uns 
instruments, tant per a aquelles zones d'alta concentració que busquen augmentar la 
seva competitivitat com aquelles que pretenen evitar la degradació o la desertització 
comercial. Són un element que nosaltres creiem que s'ha de poder impulsar, sobretot 
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de la mà de les associacions comercials i els eixos comercials que actualment 
existeixen, sobretot de la mà d'ells, perquè són gent molt compromesa, gent que cada 
dia, com ens agrada dir a nosaltres, aixeca la persiana, arrisca tot el seu patrimoni i es 
posa al servei dels ciutadans i ciutadanes de Ciutat Vella.  
Per tot això, nosaltres hi votarem a favor. 
 
La Sra. Esther Miralles Ripoll 
L’APEU és una àrea geogràfica on les activitats empresarials i l’Administració local es 
posen d'acord per promoure i dinamitzar una zona a partir d'un pla d'actuació per 
augmentar la seva competitivitat i millorar l'entorn urbà. Amb aquests apunts bàsics de 
què és un APEU, creiem que és un mecanisme molt interessant que ja fa temps està a 
l'abast dels comerciants i que pot aglutinar associacions de comerciants amb molt 
bones iniciatives i captar comerços que ara no estan associats i fer que molts projectes 
que molts cops no es poden fer per falta de recursos i personal a les petites 
associacions ara tinguin l'oportunitat de prosperar perquè sota un paraigua d'un APEU 
són més forts.  
Però també és cert que l’obligatorietat sí o sí del pagament que demana l'entitat 
gestora, constituïda com un APEU als seus membres, o potser la manca de voluntat i 
ganes per part de les associacions comercials de posar-se d'acord i tirar-ho endavant 
ha fet que aquest mecanisme no acabi d’engegar. S’han fet molts esforços per part de 
l'Administració per fer viable aquest projecte i acompanyar-los, incloent-hi la 
Generalitat, que també posa a la seva disposició subvencions per engegar APEU. Així 
que si una iniciativa que ha de ser partint d'un impuls privat, ens preguntem per què el 
districte d'assumir aquest lideratge? Deixem que siguin els comerciants que ho liderin, 
que proposin en què innovar i quina oferta volen mostrar-nos, perquè ningú com ells 
coneixen el seu territori i els seus potencials clients i de segur que l'Ajuntament i el 
nostre districte de Ciutat Vella estarem encantats i orgullosos d'acompanyar-los en 
projectes que siguin engrescadors per dinamitzar els nostres comerços.  
Tot i així, votarem abstenció. 
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè es posicioni. 
 
La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
Gràcies, regidor. Creiem fermament que el model de comerç de Barcelona s'ha de 
construir sobre la confiança i la responsabilitat entre el comerç associat i l'Ajuntament. 
L'associacionisme és la millor fórmula de sumar esforços i multiplicar l'èxit i la fórmula 
que permet anar més enllà de la col·laboració entre el comerç associat i l'Ajuntament. 
Són les àrees de promoció econòmica urbana. Com ja sabem, les APEU són una 
fórmula que permet crear un projecte estratègic propi de desenvolupament econòmic 
en un determinat entorn, posant-hi al capdavant un gerent professional i finançant 
aquest projecte amb aportacions pròpies de les parts interessades, amb qui 
l'Ajuntament ha de signar el conveni.  
Estem treballant tant internament a l'Ajuntament en diferents dependències municipals 
com externament, en col·laboració amb el sector, perquè els APEU siguin una realitat. 
Les properes passes són la creació i l'aprovació de les següents ordenances: 
l'Ordenança municipal pel desplegament reglamentari de la Llei 15/2020, de les àrees 
de promoció econòmica urbana; l'Ordenança municipal reguladora de la creació de les 
quotes i prestacions patrimonials públiques que no són tributàries. Destacar que durant 
l'any 2016 i 2017, sense cap llei que ens emparés, vam fer dues proves pilot dels 
treballs preliminars per fer una APEU, que van servir per convèncer que podíem ser 
útils per millorar entorns urbans i enfortir el nostre comerç.  
El camí fins a arribar al dia d'avui ha estat llarg. Com a Ajuntament no hem deixat de 
treballar per fer pedagogia i assentar les bases per a les futures APEU, portant a terme 
diferents accions encaminades a donar a conèixer i formar la nova figura dels APEU. 
En total, diverses formacions a les quals han assistit unes 400 persones.  
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En global, el balanç és positiu. Hi ha un interès per totes les parts i anem avançant, 
però no és qüestió de liderar cap iniciativa per part d'un districte, sinó que, com ja se 
sap i s'ha explicat, s'està treballant conjuntament per desenvolupar una normativa que 
doni seguretat al procés de desenvolupament. Qualsevol iniciativa que es pronuncia a 
favor d'iniciar una APEU, ja sigui a Ciutat Vella o a qualsevol altre districte de la ciutat, 
ha de ser liderat i posat en marxa des de la iniciativa privada. I nosaltres, com no pot 
ser d'una altra manera, estarem al costat per garantir un projecte de garantia. Hi 
votarem a favor.  
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez 
Dins dels models d’APEU, la llei defineix o explica tres models, però no és limitativa 
sinó que és explicativa, amb la qual cosa podem anar adaptant els models APEU en 
funció de cada districte.  
Més coses. El que millor sap el que vol el comerciant és el comerciant mateix, no 
altres persones que estan fora del comerç. I poca cosa més: agrair a la gent que ens 
ha fet costat amb aquesta proposta. 
 
(Inaudible.) 
 
c) Precs 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/7) 1. Que es realitzi i es publiqui un informe detallat amb l’estat de 
compliment de l’esmentada instrucció en el que s’especifiquin el nombre total de 
contractes realitzats pel Districte, nombre de persones amb bagatges culturals 
diversos contractades i inclogui una valoració de com s’ha complert amb les 
condicions de la instrucció i fomentar que així continuï sent. 2. Que es refermi el 
compromís amb l’impuls del Pla d’Acció Intercultural del Districte de Ciutat Vella 
a través de: - La presentació del calendari 2024-2025 dels òrgans de governança 
contemplats al mateix Pla: Grup d’Acció Intercultural (GAI; amb freqüència 
trimestral), Grups de treball i Grup Coordinador (amb freqüència semestral). - La 
presentació de l’informe de seguiment bianual en el marc d’una trobada oberta a 
veïns, veïnes i grups municipals. La presentació dels dos informes, han de 
realitzar-se durant el 1er semestre de 2024 i 2026, a meitat i a la finalització del 
Pla respectivament. 
 
El regidor dona pas als Precs, i demana al Grup Municipal Barcelona en Comú que 
exposi el primer. 
 
El Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 
Gràcies, regidor. Aprofitant el marc de la commemoració del 21 de març, Dia Mundial 
contra el Racisme, des de Barcelona en Comú presentem aquest prec, on demanem el 
compromís amb la política en l'àmbit de la interculturalitat i l'antiracisme en el districte. 
Demanem un informe on s'explica com s'ha desplegat la instrucció per afavorir la 
contractació de persones amb bagatge cultural divers des que es va aprovar el 2022, 
impulsat per nosaltres des del Govern i dels equips tècnics, tot i coneixent com heu 
estat reticents en el projecte.  
També demanem el compromís en presentar el calendari del desplegament del Pla 
d'interculturalitat de Barcelona al districte, així com un informe amb la realització feta 
fins ara, a meitat del pla i un altre a finals del pla, el 2025. Per transparència volem que 
es faci aquesta presentació pública amb les veïnes i tots els grups municipals. 
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè respongui el prec. 
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El Sr. Albert Salmerón Cojo 
Bona tarda. Acceptem el prec, com no pot ser d'altra manera, perquè les dues 
demandes que ens exposen fan referència directa a dos elements claus del Pla 
d'interculturalitat de Ciutat Vella 2022-2025. És a dir, primer de tot, la igualtat de drets i 
equitat i no-discriminació en tots els temes de contractació i després l'impuls del Pla a 
través de l'impuls dels òrgans de governança i participació comunitària.  
Per tant, seguir desenvolupant les actuacions marcades en el Pla és també un 
compromís d'aquest govern i s'està treballant conjuntament amb l'Àrea 
d'Interculturalitat i Afers Religiosos.  
Per tant, en les properes setmanes (Inaudible.) Disculpeu. El que acabava dient és 
que en les properes setmanes participarem en la reunió plenària del Grup d'Acció 
Intercultural per poder definir el calendari dels propers mesos. Gràcies.  
 
El Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 
Agraïm l'acceptació del nostre ple. Gràcies, perquè en el govern s'ha imposat sentit 
comú en reconèixer la diversitat de cultures i llenguatges que hi ha al nostre districte, a 
més de donar igualtat de drets i oportunitats reals i a partir de compromís amb la no-
discriminació i l'equitat.  
És important que el discurs no es quedi en paper mullat. Jo mateix ho he vist en la 
sessió informativa en el Consell de Cultura, on es van convocar diferents referents dels 
espais culturals del districte i només un 10 per cent dels presents tenia bagatge 
migratori.  
Em consta que quan es va aprovar el pla vau posar pals a la roda en el contingut, però 
de nou volem un compromís real i efectiu per part del Govern en poder continuar 
desplegant totes les eines que ja té a l'abast. No els estem demanant res de nou. Al 
Pla d'interculturalitat, com el mateix nom diu, s'ha d'incorporar la perspectiva 
intercultural per permetre la construcció d'una política municipal més justa, equitativa i 
plural per al conjunt de la ciutadania. Volem recordar que Ciutat Vella, segons un 
informe democràtic fet per l'Ajuntament el gener del 2023, un 51,8 per cent són 
població estrangera, sense tenir en compte la segona generació.  
 
Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 
  
2. (M2327 D1/10) 1.Es dignifiqui tot l’entorn de la capelleta de Santa Eulalia, la 
volta, els elements, les parets, etc. 2.Que es mantingui net i endreçat aquest 
espai. 3.Que s’ampliï la informació sobre el que representa la capella i el lloc 
amb una placa més visible i amb informació ampliada. 4.Que es faci una 
il·luminació correcte de la volta i el carrer. 5.Que s’il·lumini la capelleta per a 
donar visibilitat a la mateixa i a la placa que descriu el que és.  
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya perquè exposi els 
eu prec. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Santa Eulàlia és la copatrona de la ciutat de Barcelona i que la llegenda situa en 
diversos espais de la ciutat els fets relatats. En un dels espais la llegenda situa el lloc 
del captiveri de Santa Eulàlia a l'antic carrer de la Volta, ara carrer de Santa Eulàlia. 
Atès que actualment la imatge de Santa Eulàlia i tot el seu entorn està certament 
degradat, que les parets estan plenes de pintades i aquestes parets estan totes 
malmeses, que la il·luminació del carrer de la Volta i de la imatge són realment 
insuficients, demanem que es dignifiqui tot l'entorn de la capelleta de Santa Eulàlia, els 
elements, les parets, etcètera, que es mantingui net i endreçat aquest espai, que 
s'ampliï la informació sobre el que representa la capella i el lloc amb una placa més 
visible i amb informació ampliada; que es faci una il·luminació correcta de la volta i el 
carrer; que s'il·lumini la capelleta per donar visibilitat a la capelleta i a la placa que 
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descriu el que és, perquè és un fet que volem deslligar de la religió. És un fet cultural 
de Barcelona de tenir dignificada la que és la nostra patrona, Santa Eulàlia. Gràcies. 
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè respongui el prec. 
 
La Sra. Sonia Beltrán Dey 
Acceptem el prec, perquè creiem que la conservació i cura del nostre patrimoni cultural 
i històric és important i essencial. Els informem que les freqüències del servei de 
neteja del carrer Arc de Santa Eulàlia són: escombrada mixta i un equip de repassos 
els 7 dies de la setmana amb torn de matí. El mateix procediment amb torn de tarda. 
Neteja amb aigua 7 dies a la setmana, amb torn de nit. El servei de neteja considerem 
que és suficient, però no és sobrer que ho puguem revisar.  
Sobre les pintades, cal dir que s'han efectuat i documentat una cinquantena de 
deteccions de grafits i cartells entre els carrers Arc de Santa Eulàlia, Volta del Remei i 
Baixada de Santa Eulàlia. Gran part d'aquestes pintades estan a façanes catalogades. 
Una vegada fetes aquestes deteccions, es prioritzarà la neteja de les pintades als 
murs de façanes no catalogades, o catalogades a nivell B. En el cas de les 
catalogades de nivell B i C estan programades, però es faran a mida que sigui 
possible. Als consells de barri vam explicar un nou servei de neteja de pintades 
específicament, on s'havien destinat des de l'Ajuntament uns recursos per actuar 
sobre aquestes pràctiques de vandalisme i la seva neteja. 
Sobre altres aspectes del seu prec, hem de valorar encara l'estat de tot plegat 
(capelleta, il·luminació) per fer actuacions de millora si cal, i valorar en la mesura del 
possible, les incidències que ens trobem en aquest indret.  
Moltes gràcies. 
 
El Sr. Alfons Molons Antius 
Gràcies, consellera, per l'explicació i per acceptar el prec. Crec que és un espai 
important, no només aquest. Hi ha altres espais a la ciutat, però hem de començar per 
alguns espais i li agraeixo, doncs, tot el que ha exposat.  
 
Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 
  
3. (M2327 D1/2) Que el Govern del Districte de Ciutat Vella al pròxim plenari 
d’octubre, presenti el Pla d’Adolescència i Joventut de l’Ajuntament de 
Barcelona aterrat al districte de Ciutat Vella, fent sessions participatives amb les 
taules de joves, entitats i associacions de joves o que treballin amb joves per fer 
del pla una eina de millora pels joves del districte. Que la territorialització faci 
especial èmfasi amb l’espai públic pel lleure i respongui les demandes i 
preocupacions dels joves del districte.  
 
El regidor dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana perquè exposi el primer 
dels seus dos precs. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
A Ciutat Vella, el 22,36% de la població són joves de 15 a 29 anys, és a dir, tenim un 
gran gruix de persones joves al nostre districte, una població que sovint és 
invisibilitzada tant per l'Administració com per la societat en si. Els adolescents i joves 
del nostre districte es troben en una situació bastant més complexa que altres joves 
d'altres districtes i barris de la ciutat, per la realitat del nostre context i del nostre 
districte.  
Per això creiem especialment necessari posar totes les eines que tinguem al nostre 
abast per intentar millorar la seva qualitat de vida. No podem permetre que més joves 
del districte hagin de marxar a viure o a un altre districte o a una altra ciutat, perquè si 
continuem d'aquesta forma a Ciutat Vella només quedaran turistes.  
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Els joves són el present i el futur dels barris de la ciutat i per això hem de treballar 
conjuntament per poder crear uns barris on hi puguem viure dignament. Viure 
dignament no s'hauria de confrontar amb ser el centre de la ciutat, la capital de 
Catalunya o una ciutat referent al món. Totes aquestes tres coses són les que ens 
haurien de poder ajudar a viure i poder viure bé a Ciutat Vella, i no pas al revés, com 
està passant ara i fa uns anys.  
L'informe d’associacionisme juvenil a Ciutat Vella, que va publicar el CJB aquest 
passat mes de febrer, ens mostra alguns aspectes que segurament ja sabem, però 
que cal posar-hi fil a l'agulla, com la necessitat de garantir que els adolescents i joves i 
en general tot el veïnat de Ciutat Vella puguin gaudir de l'espai públic de qualitat; 
revertir la massificació turística que patim al centre, així com també exposa la 
necessitat de recolzar l'associacionisme com a forma de cohesió social.  
Una altra cosa que ens preocupa és que les entitats enquestades totes coneixen els 
espais de participació ciutadana o els òrgans participatius i tot i així cap hi assisteix. Si 
mirem l'edat mitjana dels òrgans de participació, crec que demostra que com a 
Administració tenim un repte envers els joves de la ciutat i que hem de trobar noves 
fórmules a les quals la seva veu sigui escoltada, respectada i valorada. Per això avui 
els demanem que presentin el Pla d'adolescència i joventut a càrrec del Districte al 
pròxim plenari d'octubre, i que ho facin en col·laboració amb les entitats i associacions 
juvenils, així com també amb aquell jovent no associat o no organitzat, i que facin 
especial èmfasi a l'espai públic del lleure, ja que hem de recuperar Ciutat Vella per al 
veïnat i per als joves del districte.  
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè respongui el prec. 
 
El Sr. Albert Salmerón Cojo 
Estem totalment a favor d'aquest prec i dir que el Pla d'adolescència i joventut de 
l'Ajuntament de Barcelona és una eina fonamental per assegurar el benestar i el 
desenvolupament dels nostres joves. És per això que volem territorialitzar aquest pla, 
adaptant-lo així específicament a les particularitats i les necessitats de Ciutat Vella. 
Entenem, doncs, que la participació dels joves en aquest procés és essencial. Per això 
estem d'acord a organitzar sessions participatives amb les taules de joves, entitats i 
associacions que representen aquest col·lectiu. Volem així escoltar les seves veus, 
recollir les seves preocupacions i integrar les seves propostes en el Pla d'adolescència 
i joventut de Ciutat Vella. Gràcies.  
 
4. (M2327 D1/3) Que el Govern del Districte de Ciutat Vella abans de finalitzar el 
mandat posi una placa commemorativa en honor de la Presidenta Marina Gassol 
i Ventura a l’entrada del Borsí situat a la Plaça de la Verònica i una vegada 
acabades les obres i rehabilitació de l’equipament municipal, es doni el nom de 
Marina Gassol i Ventura a una de les sales.  
 
El regidor demana al Grup d’Esquerra Republicana que exposi el següent prec. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Avui tinc el grandíssim honor de presentar aquest prec en nom del nostre grup polític, i 
quan parlo d’honor, per a mi és un honor fer-ho com a dona, com a representant 
política, com a persona, amiga i companya de la regidora Marina Gassol, que va ser 
regidora a l'Ajuntament i presidenta d'aquest Consell durant uns anys, el mandat 
passat.  
I avui em permetré la llicència de parlar una mica més des de la meva part més 
personal. I és que aquest passat dilluns dia 4 va fer un any que una gran lluitadora del 
Gòtic i de Barcelona ens va marxar, perquè la Marina, abans de ser regidora i 
presidenta, si alguna cosa era, era una lluitadora ferma pel seu barri, pel Gòtic i pels 
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seus veïns. Va lluitar amb perseverança per un barri que portava al cor i del qual volia 
fer un lloc per viure, per a tothom, per als seus fills, per les seves amigues, per als 
seus companys, per als seus veïns. Va lluitar per una escola pública de qualitat, per un 
pati de qualitat per al Baixeras, des de l'AFA de l'Escola Baixeras, tasca que sovint fan 
moltes mares i poc reconeguda, també dir-ho. Va lluitar perquè el Gòtic tingués més 
equipaments públics, com el Borsí. I amb quin orgull anava dient que vam aconseguir 
desencallar la rehabilitació del Borsí.  
Quina lluita titànica va fer primer des dels carrers del barri i després des de 
l'Ajuntament. Com a regidora va lluitar per un país més just, més feminista, més 
sostenible, més igualitari, per una Catalunya republicana, lliure i independent. Va ser i 
continua sent una referent per a moltes persones que la vam conèixer, com a dona, 
política, persona, amiga, mare, companya, veïna. I estic segura que totes aquestes 
persones que va ser una gran i la seguim tenint com una gran referent, no defallirem 
en la lluita que ella va començar pel Gòtic, per la lluita feminista i per la independència, 
pel Borsí, per la igualtat social i per fer de Barcelona una ciutat on viure. Per això avui 
els demanem, com ja vam fer a finals del mandat anterior, una placa a la plaça de la 
Verònica, al Borsí, i un cop estigui acabat el Borsí, doncs una sala al seu nom.  
Allà on siguis sempre et recordarem, Marina. Moltes gràcies. 
 
El regidor respon en nom del Govern: Jo mateix. Per descomptat, acceptem. Quasi 
m'entusiasma aquesta proposta, és un homenatge absolutament merescut. La Marina 
la vam conèixer, ens va captivar. Els que no la coneixíem de temps, hem tingut l'honor 
de poder treballar amb ella. Va ser presidenta també d'aquest Consell municipal, per 
tant, hi ha raons sobradíssimes per dedicar-li aquest espai i altres reconeixements que 
se li puguin arribar a fer i, per tant, encantats de poder acceptar aquest prec i esperem 
que ben aviat pugui tenir aquest reconeixement en el Borsí o en qualsevol altre lloc 
que li puguem dedicar a Ciutat Vella. 
 
Del Grup Municipal Partit Popular: 
  
5. (S/N) Instar al govern municipal a establir un calendari detallat finca per finca 
per revertir aquestes situacions irregulars.  
  
6. (S/N) Instar al govern municipal a mantenir als drogodependents dintre del 
espai reservat a la punció. Mobilitzant els elements tant de GU com agents cívics 
per evitar aquestes situacions. Incrementar la neteja retirant tots aquells 
elements que podem ser causa d’infeccions greus.  
  
El regidor dona la paraula al Grup Municipal del Partit Popular perquè exposi els seus 
precs. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Jo parlaré sobre la sala de venopunció del Baluard. És un espai sota control sanitari 
que la gent que ha pres la mala decisió de prendre drogues pot fer-ho sota supervisió i 
en unes circumstàncies higièniques raonables. El problema és que als voltants 
d’aquest espai, sempre hi ha paratges amb brutícia, inseguretat ciutadana i, 
evidentment, allà on està l'oferta, arribar a la demanda també s'està omplint dels 
traficants de drogues, dels famosos camells. A més a més, quan ja no es punxen 
dintre de la sala, sinó fora, solen deixar per allà tot el tema dels objectes utilitzats per a 
la venopunció, que solen ser elements bastant perillosos com les agulles.  
Quin és el meu prec? Sol·licitar al Govern a veure com podem aconseguir, via Guàrdia 
Urbana, via agents cívics, incloses les brigades de neteja que tota aquesta gent estigui 
dintre de l'espai i no fora. Un comunicat per al senyor Àlex: Àlex 2-0. És el Barça, que 
m’estava preguntant.  
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El regidor dona la paraula al Govern perquè respongui al prec. 
 
La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
Gràcies, president. Acceptem el prec, precisament perquè ens preocupa i ens ocupa i 
ja ho estem fent. Els espais de consum supervisat són espais preparats pel consum 
exclusivament. Sí que hi ha una sala on les persones usuàries del servei de reducció 
de danys poden estar, descansar, fer alguna activitat o bé relacionar-se amb l'equip de 
professionals. Però no es pot obligar a ningú si no ho desitja a estar en cap dels seus 
espais. 
Per respondre a les situacions que hi ha de consum de drogues en l'espai públic, hi ha 
a Barcelona agents de salut de la xarxa de drogues, educadors i integradors socials i 
en el document adjunt o us dono l’explicació. 
Pel que fa a la recollida de xeringues, els serveis de neteja fan també un equip 
d'agents de salut en la xarxa de drogues; es coordinen per actuar en rutes que es 
defineixen en funció d'on es detecta que hi ha consum al carrer, i també es respon a la 
comunicació d'incidències, de queixes i suggeriments sobre l'espai públic o 
funcionament de l'espai municipal. Per això, com que ja ho estem fent, acceptem el 
prec. Gràcies. 
 
El Sr. Antonio Juan López Sáez  
Anem al segon prec. Va referit al tema de les ocupacions. És a dir, arran d'una 
pregunta que va fer el meu grup a la Casa Gran, en la resposta aportada per 
l'Ajuntament, vam obtenir el cens de les ocupacions. Ens hem trobat que hi ha dintre 
dels espais privats 32 ocupacions dintre el nostre districte, de les quals 28 serien 
considerades delictives i dintre dels espais públics tenim una ocupació delictiva de les 
dos que hi ha. En total tenim unes 34 ocupacions.  
Però la bona notícia és que les tenim detectades. És a dir, la Guardia Urbana sap a on 
s'ha ocupat, qui està dintre i llavors el meu prec va en relació amb això. És a dir, 
haurien d’establir un calendari i una planificació per veure com progressivament anem 
evitant aquesta lacra que estem patint.  
 
El regidor respon el prec: Bé, ja n’he parlat en algun altre punt d'aquest mateix ordre 
del dia quan ens hem referit als temes de seguretat. S'està actuant amb contundència, 
les diverses forces policials contra el que són les ocupacions delictives. Setmanalment 
hi ha intervencions tant del cos de Mossos d'Esquadra com de la Guàrdia Urbana. A 
vegades també en operacions on participa la Policia Nacional.  
Per tant, ja s'està actuant contra les ocupacions delictives i fem constar que l’ocupació 
és una il·legalitat i combatre les ocupacions delictives és una prioritat. I ho estem fent 
cada dia.  
Ara, hem de dir que nosaltres arribem on arribem. Les ocupacions delictives de 
patrimoni municipal són responsabilitat de l'Ajuntament, recuperar el bé ocupat. A les 
altres l’acció és de la propietat i qui executa el desnonament, sempre a requeriment de 
l'autoritat judicial, és el cos de Mossos d'Esquadra, sense perjudici que el cos Mossos 
d'Esquadra pugui demanar el suport de la Guàrdia Urbana. Així seguirem actuant, i 
tenim algunes d'aquestes ocupacions delictives que ens preocupen especialment i que 
esperem poder solucionar en el decurs de les properes setmanes. 
 
d) Preguntes 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/5) 1. Per què s’ha implantat la prohibició de la circulació de 
bicicletes per vint-i-cinc carrers del Gòtic, i a més, s’ha fet sense comptar amb 
cap procés de participació ciutadana? 2. Per què es canvia l'horari actual de la 
DUM al Gòtic i al Casc Antic (de 9 h a 12 h) per un horari partit (de 8 h a 12 h i de 
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14 h a 16 h) sense respectar les entrades a les escoles quan els estudis realitzats 
en el Pla de Mobilitat de Ciutat Vella 2018-2024 demostraven que augmentant el 
nombre de places d'estacionament per la càrrega i la descàrrega amb tres hores 
era suficient per dur a terme l'activitat? 3. Quines sessions s’han convocat 
(nombre, lloc i data)? Quins i quants veïns i veïnes, col·lectius, centres 
educatius i comerciants han participat en aquestes sessions? com han estat 
convocats? i amb quanta antelació han estat convocats? 4. Se sol·licita còpia 
per escrit de tota aquesta informació. 
  
El regidor dona la paraula al Grup Municipal de Barcelona en Comú perquè exposi la 
pregunta. 
 
La Sra. Raquel Viejo Sobera 
Gràcies, regidor. En relació amb els últims canvis de mobilitat al districte, el nostre 
grup volia saber per què s'ha implantat la prohibició de bicicletes i vehicles de mobilitat 
personal a vint-i-cinc carrers del Gòtic sense fer cap procés participatiu; per què s'ha 
ampliat l'horari de la DUM al Gòtic i al Casc Antic sense respectar les entrades a les 
escoles. I també com s'ha fet aquest procés participatiu per canviar els horaris, que no 
ha estat publicat enlloc.  
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè respongui la pregunta. 
 
La Sra. Sonia Beltrán Dey 
Sobre la prohibició de la circulació de bicicletes, el foment dels desplaçaments amb 
bicicleta és un dels objectius del Pla de mobilitat urbana. És imprescindible garantir la 
seguretat dels vianants. La normativa específica per a cicles i vehicles de mobilitat 
personal estableix restriccions en la seva circulació pels carrers de plataforma única. 
En concret, l'ordenança vigent de circulació de vianants i bicicletes estableix que: 
primer, han de respectar la preferència dels vianants; segon, han d'evitar circular a 
menys d'un metre de les façanes i extremar l'atenció respecte a la incorporació de 
ciutadans i ciutadanes dels immobles a la vorera, i, tercer, s'han d'abstenir de fer 
qualsevol maniobra que pugui afectar a la seguretat dels vianants. Entenem, en aquest 
sentit, que els vianants són la prioritat.  
Atès que s'ha observat que les condicions existents en determinats carrers de 
plataforma única, sobretot carrers estrets, generen situacions de risc vers els vianants, 
estem rebent continuades queixes per impactes de patinets i ensurts amb bicicletes, 
queixes de representants veïnals. No s'ha considerat necessari cap procés de 
participació ciutadana, atès que aquesta actuació reforça els criteris establerts en el 
Pla de mobilitat urbana de la ciutat i el Pla de mobilitat de Ciutat Vella de foment dels 
desplaçaments en bicicleta i de reducció de conflicte amb els vianants. 
Sobre els canvis de la DUM. El desplegament del nou horari DUM ha sigut una feina,  
ha sigut un treball intens previst al pla... El desplegament de l'horari DUM que teníem 
al Pla de mobilitat de Ciutat Vella...  
 
El regidor comunica que se li ha acabat el temps i que faran arribar la resposta per 
escrit. 
 
La Sra. Raquel Viejo Sobera 
Doncs, gràcies per la seva resposta. Nosaltres estem d'acord que la prioritat ha de ser, 
a banda de reduir els cotxes i les motos i bicis al barri, la persona vianant, que és la 
més vulnerable i per això és necessari ordenar la circulació, com ens plantejàvem al 
Pla de mobilitat 2018-2024. I aquest pla es va fer pensant en els interessos 
comunitaris i l'emergència climàtica per sobre dels interessos econòmics. 
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En relació amb l'ordenació de la circulació amb bici, estem d'acord que s'ha de millorar 
la convivència amb el veïnat, però abans de prohibir la circulació cal garantir itineraris 
ciclables segurs als voltants i dins dels barris.  
A més, aquest procés ha de ser participatiu i no de sobte i unilateral, i d'aquesta 
manera s'evitarien situacions ridícules com les del carrer Avinyó, on està prohibit 
circular amb bici mentre continuen passant-hi motos, cotxes i camions. Pel que fa al 
camí de la DUM, entenem les demandes dels comerciants, però considerem que 
garantir la protecció dels infants i famílies en horari no només de sortida, sinó també 
d'entrada a les escoles, és una prioritat fonamental i un repte ineludible.  
A més, els estudis del Pla de mobilitat ja demostraven que augmentant les places 
d'estacionament de càrrega i descàrrega en tres hores hi ha temps suficient per a 
aquesta activitat.  
Per últim, i pensant també en futures processos participatius, s'ha de garantir que 
aquests siguin equilibrats i transparents i per això han de ser públics i oberts a tothom. 
 
Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 
  
2. (M2327 D1/11) 1.Quan té previst el districte presentar el Pla d’Estiu 2024? 
2.Quines polítiques de mitigació a llarg termini per ajudar veïns i animals a 
millorar el seu confort tèrmic, té previst el districte?  
 
El regidor dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya perquè faci la 
pregunta. 
 
La Sra. Muriel G. Sánchez Guy 
Sí, ja som gairebé a la primavera i a les portes de l'estiu. Fruit de l’escalfament global, 
fenòmens meteorològics cada vegada més extrems posen a prova la nostra capacitat 
de resiliència. La sequera n'és un, però ja se n’ha parlat a bastament als consells de 
barri, de la sequera, i no tot és sequera. Fer front a les onades de calor és un repte 
particularment complicat al nostre districte. En aquest sentit, el mapa de vulnerabilitat 
global a les onades de calor, inclòs en el Pla clima de Barcelona 2018, assenyala 
Ciutat Vella de forma clara.  
Sabem que el parc d'edificis a Ciutat Vella està mal aïllat, quan directament no ho 
està, però tampoc se'ns escapa que la major part de la població viu de lloguer. 
Conseqüentment no té poder de decisió sobre rehabilitació energètica del seu 
habitatge. Persones de totes edats i condicions, i els nostres animals de companyia ‒
m'incloc perquè visc a Ciutat Vella, al Raval concretament‒, haurem d'afrontar uns 
mesos difícils. Alguns estudis mèdics evidencien que el cos humà experimenta una 
mena d'adaptació gradual a les altes temperatures. Tanmateix, una qualitat deficient 
de les condicions materials d’existència associada a pobresa energètica és un còctel 
explosiu susceptible de provocar uns efectes col·laterals prou coneguts com augment 
de la mortaldat, previsible multiplicació de plagues, alteració de l'estat d'ànim i la seva 
repercussió sobre convivència i seguretat als carrers i les llars.  
Si a aquest balanç hi afegim la insuficiència dels refugis climàtics en nombre, en 
capacitat d'aforament i per la limitació dels horaris d'accés, constatem que les meres 
intervencions de mitigació no comporten cap solució real ni a curt, mig i llarg termini. 
No es tracta de veure que es fa quelcom, sinó d'apostar per solucions més 
ambicioses. 
  
El regidor indica que se li ha acabat el temps d’intervenció i dona la paraula al Govern 
perquè respongui. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Hola, bona nit. Gràcies, regidor. Des de l'Ajuntament de Barcelona s'han creat unes 
xarxes de refugis climàtics. A Ciutat Vella, l'any 2023 s'han creat 26 espais reconeguts 
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com a refugi climàtic. Aquest any inclourem nou espais a la xarxa. Aquests espais són 
espais d'equipaments públics i privats, biblioteques, centres cívics, etc. Els espais 
interns estan actius durant tot l'any. Els espais externs s'activen des del 15 de juliol a 
15 de setembre per la calor. Són espais que donen confort tèrmic a la població. Els 
espais interns climàtics han de tenir una temperatura de 27 graus durant l'estiu i 19 a 
l'hivern. Estan especialment dirigits a les persones vulnerables nens, majors de 75 
anys, malalts crònics, persones amb menys recursos. No és per a persones que 
requereixin atenció mèdica, que s'han de dirigir als centres de salut. Han de tenir una 
bona accessibilitat i accedir al descans, confort, cadires, bancs i aigua gratuïta. Per 
altra banda, s'està treballant un pla d'estiu i un pla d’ombres i un pla estratègic de la 
calor que marcarà les línies estratègiques per als propers anys. 
 
e) Seguiment proposicions / declaracions de grup 
  
Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 
  
1. (M2327 D1/6) Que s’informi de l’estat d’execució de la Proposició aprovada al 
Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 21 de desembre de 2023 amb 
el següent contingut: El plenari del Districte acorda: 1. Que no es modifiqui el 
Pla Especial Urbanístic d’Allotjaments Turístics (PEUAT) perquè comportaria un 
increment de places hoteleres i turístiques al districte de Ciutat Vella molt afectat 
per la gentrificació i on els veïns i veïnes estan sent expulsats per l'increment de 
preus dels habitatges i lloguers. 2. Que l’equip de govern del Districte de Ciutat 
Vella es comprometi a mantenir el PEUAT tal com està, aprovat per una majoria 
progressista, amb la prohibició de noves obertures d'hotels a Ciutat Vella. 
Igualment, que es comprometi a l’extinció de les llicències dels habitatges 
turístics en edificis compartits amb veïns i veïnes i regular els lloguers de 
temporada, en benefici del lloguer permanent i habitual adreçat a la ciutadania i 
no al negoci turístic. 3. Que es faci arribar l’aprovació d’aquesta proposició i el 
compromís i voluntat del Consell Municipal de Districte de Ciutat Vella pel 
manteniment i aplicació de l’actual PEUAT sense cap modificació, als 
responsables polítics i tècnics del departament d’Urbanisme de l’Ajuntament de 
Barcelona. 4. Que s’intensifiqui la tasca inspectora en allotjaments que actuen 
fora de la legalitat o generen problemes de convivència per garantir l’ús com 
habitatge usual i el descans veïnal. 5. Que el govern continuï amb la política de 
l’anterior consistori de compra d’edificis de propietat vertical per part de l’IMHAB 
perquè no se’n pugui expulsar el veïnat ni apujar el preu d’arrendament i que 
insti al govern de l’Estat a implementar com més aviat millor la regulació dels 
lloguers per tal de congelar uns preus que ja són massa elevats. 

  
El regidor dona la paraula al Grup Municipal de Barcelona en Comú perquè exposi el 
seu seguiment de proposició. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
Gràcies, regidor. En quin estat d'implementació es troba la proposició presentada pel 
nostre grup al desembre sobre el seu compromís de govern amb el manteniment del 
PEUAT, la prohibició de noves obertures d'hotels a Ciutat Vella, la regulació dels 
lloguers de temporada i la compra d'edificis per part de l'IMAB? 
 
El regidor dona la paraula al Govern perquè respongui. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
La voluntat d'aquest govern es mantindrà el PEUAT, com ja vam comentar a l'anterior 
plenari, del 21 de desembre de 2023, i és un objectiu de mandat la defensa de 
l'habitatge, com bé ha dit el nostre alcalde Collboni. Ara mateix no tinc tot el resum. 
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Quan ho tinguem t’ho passarem per escrit. 
 
La Sra. Elena Guim Vallejo 
L’alcalde va afirmar ‒suposo que es menciona a la mateixa entrevista que li van fer als 
Matins de TV3‒, el 6 de març, que en la nova regulació de la Generalitat, l'Ajuntament 
vol eliminar tots els apartaments turístics de les zones més mencionades, dient 
específicament que no vol cap apartament turístic a Ciutat Vella.  
Celebrem que hagi atès la nostra exigència per aplicar la revocació de les llicències 
dels pisos turístics a la nostra ciutat, malgrat que aquesta mesura no sigui immediata, 
sinó que caldrà esperar cinc anys. 
Això és un primer pas, però no és suficient perquè cal garantir que aquests pisos, que 
poden perdre la llicència turística no acabin en lloguer de temporada. Sobre els 
lloguers de temporada, Collboni torna a coincidir amb Barcelona en Comú declarant en 
la mateixa entrevista que cal regular-los. Per això volem saber com ho farà, perquè 
esperem que ho faci limitant, limitant-los en benefici del lloguer permanent. Pel que fa 
al nombre de llits turístics, Collboni declara que Barcelona ja ha arribat al seu límit i diu 
que els canvis que s'hagin de fer no superaran en cap cas el nombre de llits actuals. 
No volem que això impliqui el tancament de HUT a Ciutat Vella per transformar-los en 
llits d'hotel, obrint hotels emblemàtics als nostres barris. Perquè això és el que va 
aprovar la Comissió d'Urbanisme de novembre a proposta de Junts, amb l'abstenció 
del PSC: fer més hotels i lloguers d'habitacions turístiques a Ciutat Vella.  
Pel que fa a l'habitatge, atès que demà anava a entrar en vigor la Llei d'habitatge a 
Catalunya, Barcelona en Comú ha proposat en la Comissió d'Urbanisme d'aquesta 
mateixa tarda la creació d'un grup de treball de regulació del lloguer de Barcelona en 
el marc del Consell de l'Habitatge, per vetllar pel correcte compliment de la normativa a 
la nostra ciutat, que ha estat aprovada. Cal dir, però, que el PSOE torna a evidenciar la 
seva manca d'aposta política per posar en marxa l'índex de preus de lloguer, 
endarrerint la seva publicació. Per tot això, volem que el PSC refermi el seu 
compromís, adquirit amb l'aprovació de la nostra proposició, amb el dret a l'habitatge i 
de la limitació de la massificació turística a Ciutat Vella. 
 
El regidor respon en nom del Govern: Farem el seguiment del tema. Com vostè diu, 
és un tema ben viu, tant a nivell legislatiu com a nivell de l’activitat del govern 
municipal. Per tant, anirem fent un seguiment i anirem informant. 
 
F) Declaracions institucionals 
 
1. Conjunta del Grup Municipal Partit Socialista de Catalunya i del Grup 
Municipal   Barcelona en Comú. 
 
Des del districte de Ciutat Vella, en motiu del 8 de març, Dia Internacional de les 
Dones, i del 21 de març, Dia Internacional de l’Eliminació de la Discriminació 
Racial, volem declarar el nostre compromís ferm per dedicar tots els esforços i 
recursos necessaris per avançar en la igualtat entre dones i homes. Així com 
també en l’erradicació de desigualtats de gènere i racials. Sabem que s’ha 
treballat molt, però encara hem de fer-ho molt més, i ho hem de continuar fent 
conjuntament amb altres administracions, la Generalitat de Catalunya i l’Estat. 
Com Ajuntament, volem continuar avançant amb polítiques feministes 
interseccionals innovadores i transformadores. Per això, ens comprometem a:  
 

● Treballar de manera contínua i actualitzada les polítiques públiques tenint 
en compte la veu i la realitat quotidiana de les dones i entitats de la ciutat 
(sempre des de la seva diversitat). 
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● Continuar visibilitzant els avenços aconseguits gràcies a les lluites 
feministes i antiracistes amb el reconeixement de dones que han estat 
partícips d’aquestes mitjançant accions de feminització del nomenclàtor, 
promoció d’activitats al districte i l’elaboració d’un glossari d’aquelles que 
ja ho són al nostre territori. 

 
● Consolidar l'estratègia de transversalitat de gènere, prioritzant mesures 

integrals, amb mirada interseccional i aprofundint en l’aplicació d’aquesta 
perspectiva al districte, així com reforçar la perspectiva intercultural, per 
lluitar contra la feminització de la pobresa i la precarietat, així com aquelles 
que fomentin l’empoderament i l’accés als drets i la plena ciutadania de 
totes les dones des de la seva diversitat. 

 
●  Millorar i engegar polítiques per acabar amb les bretxes que afecten les 

dones en l’àmbit laboral i econòmic (com la bretxa salarial, la segregació 
vertical i horitzontal); apostar pel talent femení en tots els sectors 
productius punters; i abordar la manca de corresponsabilitat i el 
reconeixement del treball de cures, entre d’altres.  

 
● Promoure la incorporació de personal racialitzat als serveis municipals. 

Promoure també la formació antiracista al personal d’àmbits estratègics 
com l’educació, la salut, l’esport, la seguretat i la cultura, entre d’altres, per 
tal d’oferir eines que ajudin a saber com actuar vers aquests 
comportaments, així com afavorir inclusió dins els seus àmbits. 

  
● Incrementar recursos tècnics i econòmics pel desenvolupament de 

polítiques que reivindiquin el valor de les cures, així com que lluitin contra 
el racisme immobiliari, treballin per revertir la segregació escolar i la 
discriminació en el sector laboral, sanitari, esportiu, cultural, associatiu, 
comunicatiu i en el conjunt de l’espai públic. 

 
● Impulsar accions formatives i diversos programes per fomentar la 

coeducació i la corresponsabilitat des de la primera infància, amb tots els 
agents educatius. Així mateix, continuar els programes de masculinitats 
igualitàries amb estratègies diferenciades per a infants, joves i adults, així 
com el programa Escoles per la Igualtat i la Diversitat. 

● Augmentar els recursos econòmics i tècnics dels punts d’informació i 
atenció a les dones, així com seguir impulsant l’aterratge del circuit contra 
les violències masclistes del districte, així com vetllar per la millora 
constant de la coordinació i el treball de l’atenció psicològica i 
l’assessorament laboral i jurídic, entre altres serveis. Sempre posant al 
centre la defensa i promoció dels drets de les dones i infants.  

 
● Reforçar el Pacte del Temps fonamentat en l’equitat de gènere 

interseccional i en l’economia plural per promoure accions que facilitin una 
organització del temps més saludable, igualitària, eficient i sostenible a la 
ciutat  

● Portar a terme al districte de Ciutat Vella una campanya que visibilitzi la 
importància d’una societat intercultural així com activitats de 
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sensibilització contra el racisme i la discriminació en equipaments 
municipals i també la celebració d’actes entorn el 21 de març.  

● Condemnar formalment els actes públics i declaracions que facin apologia 
del racisme, de la xenofòbia, masclisme, LGTBIfòbia, dels genocidis o de la 
discriminació contra els drets humans que es produeixin a Ciutat Vella. 

● Donar suport a les diverses mobilitzacions i activitats convocades a Ciutat 
Vella i a la ciutat, dins el Dia internacional de les Dones i del Dia Contra la 
Discriminació Racial. 

● Comunicar aquests acords a les associacions de dones i col·lectius 
feministes i antiracistes del districte i ciutat, als grups polítics al Parlament 
de Catalunya, a l’Institut Català de les Dones, a la Unitat Contra el Feixisme 
i el Racisme i a les entitats municipalistes. 

El regidor dona la paraula als Grups Municipals Partit Socialista de Catalunya i 
Barcelona en Comú perquè llegeixin la declaració institucional. 
 
La Sra. M. Ángeles Cisneros Horrillo 
Presentem una declaració institucional conjunta entre Barcelona en Comú i PSC, i 
també amb l'aportació d'Esquerra Republicana i també el vot favorable de Junts per 
Catalunya. Comencem. 
Des del districte de Ciutat Vella davant la reivindicació d'un nou 8 de març, Dia 
Internacional de les Dones, volem expressar el nostre compromís ferm amb la lluita 
feminista per la igualtat i l'ampliació de drets. Un any més hem de denunciar totes les 
desigualtats i discriminacions socials, laborals i de drets que pateixen les dones a tots 
els àmbits i de manera estructural, només pel fet de ser-ho.  
Ja l'any 1979 l'Assemblea General de les Nacions Unides va aprovar la Convenció 
sobre l'eliminació de totes les formes de Discriminació contra la Dona, les sigles 
CEDAW. Ha estat ratificada per 187 estats, entre ells Espanya. Avui, gairebé 45 anys 
més tard, la realitat ens reclama més reptes, respostes i implicació de tothom.  
Si bé s'han aconseguit molts avenços, gràcies al moviment feminista, que ve de lluny i 
que també ha guanyat un espai central a les administracions públiques, encara queda 
un camí llarg i complex per recórrer. Les darreres dades ens diuen que no n'hi ha prou, 
que ens enfrontem a una problemàtica que afecta i interpel·la tota la societat. La 
defensa i promoció dels drets de les dones continuen sent una prioritat. Les 
desigualtats de gènere i les múltiples bretxes que es generen s'han d'abordar com una 
prioritat política. Al mercat de treball i l'economia es donen situacions ben evidents, 
com la segregació horitzontal, la qual ens recorda que hi ha sectors que estan 
completament feminitzats i, en conseqüència, precaritzats, com ara el sector de les 
cures o de la neteja; o la segregació vertical, que ens demostren la urgència de trencar 
el sostre de vidre. Només un terç de les persones directives a Catalunya, el 33,8 per 
cent, són dones. A més, la bretxa salarial les dones cobren de mitjana un 20,9 per cent 
menys que els homes.  
La participació reduïda de les dones en sectors productius punters com el tecnològic, 
on representen el 35 per cent, o les dificultats de les dones per conciliar la vida laboral, 
personal i familiar, entre d'altres, encara són una realitat.  
La societat sencera ha d'abordar la corresponsabilitat i ser conscients de l'impacte que 
aquesta té en la coeducació dels infants. Més enllà del que suposa en l'àmbit laboral, 
on el 95 per cent de les persones que redueixen la jornada per cures són dones, 
mentre s'eduqui els nens i nenes en els rols de gènere tradicionals, és poc probable 
que creixin creient en la igualtat efectiva entre homes i dones. Tal com assenyala la 
UNESCO, és fonamental que es treballi la igualtat de gènere en tot el sistema educatiu 



56 
 

amb relació amb l'accés, el contingut i les pràctiques d'ensenyament i aprenentatge, 
així com en les oportunitats de vida i de treball. Avui, malgrat els avenços, estem molt 
lluny d'aconseguir-ho.  
També s'ha de fer front a altres desigualtats que es donen en diversos àmbits, com la 
cultura i l'esport, on les dones han de superar grans obstacles per poder participar. I 
en els casos on es superen els obstacles d'accés, també se sumen reptes que 
dificulten o impedeixen l'accés de les dones a posicions de lideratge i de presa de 
decisions, o que limiten la seva capacitat laboral i creativa o esportiva.  
A més, també a escala global, l'extrema dreta ha centrat la seva lluita contra el 
feminisme i les persones migrades. Per això, avui més que mai, hem de defensar la 
salut amb perspectiva de gènere, no fer cap pas enrere en els drets sexuals i 
reproductius, així com en la lluita contra les violències masclistes en tots els àmbits: 
parella familiar, social, laboral i institucional, entre d'altres. I totes les formes: violència 
física, però també psicològica, sexual, econòmica. Tots aquests drets, qüestionats 
amb duresa per l'ofensiva de la ultradreta, són essencials per a la dignitat, llibertat i 
igualtat de les dones. 
Des de la perspectiva d'accés als drets, la feminització de la pobresa, que a Barcelona 
és del 24,1 per cent, i provoca que les dones tinguin tinguem gairebé el doble de 
possibilitats de ser pobres que els homes, ens reclama una resposta urgent i alhora 
estructural. Són prioritàries mesures integrals en matèria d'habitatge, que incorporin la 
perspectiva de gènere, fugir del paradigma assistencialista i apostar per l'apoderament 
i l'accés als drets i la plena ciutadania de totes les dones des de la seva diversitat, amb 
una atenció especial a col·lectius de gent gran, dones, joves, dones sense llar, dones 
migrades i d'origen divers, amb diversitat funcional, amb malalties mentals, 
drogodependències, entre d'altres.  
D'altra banda, el 21 de març de 1960 la policia va obrir foc i va matar 69 persones en 
una manifestació pacífica contra la llei de passades de l'apartheid que es practicava a 
Sud-Àfrica. A partir d'aleshores, en aquella data es commemora el Dia Internacional de 
l'Eliminació de la Discriminació Racial. Fa anys que els moviments feministes i 
antiracistes han assenyalat la importància d'entendre que les desigualtats i violències 
que generen tant el patriarcat com el racisme són de caràcter estructural i les mesures 
per fer hi front s'han de fer des d'una perspectiva interseccional.  
Les dones migrades i racialitzades, les dones joves i grans, les persones del gènere 
dissident o les dones amb diversitat funcional, entre d'altres, les pateixen amb més 
intensitat. Per exemple, en el cas de les dones migrades, les menors de 25 anys i les 
majors de 55 anys, així com en les ocupacions més feminitzades, la bretxa de gènere 
augmenta exponencialment fins a arribar al 60 per cent.  
Si fem una mirada internacional veient com les guerres i conflictes armats presents 
arreu del món profunditzen en la desigualtat també de gènere i com la seva lògica i 
relat reforcen el patriarcat i el racisme. Ho estem veient a la Franja de Gaza, Ucraïna i 
altres països, on principalment les dones, nens i nenes, són qui pateixen més 
intensament les violències i les seves conseqüències en el marc d'una guerra.  
D'acord amb les darreres dades estadístiques de l'Ajuntament, les persones nascudes 
a Amèrica Llatina tenen un salari mitjà un 40 per cent més baix que les persones 
nascudes a Espanya i les nascudes a la resta del món. Sense comptar-hi ni Europa en 
general ni la Unió Europea en particular, guanyen un 52 per cent menys. A més, 
l'existència de l'assistència d'una segregació racial laboral, també a Barcelona, fa més 
vulnerable la vida de les persones racialitzades. Per això calen polítiques que 
garanteixin una economia que contribueixi a l'emancipació i a la reducció de les 
desigualtats, no només de les de gènere, sinó també les ètniques, racials i de classe. 
A més, cal continuar treballant en la redistribució de les feines i de les cures per tal 
d'aconseguir una transformació social que posi totes les persones al centre. S'han 
d'incorporar canvis sense dilacions, sense excuses, amb compromís polític i 
pressupostari. Cal destinar energies i recursos per generar polítiques transformadores, 
feministes i intersexuals.  
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La Sra. Natalia Martínez 
Acabarem la declaració. Des del districte de Ciutat Vella amb motiu del 8M, Dia 
Internacional de les Dones i del 21 de març, Dia Internacional de l'Eliminació de la 
Discriminació Racial, volem declarar el nostre compromís ferm per dedicar tots els 
esforços i recursos necessaris per avançar en la igualtat entre dones i homes, així com 
també l'erradicació de les desigualtats de gènere i racials. Sabem que s'ha treballat 
molt, però encara hem de fer-ho molt més i ho hem de continuar fent conjuntament 
amb altres administracions, la Generalitat de Catalunya i l'Estat. 
Com a Ajuntament, volem continuar avançant en polítiques feministes interseccional, 
innovadores i transformadores. Per això ens comprometem a treballar de manera 
conjunta i actualitzar les polítiques públiques tenint en compte la veu i la realitat 
quotidiana de les dones i entitats de la ciutat, sempre des de la seva diversitat; 
continuar visibilitzant els avenços aconseguits gràcies a les lluites feministes i 
antiracistes, amb el reconeixement de dones que han estat partícips d'aquestes 
mitjançant accions de feminització del nomenclàtor; promoció d'activitats al districte i 
elaboració d'un glossari d'aquelles que ja ho són al nostre territori; consolidar 
l'estratègia de transversalitat de gènere, prioritzant mesures integrals amb mirada 
interseccional i aprofundint amb l'ampliació d'aquesta perspectiva del districte, així com 
reforçar la perspectiva intercultural per lluitar contra la feminització de la pobresa i la 
precarietat, així com aquelles que fomentin l'empoderament i l'accés als drets i la plena 
ciutadania de totes les dones des de la seva diversitat; millorar i engegar polítiques per 
acabar amb les bretxes que afecten les dones en l'àmbit laboral i econòmic, com la 
salarial, la segregació vertical i horitzontal; apostar pel talent femení a tots els sectors 
productius punters i abordar la manca de corresponsabilitat i reconeixement del treball 
de cures, entre d'altres; promoure la incorporació de personal racialitzat als serveis 
municipals; promoure també la formació antiracista al personal d'àmbits estratègics 
com l'educació, la salut, l'esport, la seguretat i la cultura, entre d'altres, per tal d'oferir 
eines que ajudin a saber com actuar vers aquests comportaments, així com afavorir la 
inclusió dins dels seus àmbits, incrementar recursos tècnics i econòmics per al 
desenvolupament de polítiques que reivindiquin el valor de cures, així com que lluitin 
contra el racisme immobiliari i treballin per revertir la segregació escolar i la 
discriminació en el sector laboral, sanitari, esportiu, cultural, associatiu, comunicatiu i 
en el conjunt de l'espai públic; impulsar accions formatives i diversos programes per 
fomentar la coeducació i la coresponsabilitat des de la primera infància amb tots els 
agents educatius.  
Així mateix, continuar els programes de masculinitats igualitàries amb estratègies 
diferenciades per a infants, joves i adults, així com el Programa d'escoles per a la 
igualtat i la diversitat; augmentar els recursos econòmics i tècnics dels punts 
d'informació i atenció a les dones, així com seguir impulsant l'aterratge del circuit 
contra les violències masclistes del districte; vetllar per la millora constant de la 
coordinació i el treball de l'atenció psicològica i assessorament laboral i jurídic, entre 
d'altres serveis, sempre posant al centre la defensa i promoció dels drets de les dones 
i infants; reforçar el Pacte pel temps, fonamentat en l'equitat de gènere interseccional i 
en l'economia plural, per promoure accions que facilitin una organització del temps 
més saludable, igualitària, eficient i sostenible a la ciutat; portar a terme al districte de 
Ciutat Vella una campanya que visibilitzi la importància d'una societat intercultural, així 
com activitats de sensibilització contra el racisme i la discriminació en equipaments 
municipals, i també la celebració d'actes entorn del 21 de març; condemnar 
formalment els actes públics i declaracions que facin apologia del racisme, la 
xenofòbia, el masclisme, la bifòbia, els genocidis o la discriminació contra els drets 
humans que es produeixin a Ciutat Vella; donar suport a les diverses mobilitzacions i 
activitats convocades a Ciutat Vella i a la ciutat dins del Dia Internacional de les Dones 
i el Dia contra la Discriminació Racial i comunicar aquests acords a les associacions 
de dones i col·lectius feministes, antiracistes del districte i ciutat, als grups polítics del 
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Parlament de Catalunya, a l'Institut Català de les Dones i a la Unitat contra el Feixisme 
i el Racisme i a les entitats municipalistes. 
 
El regidor, no havent-hi més punts per tractar, dona per finalitzat el Consell del 
Districte a les 21.48 h i s’acomiada de tots els assistents. 
 
 

La secretària del Consell 

 

 

Vist i plau 

El president 
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